
گوید:  اسلامی می  رئیس مجلس ششم شورای  نایب 
مجلس نباید صرفا امکان تعامل و گفت و گوی جناح های 
سیاسی کشور را در نظر بگیرد بلکه باید پایگاه بسیار مهمی 
برای گفت و گوهای ملی باشد. وی معتقد است پر کردن 
شکاف های قومی، جنسیتی، نسلی و مانند آن مساله ای 

ملی، نه جناحی است. محمد رضا خاتمی، پزشک متخصص و 
سیاست پیشه 57 ساله، زاده اردکان یزد است. نایب رئیسی 
و سخنگویی مجلس ششم و رابطه خویشاوندی با بیت امام 
خمینی )ره( وی را به یکی از چهره های سرشناس جبهه 

اصلاحات تبدیل کرده است...
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روزنامهصبحایران

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که آیا در مورد ریاست مجلس با 
عارف گفت و گویی داشته؟ گفت: نه؛ ما سلام و علیک داریم و رفیق هستیم.

علی لاریجانی روز گذشته در آخرین نشست خبری خود در مجلس نهم در پاسخ به 
سوال خبرنگاری در مورد ریاست مجلس دهم گفت: خیلی در این زمینه حساس نباشید 
اگر یکی دو روز صبر کنید مساله حل می شود. لاریجانی تاکید کرد: توجه داشته باشید که 
ساختار داخلی مجلس کاملا دموکراتیک است ما هم باید متوجه باشیم که از این ساختار 
عبور نکنیم. ما در داخل مجلس روش داریم و نمایندگان افراد خبره ای هستند. آنها نباید 
احساس کنند که از بیرون مجلس دارد فشاری وارد می شود، این مساله روند و مکانیزمی 

دارد. لاریجانی در پاسخ به این پرسش که آیا در این مورد با عارف گفت و گویی داشته؟ 
گفت: نه؛ ما سلام و علیک داریم و رفیق هستیم. وی در پاسخ به سوال دیگری درباره ی 
اقدامات مجلس نهم گفت: تصمیمات مجلس دو بخش دارد. یک بخش مربوط به تصمیمات 
مجلس برای منافع کشور است که نمونه آن همین طرح مذاکرات هسته ای و چند قانون 
دیگر بود. اقدام متقابل در دزدی آمریکا از منابع ایران هم جزء این طرح ها بود. بخش دیگر 
مربوط به تعامل اعضای پارلمان و کشورهای دیگر است. گروههای دوستی وجود دارد که با 
نمایندگان کشورهای مختلف مذاکره داشتند و خیلی وقت ها فضای دیپلماتیک را تسهیل 

می کرد. ایران در مجالس جهانی مثل بین المجالس ...

علی لاریجانی:

با عارف گفتگویی نداشته ام
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وظیفه ام حضور جدی در انتخابات ریاست مجلس است

در نظر دارد 4 واحد اتاق با حق استفاده از محوطه باغ امامزادگان 

معصومه )س( و هاشم )ع( واقع در شهر کهک را از طریق مزایدده به 

مدت یکسال با شرایط ذیل به اجاره واگذار نماید. 

جهت کسب اطلاعات بیشتر به این دفتر مراجعه فرمائید و یا با شماره 

تلفن 34223009 و 34224250 تماس حاصل نمائید.

ارزیابی ملک مذکور طبق نظریه کارشناس رسمی دادگستری سالیانه 

30 میلیون ریال می باشد. 
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احمدی نژاد؛ مهره سوخته یا برگ برنده؟
مجلس نهم به پایان رسید و همزمان با آن افتتاحیه مجلس خبرگان رهبری در شرایطی 
برگزار شد كه هر دو اتفاق یك فصل مشترك داشته باشد و آن احمدی نژاد است. رئیس دولت 
دهم طی دو سال گذشته در تلاش بوده به شكلی خود را در صدر اخبار كشور حفظ كند و در 

این راستا از هیچ تلاشی حتی به قیمت تخریب نزدیكان خودش دریغ نكرده است. 
حضور او در افتتاحیه مجلس خبرگان رهبری به عنوان میهمان ویژه آن قدر خبرساز بود 
كه ارزش خبری آن كمتر از تكیه آیت الله جنتی بر كرسی ریاست نبود. از طرف دیگر نیز پایان 
مجلس نهم و كنار رفتن برخی نمایندگان نزدیك به دولت دهم این فرضیه را ایجاد می كند 
كه از همین حالا تقویت پایگاه های اجتماعی دولت دهم علیه آرای عمومی دولت روحانی در 
فاصله یك ساله تا انتخابات 96 كلید زده شده است. همچنان كه تاكنون برخی همایش های 
استانی و شهرستانی با محوریت همین نمایندگان و نزدیكان دولت دهم آغاز شده و بعضا با 
حضور محمود احمدی نژاد روند جدی تری به خود می گیرد. البته اصولگرایان هنوز به صورت 
رسمی از این تحركات حمایتی نداشته و مدام بر این موضوع تاكید می كنند كه احمدی نژاد 
و اتفاقات دولت دهم در آینده سیاسی ایران تكرار نخواهد شد. هرچند كه این موضع تمام 
اصولگرایان نیست و در این میان زمزمه هایی دال بر حركت خاموش اصولگرایان با پرچمداری 
احمدی نژاد علیه دولت روحانی به گوش می رسد؛ بویژه آنانی كه در رقابت با حامیان روحانی 

در انتخابات 92 و 94 عمر سیاسی خود را در معرض خطر می بینند.
هفتم اسفند؛ اولین خیز احمدی نژادی ها

انتخابات هفتم اسفند كه در نهایت به شكست اصولگرایان منجر شد، نقطه آغازی برای 
احمدی نژادی ها بود. آنان كه تا هفته ها قبلتر جلسات هم اندیشی خود را به صورت غیر علنی 
و به دور از جنجال های رسانه ای دنبال می كردند، با شكست اصولگرایان فعالیت های سیاسی 
خود را به صورت رسمی از سر گرفتند. عبدالرضا داوری مشاور رسانه ای احمدی نژاد در 
رابطه با این موضوع می گوید كه »نتیجه انتخابات هفتم اسفند نشان داد اصولگرایان بدون 
احمدی نژاد به موفقیت نخواهند رسید«. همین نكته داوری كافی بود تا به یكباره فضای مجازی 
و رسانه های اصولگرا به رغم تمامی اختلافاتی كه در ماه های پایانی دولت دهم با احمدی نژاد 
داشتند، زمینه بازگشت احمدی نژاد را فراهم كنند كه مهم ترین آن قیاس بین دولت روحانی 
و احمدی نژاد به زعم دوستداران و حامیان دولت دهم بود؛ تحلیل هایی كه به یكباره روحانی را 
متهم به شكست در قیاس با كارنامه دولت دهم كرد و اتفاقات بزرگ دوران او چون برجام از 

نگاه منتقدان تا یك شكست بزرگ بین المللی تقلیل یافت.
دلواپسان قدرت در تلاش برای بازگشت احمدی نژاد

جدای از آنكه احمدی نژاد توانست در دوران سكون و سكوت قضائی نسبت به خود از 
فشارهای عمومی و رسانه ای خارج شود، حمایت دلواپسان- بویژه آنانی كه عمر سیاسی خود 
را در معرض خطر می بینند- از احمدی نژاد تاثیر بسزایی داشت تا احمدی نژاد بعد از یك 
دوره دو ساله همایش ها و سخنرانی های انتخاباتی خود را به شكل رسمی دنبال كند. اگر 
احمدی نژاد تا دیروز یك عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بود و نامش پرونده های سنگین 
مالی و اداری دولت دهم را یادآوری می كرد، اكنون با ادبیاتی نزدیك به همان دوران 88 از زبان 
برخی مسئولان سابق و كنونی مطرح می شود. روندی كه در اردوگاه اصولگرایان به چشم 
می خورد بیشتر حكایت از آن دارد كه شكست های مداوم آنان در سال 92 و 94 رفته رفته 
این ذهنیت را برای ایشان ایجاد كرده است كه »در نبود یك چهره جنجالی مانند احمدی نژاد 
نمی توانند رقابتی با جریان رقیب داشته باشند.« به تعبیری دقیق تر اصولگرایان كه فقدان چهره 
و سخنور را دلیل اصلی شكست خود تلقی می كنند چاره ای جز بازگرداندن احمدی نژاد در 
كارزار انتخابات برای خود تصویر نمی كنند. اصولگرایان در شرایط فعلی بیش از هر زمان دیگری 
دنبال منجی هستند؛ نجات دهنده ای كه بتواند با یك سخنرانی آرای عمومی را به سمت و 

سوی آنان جلب كند و جریان رقیب را با تشتت آرا و اختلاف درگیر كند.
اصلاح طلبان در انتظار انتخابات 96

البته فقط اصولگرایان نیستند كه انتخابات را از حالا كلید زده اند. اصلاح طلبان كه 
انتخابات اخیر را به كام خود كرده اند، حال این نگرانی را دارند كه انتخابات 96 با چه 
اتفاقاتی همراه شود. همچنان كه ردصلاحیت ها در اسفند 94 باعث شد لیست انتخاباتی 
آنان برای بهارستان دستخوش چندین و چند تغییر اساسی و بزرگ شود. صادق زیباكلام با 
تكیه بر همین اتفاقات بیشتر تاكید بر رعایت احتیاط و جوانب موضوع از سوی اصلاح طلبان 
دارد؛ نكته ای كه ائتلاف لاریجانی و عارف اولین آن بوده و اتفاقا مورد حمایت بزرگان جریان 
اصلاح طلبی واقع شده است. البته اصلاح طلبان نه فقط در موضوع ریاست مجلس كه در 
مورد سایر تصمیمات باید این شرایط را لحاظ كنند تا ضمن حفظ پایگاه عمومی دولت 
روحانی در انتخابات 96، زمینه را برای جدایی اصولگرایان اعتدالی از دولت و پیوستن 
آنان به دولت دهم فراهم نكنند. شاید مهم ترین نكته در این خصوص حفظ انسجام ملی 
و ائتلاف های از پیش عقد شده بین اعتدالیون و اصلاح طلبان باشد. كما اینكه غلامرضا 
تاجگردون نیز در وصف برخی چهره های اصولگرای مجلس نهم چون محمدرضا باهنر 

می گوید: »اگر باهنر بیكار باشد، توطئه می كند.«

عصرشنبه لیست ها بسته می شود 

آخرین وزن کشی لاریجانی و عارف 
طرفداران لاریجانی و عارف شنبه بعد از ظهر و پس از مراسم تحلیف آخرین زور آزمایی را 

برای تسخیر جایگاه های هیات رئیسه خواهند كرد. 
با برگزاری مراسم اختتامیه مجلس نهم، شمارش معكوس رقابت برای آغاز فعالیت مجلس 
دهم و در پی آن برگزاری انتخابات هیات رئیسه مجلس، میان اصولگرایان و اصلاح طلبان آغاز 
شد. با توجه به تركیب منتخبان مجلس دهم نمایندگان مستقل از جایگاه تقریبا تعیین كننده 
ای در انتخابات هیئت رئیسه و به ویژه انتخاب رئیس خانه ملت برخوردار شده اند.در این میان 
هم عارف و لاریجانی تلاش دارند تا مستقلین و حامیان دولت را به اردوگاه خود بكشانند.اما 
گویا آخرین زور آرمایی عارف و لاریجانی برای جذب منتخبین در دقایق پایانی روز شنبه 
برگزار می شود.احمد امیرآبادی در گفتگو با مهر در این خصوص گفت: شنبه صبح مراسم 
تحلیف منتخبان مجلس دهم برگزار می شود. در این مراسم بعد از سخنرانی رئیس جمهور، 
قرعه كشی شعب انجام شده و پس از آن نمایندگان برای تجدید میثاق با آرمان های امام 
)ره(، به بهشت زهرا می روند.نماینده مردم قم ادامه داد: بعدازظهر شنبه اولین جلسه شعب 
برای بررسی اعتبارنامه ها برگزار می شود.وی اظهار داشت: پس از برگزاری جلسه شعب، 
طرفداران آقای عارف و آقای لاریجانی برای ریاست مجلس به صورت جداگانه تشكیل جلسه 
خواهند داد.امیرآبادی با بیان اینكه جلسه حامیان لاریجانی در سالن مشروطه برگزار می شود، 
گفت: در این جلسه منتخبان مجلس دهم كه طرفدار ریاست لاریجانی هستند برای انتخاب 
هیأت رئیسه و نواب رئیس حضور می یابند و هر كدام از منتخبان می توانند برای پست های 
نایب رئیسی و هیأت رئیسه، نامزد شوند. پس از آن رأی گیری می شود تا فهرست طرفداران 
لاریجانی برای هیأت رئیسه مجلس مشخص شود.نماینده مردم قم در مجلس تصریح كرد: هر 
كس در آن جلسه رأی اكثریت نمایندگان را برای هیأت رئیسه و نایب رئیسی به دست آورد، 
همه اعضا از وی در صحن علنی مجلس حمایت خواهند كرد.وی اظهار داشت: همه تعهد 
اخلاقی و شرعی داده اند كه از افرادی كه در تجمع حامیان لاریجانی برای عضویت در هیأت 
رئیسه انتخاب شوند، در صحن علنی مجلس حمایت كنند.در همین حال محمدعلی وكیلی 
عضو هیأت رئیسه فراكسیون امید نیز در گفتگو با  مهر از لغو جلسه چهارشنبه و پنجشنبه 
این فراكسیون خبر داد و گفت: به دلیل مسافرت منتخبان شهرستانی، این جلسه به روز شنبه 
موكول شد.وی ادامه داد: روز شنبه از ساعت ۱8 تا 22 در محل نمایشگاه بین المللی تهران، 
جلسه حامیان آقای عارف و فراكسیون امید برای انتخاب نامزدهای این فراكسیون جهت احراز 
پست نایب رئیسی و هیأت رئیسه مجلس برگزار می شود و فهرست فراكسیون امید برای 

انتخابات هیات رئیسه مجلس تكمیل خواهد شد.

اظهارات طیب نیا درباره 
ماجرای جنجالی فیش های حقوقی 

وزیر امور اقتصادی و دارایی برخی نابسامانی ها در پرداخت ها را میراث دولت قبل می داند و 
می گوید وزارت اقتصاد و دارایی پیش از مطرح شدن جنجال های اخیر نیز ساماندهی وضعیت 

حقوقی مدیران بیمه را در دستور كار داشته است. 
به گزارش ایسنا، علی طیب نیا عصر دیروز - چهارشنبه - در مراسم تودیع و معارفه رئیس 
بیمه مركزی درباره موضوع جنجال های اخیر حقوق مدیران بیمه مركزی اظهار كرد: برخی 
نابسامانی ها در پرداخت های مدیران دولتی وجود دارد كه از دولت قبل مانده است و وزارت 
اقتصاد نیز پیش از مطرح شدن این جنجال ها رسیدگی به وضعیت آنها را در دستور كار 
قرار داده است. وی افزود: من از حساسیت های عمومی در این زمینه استقبال می كنم، ولی 
مشروط به اینكه مورد سوء استفاده سیاسی واقع نشود و در جهت شفافیت و انضباط مالی 
باشد. طیب نیا درباره  محمدابراهیم امین، رییس پیشین بیمه مركزی اظهار كرد: همان گونه 
كه رییس پیشین بیمه مركزی در متن استعفای خود اعلام كرده، ماجرای فیش های حقوقی 
مدیران بیمه مركزی اعتبار و اعتماد وی را نشانه رفته و ادامه  كار برای ایشان میسر نبود. او با 
انتقاد از جنجال های رسانه ای درباره  فیش های حقوقی افزود: نباید اجازه دهیم اعتبار و شهرت 
افراد و اعتماد مردم به دولت، بازیچه  اغراض سیاسی یا جنجال های رسانه ای شود و از مسیر 
رسیدگی اصولی و منصفانه توسط مراجع ذی صلاح شود. وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح 
كرد: وظیفه  من در این زمینه دستور رسیدگی سریع، قاطع و شفاف به موضوع بود تا این اعتبار 
و اعتماد در معرض آسیب قرار نگیرد. همان طور كه كمیته رسیدگی كننده در بیانیه خود اعلام 
كرد، رسیدگی نهایی به مساله توسط مراجع صالحه در حال انجام است. طیب نیا هم چنین 
گفت: من در مرداد سال گذشته پیشنهادات مشخصی را برای ساماندهی نحوه و میزان ارائه  
تسهیلات رفاهی به مدیران بانک ها و بیمه ها به دولت ارائه كردم. در پی این پیشنهاد با دستور 
معاون اول رییس جمهور، سازمان مدیریت و برنامه ریزی مكلف شده است ساماندهی پرداخت 
حقوق و تسهیلات رفاهی به مدیران بنگاه های دولتی را در ضوابط اجرایی بودجه  سال ۱395 
مدنظر قرار دهد. اكنون نیز در حال تهیه  سایر طرح های پیشنهادی خود در این زمینه هستیم 

تا با مشاركت سازمان مدیریت و برنامه ریزی به دولت ارائه و اجرایی كنیم. 
این عضو كابینه یازدهم هم چنین اضافه كرد: ضابطه مند كردن پرداخت ها بین مدیران 
دولتی و پرداخت شفاف و صریح در این حوزه را بهترین دفاع از اعتبار و حیثیت مدیران 
شایسته و خدوم كشور می دانم و با جدیت آن را پیگیری خواهم كرد. در عین حال اجازه 
نخواهم داد بدون رسیدگی قانونی و با هیاهو و جنجال با آبرو و حیثیت مدیران خدوم دولت و 

اعتماد مردم به دولت بازی شود. 

حجت الاسلام و المسلمین سید علی خمینی:

افراط گرایی شیوه تمدن هاى مغلوب است
حجت الاسلام و المسلمین سید علی خمینی با اشاره به اینكه انجام عملیات های ایذایی 
جزو خصلت های تمدن مغلوب است، اظهار داشت: معمولا تمدن های غالب، نظمی را در 
دنیا ایجاد كرده و در مقابل، تمدن های رقیب نیز شكست خورده و مغلوب می شوند كه 
یكی از راه هایی كه تمدن های مغلوب انجام می دهند، رفتن به سراغ افراطی گری و برهم 

زدن نظم تمدن غالب است.
وی پیش از ظهر دیروز در همایش ملی اندیشه های خمینی )ره( كه در دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد قم برگزار شد، ابراز داشت: تا وقتی كه تمدن مغلوب خود را باز سازى نكند و 
در حیطه اندیشه، قانون و سبک زندگی چیزی برای ارائه نداشته باشد، ضعیف تر از گذشته 

شده و با عملیات های ایذایی نیز نمی تواند دستاوردی داشته باشد. 
یادگار امام با تأكید بر اینكه برای تحقق تمدن اسلامی، نیازمند به فقه هستیم، 
خاطرنشان ساخت: شخصی كه این پایه گذاری و ذهنیت را انجام داد كه می توانیم فقه 
مناسب با تمدن اسلامی و شرایط دنیاى جدید داشته باشیم، امام خمینی )ره( بود. این 
استاد حوزه با اشاره به اینكه هدف، قانون و سبک زندگی از اركان تمدن می باشند ابراز 
داشت: مجموعه منافع، نظرات، علایق و جهت گیری های جامعه به عنوان سبک زندگی 
لحاظ می شود. وی تصریح كرد: وقتی درباره تمدن اسلامی سخن می گوییم، ذهن ها 
ممكن است به گذشته خصوصا دوره قرن چهار و پنج توجه كند و ممكن است به آینده 

نظر كند. یعنی تمدنی كه داشتیم و تمدنی كه خواهیم داشت. 
یادگار امام با اشاره به جایگاه فقه در تمدن اسلامی بیان داشت: فقه، قانون زندگی 
مسلمانی در حیطه شخصی و اجتماعی است و با این تعریف، جایگاه فقه در تمدن اسلامی 
مشخص خواهد شد. حجت الاسلام والمسلمین سید علی خمینی خمینی اظهار داشت: 
اگر فقه ما متناسب با جامعه امروز و تمدن اسلامی نباشد، هیچ موقع تمدن اسلامی شكل 
نخواهد گرفت؛ لذا تأكیدی كه امام بر فقه حكومتی دارند، از همین مسئله نشأت خواهد 
گرفت. وی بیان داشت: ما اگر قصد ورود به تمدن اسلامی داریم، باید فقهی جوابگو داشته 

باشیم تا بتوانیم بر اساس آن تمدن را بر پایه اسلام به پیش ببریم.
سید علی خمینی با اشاره به نسبت ما با تمدن غرب، اظهار داشت: چه بخواهیم و چه 
نخواهیم امروز تمدن غالب در جهان، تمدن غربی است؛ چراكه آنان در حیطه فرهنگ، علم، 
معرفت و علوم اجتماعی و اقتصادی و ... موفق بوده و سبک قالب زندگی در دنیا، سبک 
زندگی غربی است؛ حتی در چین نحوه آپارتمان سازی، زندگی و ... متناسب با تمدن غربی 
است كه قابل انكار نمی باشد. وی خاطرنشان ساخت: بهترین راه و در عین حال خطرناک 
ترین راه، برگزیدن اصلاح تمدنی است؛ چراكه بدون دقت در این مسیر، از تمدن غرب 
مانده و به تمدن اسلامی نیز نخواهیم رسید. یادگار امام تصریح كرد: اصلاح تمدنی، احتیاج 

به متفكرانی دارد كه تمدن اسلامی را شناخته و بر اساس آن برنامه ریزی داشته باشند.
سید علی خمینی با اشاره به كتب بعضی از متفكران مغرب زمین، اصلاح تمدنی را 
همان راهی دانست كه غربی ها در مواجهه با تمدن اسلامی طی كردند یعنی از تمدن 

اسلامی بهره بردند و آن را مطابق سبک دنذگی و اهداف خود برساختند. 

 علی مطهری:

 موضوع مینو خالقی را پایان یافته نمی دانیم
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت كه هنوز مسأله مینو خالقی 

منتخب مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی پایان نیافته است.
علی مطهری در گفت وگو با ایسنا اظهار كرد: از نظر ما مسأله خانم خالقی پایان نیافته 
است؛ وزیر كشور در این موضوع تعلل كرده و از حقوق ملت دفاع نكرده است. ایشان اولا زیر 
بار ظلمی كه به منتخب سوم اصفهان روا داشته شده رفته و ثانیا اگر به فرض حذف ایشان 
را درست بدانیم باید نفر ششم اصفهان كه بیش از 25 درصد آرا را داشته جایگزین می شد؛ 

بنابراین آقای وزیر دو جا عقب نشینی كرده و مستحق استیضاح است.
مطهری ادامه داد: اینكه می گویند اعتبارنامه باید توسط هیأت نظارت امضا شود تا وزارت 
كشور آن را به مجلس ارائه كند قابل قبول نیست، زیرا تائید انتخابات حوزه اصفهان به معنی 
امضای اعتبارنامه همه منتخبان آن حوزه است و وزیر اعتبارنامه را به مجلس ارسال كند. در 
مجلس سوم این قضیه سابقه داشته و وزیر كشور وقت چون مرد شجاعی بود اعتبارنامه آن 

منتخب را امضا و به مجلس ارسال كرد و اجازه نداد رای مردم باطل شود.
این نماینده مجلس با بیان اینكه اگر وزیر كشور اعتبارنامه مینو خالقی را به مجلس 
ارسال نكند باید اعتبارنامه سایر منتخبان هم تصویب نشود اظهار كرد: البته راه استفسار از 
مجلس همچنان باز است. ما امیدواریم این طرح جز اولین طرح ها در مجلس دهم مطرح 
شود كه آیا اگر انتخابات یک حوزه انتخابیه تائید شد شورای نگهبان می تواند آرای یكی 
از منتخبان را باطل و بقیه را سالم اعلام كند؟ مطهری ادامه داد: به هر حال ما معتقدیم 
نقض صریح قانون انجام شده و وضعیت خانم خالقی باید در مجلس مشخص شود. ما 
ناامید نیستیم و تلاش می كنیم، زیرا معتقدیم باید از رویه های استبدادی جلوگیری كرد.

مطهری درباره ارجاع پرونده مینو خالقی به هیأت حل اختلاف نیز گفت:  این هیأت هنوز 
جوابی نداده است اما ارجاع موضوع به هیأت به درخواست برخی روسای قوا نیز كار درستی 
نبود و نوعی فرار از مسأله بود. اساسا هیأت حل اختلاف بین قوا از زمان آقای احمدی نژاد 
پا گرفت. ایشان وقتی می خواست قانونی را اجرا نكند تعلل می كرد و درخواست ارجاع به 
هیأت حل اختلاف می داد تا موضوع مشمول مرور زمان شود و در نهایت این قانون را اجرا 
نمی كرد؛ بنابراین راه بهتر این است كه یا وزیر كشور اعتبارنامه را به مجلس ارسال كند یا 

تكلیف موضوع به وسیله استفسار روشن شود.

رئیس کمیسیون شوراها و امورداخلی مجلس نهم:

فشارهای سیاسی مانع قرائت گزارش 
تحقیق و تفحص از بنیاد شهید شد 

 رئیس كمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس نهم گفت: فشارهای سیاسی از بیرون 
و درون مجلس منجر به توقف قرائت گزارش شد و این بزرگترین ظلمی است كه در حق 

ایثارگران صورت گرفته است.
امیر خجسته در گفت وگو با ایلنا، در واكنش به ادعای یكی از اعضای هیات رئیسه 
مجلس مبنی بر عدم ارائه گزارش تحقیق و تفحص از بنیاد شهید به مجلس، اعلام كرد: كار 
تهیه گزارش تحقیق و تفحص از بنیاد شهید به پایان رسیده و گزارش آن نیز طی نامه ای 

كه شماره آن نیز موجود است، به دفتر رئیس مجلس تحویل داده شده است.
او در پاسخ به این سوال كه چرا اقدامی در راستای قرائت این گزارش انجام نشده، گفت: 
به عنوان رئیس كمیته تحقیق و تفحص كارم را انجام داده ام و گزارش این تحقیق و تفحص 
را در اختیار آقای لاریجانی قرار داده ام اما قرائت این گزارش در مجلس نهم میسر نشد و به 
مجلس دهم موكول شد. رئیس كمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس نهم با بیان این كه 
در جلسات آخر مجلس نهم در نطق میان  دستور به موضوع عدم قرائت گزارش تحقیق و 
تفحص از بنیاد شهید پرداختم، یادآور شد: فارغ از تخلف های دولت قبل در بنیاد شهید، 
در دولت فعلی نیز وضعیت معیشت ایثارگران ما خوب نیست و متاسفانه دولت در ارائه 
خدمات به این عزیزان متناسب با تورم پیش نرفته و ایثارگران و خانواده های شهدا در بحث 
بهداشت و درمان با مشكلاتی روبروست. او با تاكید بر این كه پرونده تحقیق و تفحص از 
بنیاد شهید به یک فاجعه تبدیل شده، خاطرنشان كرد: فشارهای سیاسی از بیرون و درون 
مجلس منجر به توقف قرائت گزارش شد و این بزرگترین ظلمی است كه در حق ایثارگران 
صورت گرفته است. خجسته در پاسخ به اینكه آیا هیات رئیسه مجلس تحت فشارهای 
سیاسی اجازه قرائت گزارش را نمی دهد، اظهار كرد: بله پس از نطقی كه در این خصوص 
در صحن علنی ایراد كردم، گزارش را در اختیار آقای لاریجانی قرار دادم تا ایشان در این 
خصوص تعیین تكلیف كند، شاید هم فشارهای سنگین كاری باعث این مسئله شده  باشد.

هیأت رئیسه سنی مجلس دهم تعیین شدند
اعضای هیأت رئیسه سنی مجلس دهم برای اداره جلسه افتتاحیه و اجرای انتخابات 

هیأت رئیسه موقت مشخص شدند.
به گزارش ایسنا، عبدالرضا هاشم زایی منتخب تهران متولد ۱323 به عنوان رئیس 
هیأت رئیسه سنی مجلس دهم است. سید مصطفی ذوالقدر منتخب میناب ۱325 نائب 
رئیس هیأت رئیسه، سیده فاطمه حسینی منتخب تهران متولد ۱364 و سمیه محمودی 
منتخب شهرضا متولد ۱363دو دبیر هیأت رئیسه سنی مجلس دهم خواهند بود. وظیفه 
هیأت رئیسه سنی اداره جلسه افتتاحیه، انجام مراسم تحلیف، اقتراع شعب و اجرای انتخابات 
هیأت ر ئیسه موقت است كه بر این اساس هیأت رئیسه سنی مسئولیت اداره جلسه شنبه 
8 خرداد مجلس را بر عهده خواهد داشت و طبق ادوار گذشته مسئولیت جلسه یكشنبه 
9 خرداد جهت انتخاب هیأت رئیسه موقت نیز با هیأت رئیسه سنی خواهد بود كه بعد از 

تعیین تركیب هیأت رئیسه موقت، كار هیأت رئیسه سنی به پایان می رسد.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:

دولت در انتخاب رییس و هیات رئیسه مجلس 
دخالتی نخواهد داشت

معاون پارلمانی رییس جمهوری تاكید كرد: دولت به هیچ وجه در انتخاب رییس و 
هیات رییسه مجلس دخالتی نداشته و نخواهد داشت

حجت الاسلام مجید انصاری در پاسخ به سوالی درباره نظر دولت نسبت به ریاست 
مجلس دهم و این كه آیا دولت بر فرد خاصی نظر دارد یا نه؟ گفت: امروز رییس جمهوری 
محترم در جلسه هیات دولت تاكید كردند كه انتخاب رییس و هیات رییسه مجلس شورای 
اسلامی مساله ای درون پارلمانی و از اختیارات نمایندگان محترم مجلس است و دولت به 
هیچ وجه در این مساله دخالت نداشته و نخواهد داشت و هر كسی كه از سوی نمایندگان 
به ریاست مجلس انتخاب شود مورد احترام دولت خواهد بود. وی افزود: همچنین رییس 
جمهوری بر ضرورت تعامل و همكاری دولت و مجلس برای خدمت به مردم و پیشبرد 
امور كشور تاكید كردندانصاری ادامه داد: لازم به یادآوری است كه قبلا نیز در مصاحبه 
های رسمی دكتر نوبخت معاون رییس جمهوری و رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

و اینجانب بر عدم دخالت دولت در انتخاب هیات رییسه و رییس مجلس تاكید شده بود.

نکــته

اخبــار

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 
این پرسش كه آیا در مورد ریاست مجلس، با 
عارف گفت و گویی داشته؟ گفت: نه؛ ما سلام 

و علیک داریم و رفیق هستیم.
آخرین  در  گذشته  روز  لاریجانی  علی 
نشست خبری خود در مجلس نهم در پاسخ 
به سوال خبرنگاری در مورد ریاست مجلس 
حساس  زمینه  این  در  خیلی  گفت:  دهم 
اگر یكی دو روز صبر كنید مساله  نباشید 
توجه  كرد:  تاكید  لاریجانی  می شود.  حل 
داشته باشید كه ساختار داخلی مجلس كاملا 
دموكراتیک است ما هم باید متوجه باشیم كه 
از این ساختار عبور نكنیم. ما در داخل مجلس 
روش داریم و نمایندگان افراد خبره ای هستند. 
آنها نباید احساس كنند كه از بیرون مجلس 

دارد فشاری وارد می شود، این مساله روند و مكانیزمی دارد. 
لاریجانی در پاسخ به این پرسش كه آیا در این مورد با عارف 
گفت و گویی داشته؟ گفت: نه؛ ما سلام و علیک داریم و 
رفیق هستیم. وی در پاسخ به سوال دیگری درباره ی اقدامات 
مجلس نهم گفت: تصمیمات مجلس دو بخش دارد. یک 
بخش مربوط به تصمیمات مجلس برای منافع كشور است 
كه نمونه آن همین طرح مذاكرات هسته ای و چند قانون 
دیگر بود. اقدام متقابل در دزدی آمریكا از منابع ایران هم 
جزء این طرح ها بود. بخش دیگر مربوط به تعامل اعضای 
پارلمان و كشورهای دیگر است. گروههای دوستی وجود 
دارد كه با نمایندگان كشورهای مختلف مذاكره داشتند و 
خیلی وقت ها فضای دیپلماتیک را تسهیل می كرد. ایران در 
مجالس جهانی مثل بین المجالس و مجالس اسلامی هم 
حضوری فعال داشت. لاریجانی درباره ی مناقشات موجود 
در كشور نیز گفت: در كل وفاق در كشور را خوب می بینم 
كه این ازنعمت وجود ولی فقیه است كه همه آراء را در زیر 
یک چتر هماهنگ می كند. می بینید كه كشورهای همسایه 
چقدر آشفتگی دارند اما رهبری هوشمند ما توانسته تمام 
اقدامات را در درون مسیر تكاملی سوق دهد و این ارزشمند 
است، این قدر اختلاف هم در جایی كه دموكراسی وجود 

دارد عجیب نیست.
از سرنوشت پرونده قم خیلی خبر ندارم

از  گفت:  قم  پرونده  سرنوشت  درباره  همچنین  وی 
سرنوشت آن پرونده خیلی خبر ندارم. فكر می كنم باید مثبت 
بیندیشیم و برای آینده هم بهتر است. رئیس نهاد قانون گذاری 
درخصوص برخی طرح های مهم مجلس مثل حمایت از 
شش میلیون نفر و یا اصلاح قانون انتخابات و اینكه چرا به 
سرانجامی نرسیده است، گفت: اكثر این طرح ها می تواند 
در اولویت برای مجلس دهم قرار بگیرد. البته برای برخی 
مانند هدفمندی یارانه ها نیز تصمیم گیری شد. همچنین در 
مورد طرح مبارزه با فساد كه حدود یک سال و خورده ای 
كار شد در جایی كه به اختلاف برخورد عده ای معتقد بودند 
كه به صورت اصل 85 به كمیسیون واگذار شود اما نظر 
شورای نگهبان این است طرح هایی كه از جنس طرح مادر 
هستند باید در صحن تصمیم گیری شود لذا برای این كار 
در هفته آخر وقت نداشتیم. رئیس مجلس شورای اسلامی 
درباره اولویت های مجلس دهم در زمینه سیاست خارجی 
نیز اظهار كرد: در زمینه سیاست خارجی فكر نمی كنم بین 
مجلس نهم و دهم تفاوتی باشد اما روند وضعیت اقدامات 
تروریستی در منطقه به نظر می رسد كه سعودی است و 
در دو دهه اخیر نیز حجم رفتارهای تروریستی در منطقه 
به لحاظ كمی و كیفی رشد بیشتری یافته است. وی افزود: 
برخی كشورهای منطقه و همچنین برخی كشورهای غربی 
رفتار تاكتیكی دارند و تا وقتی كه این فضا وجود دارد یكی از 

كارهای مجلس این است كه مانند گذشته مسائل مرتبط با 
این زمینه را پیگیری كند.

نظر مراجع تقلید این بود که از قم کاندیدا شوم
علی لاریجانی در ادامه آخرین نشست خبری خود در 
مجلس نهم در پاسخ به سوالی مبنی بر اینكه دو كاندیدا و 
منتخب مردم قم كه به مجلس دهم راه یافتند از نامزدهای 
نزدیک به جبهه پایداری هستند و حضور او در لیست امید 
چه تاثیری در انتخابات داشته است، گفت: بافت شهرهای 
مختلف متفاوت است، آنچه برای من مایه افتخار بود اینكه 
نظر مراجع اعزام تقلید بر این بود كه از قم كاندیدا شوم و این 
برای من افتخار بود ضمن اینكه بنده سال ها در قم زندگی 
كرده ام و برای خودم هم مهم بود كه از نظر فكری از چنین 
جایی كاندیدا شوم. لاریجانی در ادامه درباره اینكه یكی از 
دغدغه های جدی مردم اقتصادی است و برنامه مجلس دهم 
در این راستا چیست اظهار كرد: در شرایط فعلی مساله ركود 
جدی است و ما باید موتور رونق تولید را تقویت كنیم و اینجا 
جایی است كه بزنگاه تغییر شرایط است و لذا دولت باید 
سریعتر كار كند. وی تصریح كرد: با توجه به تاكیدات مقام 
معظم رهبری در حوزه اقتصاد مقاومتی، بنده اطلاع دارم كه 
اخیراً دولت در حوزه اقتصاد مقاومتی ستادی را طراحی كرده 
كه در جریان هستم كه این ستاد كار می كند و تصمیمات 
خوبی هم گرفته شده است لذا آینده را باید مثبت ببینیم و 
سرعت كار را برای تغییر بیشتر كنیم و دولت باید سرعت دهد.

 چالشی برای مجلس دهم نمی بینم
 لاریجانی ادامه داد: در مجلس آراء مختلفی وجود دارند 
و این حُسن است كه همه طیف هایی كه در جامعه حضور 
دارند صدایشان در مجلس شنیده شود و برای همه كسانی 
كه صاحب رای هستند بتوانند نظر دهند كه این می تواند 
نقطه مثبتی باشد و نمایندگان به سوگندی كه می خورند 

پایبند باشند. 
لاریجانی در ادامه در پاسخ به سوالی درباره اینكه شنیده 
شده از طرف منتخبین اصلاح طلب پیامی هایی به وی داده 
شده است كه گفت وگوهایی بر سر رقابت داخلی انجام شود 
اما وی هنوز پاسخی نداده است، گفت: پیامی به بنده داده 
نشده است و به نظر می رسد كه صاحب پیام باید یا به صورت 
مكتوب یا تلفنی پیام خود را ارسال كند اما چیزی داده نشده 
است. خبرنگار سوال كننده در ادامه پرسید كه آقای تابش 
چنین مساله ای را مطرح كرده اند و لاریجانی اینگونه پاسخ 
داد كه اگر منظورتان پاسخ رسمی است به من پیام رسمی 
داده نشده است و در 9 دوره مجلس از این كارها نداشتیم 
این بار اینجوری شده است و بنده به همان سازوكار مجلس 

بسنده می كنم. 
لاریجانی در ادامه در پاسخ به سوالی درخصوص اینكه 
در جلسه حزب اعتدال و توسعه، وی و عارف برای سایر 
كرسی های مجلس غیر از ریاست توافق كردند، گفت: این 

روزها داستان سرایی زیاد است و نمی خواهم 
ادامه  در  مجلس  رئیس  بگیرم.  را  جلویش 
درباره اینكه مجلس نهم با چالش های بزرگی 
دست و پنجه نرم كرد و مجلس دهم چگونه 
آینده  مجلس  به  نگاهم  گفت:  بود،  خواهد 
نگاه مثبتی است و چالشی نمی بینم كه مانع 
حركت مجلس دهم شود زیرا افراد منتخب از 
یک فرهیختگی برخوردار هستند. لاریجانی در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینكه در آستانه شروع 
به كار مجلس دهم نگرانی ها و دغدغه هایی 
از  پدیده هایی  اینكه  به  نسبت  دارد  وجود 
جنس حاشیه های مجلس ششم در مجلس 
دهم تكرار شود گفت: ارزیابی بنده این نیست 
با مجلس دیگری شباهت  این مجلس  كه 
دارد. نباید از این تمثیل ها استفاده كرد زیرا 
معتقدم تجربیات گذشته به گروه ها عقلانیتی داده است 
كه به اشتباهات گذشته خود درس بگیرند و آن را تكرار 
نكنند و مجلس كنونی هم از فرهیختگی برای حل مشكلات 
برخوردار است. لاریجانی در ادامه اظهار كرد: به طور طبیعی 
تصمیمات در ظرف زمانی و مكانی خودش گرفته می شود اما 
آنچه كه مردم امروز طلب می كنند حل مشكلات اقتصادی 
است و ما از نظر بنیه اقتصادی وقت داریم. وی ادامه داد: 
وقتی به صحنه منطقه نگاه می كنیم جمهوری اسلامی ایران 
استراتژی هایی را داشته است اما آنچه كه ضعف كشور ماست 
مشكلات اقتصادی است و كشوری می تواند پیش رو باشد كه 

از یک اقتصاد سالم برخوردار باشد.
باید به انتظامات قانونی کشور پایبند باشیم

یكی از سوالات خبرنگاران نیز در رابطه با منتخب مردم 
اصفهان بود كه از سوی شورای نگهبان با رد اعتبار نامه مواجه 
شده است رئیس مجلس در اظهار نظری دراین باره عنوان 
كرد: ما باید به انتظامات قانونی كشور پایبند باشیم، نظر من 
این است كه چون قانون با صراحت برای اظهارنظر شورای 
نگهبان وقت گذاشته این مساله نمی تواند به بعد از انتخابات 
تسری پیدا كند، هرچند تفسیر شورای نگهبان متفاوت 
است و معتقد است كه نظارت استصوابی بعد از انتخابات 
هم می تواند وجود داشته باشد. لاریجانی افزود:  در دیدار با 
رهبری هم این موضوع را مطرح كردم كه تفاوت نظری بین 
ما و شورای نگهبان وجود دارد؛ از هیات حل اختلاف قوا 
هم خواستیم كه اظهار نظر كند، منتها گویا نظرشان به نظر 
شورای نگهبان نزدیک تر بود. به اعتقاد من اظهار نظر درباره ی 
فرد در زمان قبل از انتخابات است اما نظر شورای نگهبان این 

است و این مساله باید در آینده به سامان شود.
کشور را با عقلانیت اداره کنیم

خبرنگار دیگری از رئیس مجلس درباره ی قرار گرفتنش 
در لیست امید از شهر قم سوال كرد كه لاریجانی تاكید كرد:  
من تقاضایی نكردم كسی من را در لیستی قرار بدهد، نه 
لیست امید و نه غیر امید. من مستقل آمدم. در انتخابات هم 
هر كسی به میل خودش این لیست را گذاشته، گذاشته؛ 
بنابراین ما در هیچ زمینه ای با هم حسابی نداریم. او متذكر 
شد: این مشی ماست كه در فضای فعلی كشور با میانه روی 
تلاش كنیم كشور را با عقلانیت اداره كنیم. این سازو كار 
به نفع كشور است و هر كسی قبول كند از هر گرایشی كه 
باشد روی سر ما جا دارد. لاریجانی یاد آور شد: این مناقشات 
كه ریشه برخی از آنها در تاریخ است، در زمان حال به حل 
مسائل كمک نمیكند. هر كسی می تواند عقاید خودش را 
داشته باشد؛ اما بیاییم در مسائل اساسی كشور هم افزا و هم 
فكر باشیم این مشی ما است. ما مشی روشنی داریم و هر 
كسی این مشی را داشته باشد از هر گروهی از همكاری ما 

برخوردار است و مورد علاقه ماست.

علی لاریجانی:

با عارف گفتگویی نداشته ام
اخبار

 دبیر ستاد مركزی بزرگداشت امام خمینی )س( گفت: 
پیروی از اصل ولایت فقیه در نظام مقدس جمهوری اسلامی 
است پرچمی كه باید همه ما با هر عقیده و گرایش سیاسی 
دور آن جمع شویم این محور است. ولایت فقیه از آن یک 

گروه خاص نیست بلكه متعلق به آحاد مردم است.
در  انصاری  محمدعلی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
نشست خبری خود اظهار داشت: ما در كشور عزیزمان سه 
مناسبت مرتبط با امام داریم كه مردم آنها را به صورت ویژه 
پاس می دارند. یكی از این مناسبت ها سالروز ورود تاریخی 
امام خمینی )س( در دوازدهم بهمن به كشور و دیگری 
سالگرد ارتحال امام و سوم سالروز قیام بزرگ ۱5 خرداد 
است. دبیر ستاد مركزی بزرگداشت امام خمینی )س( گفت: 
بزرگداشت امام )س( در حقیقت بازسازی و نمایش صحنه 
های خاطره انگیز روز ارتحال امام است. گرچه این روز برای 
مردم ایران یک روز بسیار تلخ و توأم با غم و اندوه و مصیبت 
بود اما صحنه های با شكوه حضور در اقامه نماز، تشییع و 
تدفین امام صحنه های فراموش نشدنی در تاریخ ملت ما 
است. وی مراسم بزرگداشت امام خمینی )س( را ادای احترام 
ملی به امام )س( دانست و ادامه داد: در حقیقت ملت ایران 
در ۱4 خرداد هر سال بار دیگر جلوه هایی از آن حضور مردم 
را به نمایش می گذارند. در كنار آن قطعا توجه به آرمان، 
اهداف و اندیشه های امام )س( در متن این بزرگداشت وجود 
دارد. انصاری گفت: سومین حماسه ای كه مردم پاس می 
دارند سالروز ۱5 خرداد است كه نهضت امام از آن شروع 
شد و بیش از نیم قرن از آن می گذرد. این حماسه یكی 
از مهمترین فرازهای تاریخ بشریت و ملت ایران است. این 

حادثه مانند ۱4 خرداد كه به یک روز خلاصه نمی شود 
و انسان های محقق و آگاه باید بازخوانی آن را دنبال كنند.

 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ما امروز 
عرصه آزمون و خطا نداریم. كشور بعد از 38 سال از انقلاب 
و بعد از 27 سال از ارتحال بنیانگذار آن، تحمل تجربه جدید 
را ندارد.  اصلاح و برگشتن از مسیر اشتباه درست است، اما 
گاهی فردی می آید و می گوید مثلًا فلان برنامه از ۱5 سال 
قبل اشتباه بوده است، یا 20 سال در كشور كار فرهنگی 
صورت نگرفته است، یا می گویند 20 سال ما در كشور 
اقتصاد نداشته ایم و...؛ اما  واقعیت این است كه ما  همه 
این برنامه ها را داشته ایم؛ اما با كاستی هایی در اجرای آنها 
روبرو بوده ایم. انصاری در ادامه با بیان این كه به نظر من 
امروز توقع مردم از دولتمردان، احزاب سیاسی و تحلیل گران 
سیاسی، در عرصه های تدوین برنامه های متقن و قابل اجرا 
محقق خواهد شد. گفت: رهبر بزرگوار ما در نوروز امسال 
فرمودند: امسال سال اقتصاد مقاومتی اقدام و عمل است. عده 
ای متعقدند كه اقتصاد مقاومتی یعنی اینكه هرآنچه را تا حالا 
رشته ایم پنبه كنیم. عده ای نیز ممكن است اقتصاد مقاومتی 
را همین چیزی كه در حال اجرا است، بدانند؛ اما  واقعیت 
آن است كه اگر كسی در مورد اقتصاد مقاومتی  این تبلیغ را 
بكند كه  چنین اقتصادی از ابتدا پایه ریزی نشده نشده بود. 
این جفا در حق امام، مردم، انقلاب، شهدا  و همه كسانی 
است كه در عرصه سازندگی این كشور فعالیت و مبارزه 
كرده اند. وی تأكید كرد: این چه حرفی است كه عده ای می 
گویند و تبلیغ می كنند كه  هیچ كاری در عرصه سازندگی 
صورت نگرفته است، پس بنابراین پرچم را بدست ما بدهید. 

از طرف دیگر ما در اقتصاد كلانمان مشكلات اساسی داریم 
كه باید آنها را حل كنیم و به سمت اقتصاد مقاومتی برویم؛ 
كه اگر روزی تحریم جدیدی اتفاق افتاد و یا تحریم ها ادامه 
پیدا كرد، بتوانیم پاسخگوی معیشت و نیازهای مردم باشیم 
و حداقل های زندگی مردم را فراهم كنیم. دبیر ستاد مركزی 
بزرگداشت امام خمینی )س( با تأكید بر این كه یكی از كانون 
هایی كه دشمن با تمام قدرت آن را مورد هدف قرار می 
دهد بحث اقتصاد كشور است، گفت:  دشمنان می خواهند  
تئوری های نابجای اقتصادی را به جای اقتصاد توحیدی و 
مكتبی جا بیاندازند. اینكه ما در محاصره ای قرار گرفته ایم 
و ما را در موقعیتی قرار دادند كه دستانمان را به علامت 
تسلیم در ناتوانی نسبت به مسائل اقتصادی مردم بالا ببریم. 
چرا اجازه نمی دهند ما نفت بفروشیم چرا اجازه نمی دهند 
صادرات ما به دنیا منتقل بشود. چرا اجازه نمی دهند ما از 
فناوری های كشورهای دیگر استفاده كنیم و یا در اقتصاد 
آزاد ورود داشته باشیم هدف مبارزه با این برنامه است. وی 
در پایان با ابراز امیدواری از این كه بتوانبم  با استفاده از همان 
اركان نهضت امام یعنی  مكتب، مردم، اخلاق،  برنامه محور 
بودن، اتحاد و وطن دوستی از  این انقلاب پاسداری كنیم، 
اضافه كرد: یكی از مهم ترین مسائلی كه ما باید همواره 
مواظب آن باشیم و من و همه كسانی كه به امام دلبستگی 
دارند روی آن تأكید می كنیم پیروی از اصل ولایت فقیه در 
نظام مقدس جمهوری اسلامی است. پرچمی كه باید همه ما 
با هر عقیده و گرایش سیاسی دور آن جمع شویم این محور 
است. ولایت فقیه از آن یک گروه خاص نیست بلكه متعلق 

به آحاد مردم است.

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی )س(:

ولایت فقیه از آن یک گروه خاص نیست

مسعود پزشكیان با بعید دانستن ائتلاف 
میان عارف و لاریجانی برای ریاست مجلس 
دهم در عین حال ائتلاف میان آن ها را خوب 
دانست و گفت: اگر آن ها با یكدیگر صحبت 
و تفاهم كنند تا آخر كار با وحدت و همدلی 

جلو می رود.
این نماینده اصلاح طلب مجلس دهم 
در گفتگو با ایسنا در مورد گزینه های مطرح 
برای هیات رئیسه مجلس دهم اظهارداشت: 
با توجه به اینكه هنوز اطلاعاتی در مورد 
گرایشات سیاسی منتخبات مجلس دهم 
ندارم، پیش بینی در مورد تركیب هیات 
رئیسه برای بنده زود و غیر كارشناسی است 
چون این كار منوط به شناخت از این افراد 
و آگاهی از دیدگاه های آنها است. پزشكیان 
با بیان اینكه طبق اطلاعم خیلی ها برای 
هیات رئیسه كاندیدا شده اند، گفت: تعداد 
اما من نمی دانم كه  افراد كم نیست  این 
چقدر آنها جدی هستند. وی با اشاره به 
كاندیداتوری اش برای نایب رئیسی مجلس 
این  دنبال  به  گاه  هیچ  بنده  گفت:  دهم 
بحث ها نبودم و تنها دو بار برای عضویت 
در هیات رئیسه آن هم به خواست و انتظار 
دوستان و علی رغم میل باطنی كاندیدا 
شدم، هیچ گاه هم لابی نكردم چون آزاد و 
مستقل بودن از همه چیز مهم تر است. اینكه 
همواره از حق دفاع شود، حقی كه ممكن 
است مربوط به دولت، مردم و یا مقابل هر 

كدام از آنها باشد.
عارف و لاریجانی 

هردو شانس ریاست را دارند
در  مجلس  طلب  اصلاح  نماینده  این 

ادامه در مورد احتمال ائتلاف لاریجانی و 
عارف برای ریاست مجلس دهم گفت: این 
افراد هر دو با داشتن توانمندی های خاص 
خود شانس ریاست دارند. آقای دكتر عارف 
تجربه مدیریت طولانی، دانشگاه و كار در 
بالاترین رده دولت دارد، دولتی كه در آن 
زمان طبق آمار و ارقام موفقیت هایی داشت 
بازار،  داشتن  نگه  آرام  ضمن  توانست  و 
اشتغال و وضعیت رشد اقتصادی و ركود 
را در وضعیت مناسبی قرار دهد. پزشكیان 
افزود: دكتر لاریجانی نیز در دو دوره كه 
ریاست مجلس را بر عهده داشت، عملكرد 
بازتری نسبت به دوره های قبلی داشته است. 
طوری كه به اذعان نمایندگان ادوار فضای 
مجلس در قبل از ریاست آقای لاریجانی 

اظهارنظر  قدرت  نمایندگان  و  بود  بسته 
نداشتند و نمی توانستند كاری كنند. آقای 
دكتر لاریجانی مجلس را از آن شكل بسته 
نمایندگان  و  كرد  ید شده خارج  و خلع 
توانستند حرف هایشان را بزنند. همچنین 
آقای لاریجانی در مقابل برخی حرف ها و 
فشارها می ایستاد كه از نكات مثبت عملكرد 

ایشان است.
عارف و لاریجانی با هم رقابت می کنند

و  لاریجانی  اینكه  مورد  در  پزشكیان 
عارف وارد عرصه رقابت و یا ائتلاف می شوند، 
گفت: فكر می كنم آن ها با یكدیگر رقابت 
خواهند كرد و نمی دانم كه ائتلاف صورت 
می گیرد یا خیر. البته اگر آن ها با یكدیگر 
صحبت و تفاهم كنند تا وحدت ایجاد شود 
خیلی خوب است و می توان تا آخر كار با 
وحدت و همدلی جلو برویم، این موضوع 
ایده آل است اما سوال اساسی این است 
كه اگر هر كدام از این گروه ها قدرت پیدا 
كنند، چه اتفاقی می افتد؟ وی در ادامه با 
بیان اینكه جناح های سیاسی باید در این راه 
برنامه شان را برای رفع مشكلات كشور در 
طول دوره چهار سال نمایندگی اعلام كند، 
گفت: طبیعتاً طبق این برنامه باید بررسی 
كرد كه منتخبان از چه مسیری می توانند 
با  كنند.  حركت  اهداف  به  رسیدن  برای 
این نگاه رئیس مجلس شدن، حضور در 
هیات رئیسه مجلس و یا داشتن پستی در 
كمیسیون ها همه ساختاری برای رسیدن به 
آن هدف است نه اینكه بعد از رئیس شدن 
فكر كنیم تازه می خواهیم چكار كنیم. حال 
اینكه باید از قبل برنامه ای برای كارها وجود 

داشته باشد تا افراد در سمت های مختلف 
برای اجرا و پیگیری، جمع آوری اطلاعات 
و حل مشكلات كار كنند. منتخب مردم 
تبریز در مجلس دهم در مورد میزان تاثیر 
انتخاب رئیس مجلس در تعیین روسای 
كمیسیون ها گفت: چون هیچ گاه دنبال 
این حرف ها نبودم اطلاعی هم از آن ندارم 
اما واقعیت این است كه هیچ گاه ساختار 
مدیریتی ما براساس شایسته سالاری نبوده 
و براساس كار جناحی و لابی ها انجام شده 
است. تصور می كنم كه اگر قرار باشد همان 
راه را طی كنیم، در این دوره نیز شرایط فرق 

نمی كند.
 وی افزود: زمانی می توانیم این روند را 
اصلاح كنیم كه قبل از آنكه دنبال پست و 
موقعیت باشیم گروه ها و دسته های همفكر و 
دلسوز كشور فكر كنند می خواهند برای حل 
مشكلات چه كاری انجام دهند. به معنای 
دیگر آن ها قبل از تعیین مسوول مشخص 
كنند كه می خواهند چه كاری انجام دهند 
تا براساس آن افراد را معرفی كنند. در این 

شرایط انتخاب راحت تر خواهد بود. 
وی در جمع بندی درخصوص ائتلاف 
براساس  گفت:  عارف  و  لاریجانی  بین 
تجربه ای كه از گذشته دارم، تقریباً ائتلاف 
بعید است. در مورد تركیب هیات رئیسه 
نیز قضاوت خاصی ندارم و احتمالا از هر 
دو جناح به صورت مساوی در هیات رئیسه 
حضور خواهند داشت. البته در مورد اعضای 
هیات رئیسه متغیرهای دیگری همچون 
تواند  استان می  و  قومیت  زبان، گرایش، 

تاثیرگذار باشد

مسعود پزشکیان:

ائتلاف لاریجانی و عارف بعید است



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,468,000یک مثقال طلا

1,031,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,090,000سکه بهار آزاد ی

10,100,000سکه امامی

5,210,000نیم سکه

2,780,000ربع  سکه

1,890,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

نظر مدیرعامل مخابرات 
درباره قیمت جدید تلفن ثابت 

مدیرعامل شركت مخابرات ایران درباره واگذاری تلفن ثابت با قیمت جدید خاطرنشان 
كرد: تلاش ما این است كه قیمتها را واقعی كنیم با این حال خبر قطعی در این باره را باید از 

سازمان تنظیم مقررات ارتباطات پرسید. 
به گزارش ایسنا، سراییان اظهار كرد: انتظار ما این است كه سهامداران، سهام مخابرات را 
حفظ كنند و با استفاده از محصولات مخابرات كمک كنند بتوانیم مسیر توسعه را به خوبی 
پیموده و خدمت رسانی بهتری ارایه دهیم كه در این روند سود و منفعت بیشتری نیز به 

آنها خواهد رسید. 
او ادامه داد: از طرفی وفاق ایجاد شده بین سهامداران ودولت، شرایط خوبی را فراهم 
آورده كه موجب می شود هیات مدیره جدید با انرژی مضاعف به توسعه شركت مخابرات 
ایران بپردازد با این حال نباید فراموش كنیم كه رقابت شدیدتر شده وبازار با دشواری هایی 

روبروست. 
سراییان با اشاره به رقابت موجود بین اپراتورها در عرضه اینترنت یادآورشد: برنامه ما ارایه 
سرویس مقبول است. در بازار رقابتی هركس بتواند جنس بهتر، با كیفیت بالاتر و قیمت 
مناسب تر داشته باشد، سهم بیشتری می گیرد و از آنجا كه ما روی توسعه و ارتقا كیفیت 

متمركز شده ایم امیدواریم كه رضایت مشتری را نیز حاصل كنیم. 
وی در مورد سرعت اینترنت تاكید كرد: سرعت بستگی به بسته ای دارد كه خریداری می 
شود. هدف ما این است كه در قالب بسته های مختلف سرعت مطلوب را ارایه كنیم حال 
با توجه به امكانات فنی، سرعت اینترنت در برخی جاها خیلی خوب و در مواردی هم نیاز 

به اصلاح دارد. 
مدیرعامل شركت مخابرات ایران در خصوص وضعیت نیروی انسانی در شركت مخابرات 
ایران و اینكه آیا در سال 95 موضوع تعدیل و بازنشستگی پیش از موعد مطرح خواهد شد، 
گفت: در این باره بایستی مطالعه كرد با این حال تلاش ما این است كه با تولید كار بتوانیم 

بیشترین بهره وری را از نیروی موجود داشته باشیم. 
سراییان در زمینه توسعه اینترنت 3G, 4G در اقصی نقاط كشور نیز گفت: این پروژه در 

شركت ارتباطات سیار به صورت جدی دنبال می شود. 

 معاون امور تولیدات دامی وزیر جهادكشاورزی با بیان این 
كه فاصله قیمت تولید تا بازار محصولات كشاورزی در كشور 
منطقی نیست، گفت: در حال حاضر سهم تولیدكننده از 
قیمت شیر خام 4۱ درصد و سهم بازار 59 درصد است كه 

این رقم تفاوت فاحش بین بازار تا تولید را نشان می دهد. 
به گزارش ایرنا، حسن ركنی روز چهارشنبه در چهارمین 
همایش سالیانه شركت نهاده های دامی جاهد كه در مركز 
همایش های بین المللی پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شده 
تولیدكننده گوشت گوسفندی 25 درصد،  افزود: سهم   ،

سهم تولیدكننده گوشت گاوی و گوساله ۱8 درصد و سهم 
مرغداران 35 درصد است كه این رقم در تولید شیر خام 

هیچگاه به نرخ منطقی نرسیده است.
وی گفت، انتظار می رود قیمت تولید و بازار محصولات 
كشاورزی به شكلی منطقی شود كه تولیدكننده علاوه بر 

رغبت برای تولید بیشتر، متضرر نشود. 
 * تراز جاری گوشت قرمز منفی است 

با وجود صادرات دو  معاون وزیر جهاد كشاورزی گفت: 
میلیون و 800 هزار راس دام زنده اما تراز تجاری كشور در 

گوشت قرمز كماكان منفی است كه باید تلاش كنیم موازنه 
تجاری آن را مثبت كنیم.ركنی افزود: در حال حاضر هدف 

ما متعادل كردن تراز تجاری منطقی تولید و مصرف است.
  * خرید حمایتی شیر خام در پنج استان کشور 

شروع شد
 معاون وزیرجهادكشاورزی درباره خرید حمایتی شیر خام 
گفت: در فروردین ماه سال جاری با وجود رقابت فشرده 
صنایع برای صادرات لبنیات، 4۱ هزار تن انواع محصولات 
لبنی صادر شد كه در شرایط مناسبی بسر می بریم اما وزارت 
جهاد كشاورزی به دنبال اختصاص یارانه صادراتی برای این 
بخش است.ركنی گفت: برای خرید مازاد شیر خام از دامداران 
نیز خرید حمایتی این محصول در پنج استان كشور شروع 
شده است، در حالی كه ما اعتقاد داریم نباید این كار توسط 

دولت انجام شود.
  *برنامه افزایش مصرف شیر خام به 160 کیلوگرم 

 معاون وزیر جهادكشاورزی درباره سرانه مصرف شیر خام 
گفت: هم اكنون باید سرانه مصرف شیرخام با فرهنگ سازی 
افزایش یابد و براساس برنامه وزارت جهاد كشاورزی در نظر 
داریم تا سال ۱404 سرانه مصرف را به ۱60 كیلوگرم برسانیم. 
در سال های گذشته نیز به دنبال افزایش تولید شیر خام بودیم 
و اكنون در نظر داریم در كنار تولید با افزایش مصرف مزیت 
های صادراتی آن را نیز در نظر بگیریم. وی درباره كیفی كردن 
تولید شیر نیز گفت: براساس سیاست وزارت جهاد كشاورزی 
برنامه كیفی كردن تولید محصولات كشاورزی از جمله شیر 
خام را در دستور كار داریم به طوری كه هم اكنون نیز برخی 
كارخانجات شیر خام كیفی را خریداری می كنند كه این مهم 

نیز به تغییر نگاه در بحث اصلاح نژاد دام بستگی دارد. 

 مصوبه بنزینی مجلس در نهایت به لایحه بودجه راه یافته و طبق بند )ح( تبصره هدفمندی 
یارانه ها، دولت مكلف شد طی چهار ماه یعنی تا ابتدای پاییز سقفی برای مصرف بنزین با نرخ 

اول تعیین كرده و برای مصرف مازاد بر آن نیز نرخ دومی را مشخص كند. 
به گزارش ایسنا، مصوبه بنزینی مجلس یكی از پرحاشیه ترین مصوبات مجلس نهم در 
روزهای كاری آخر آن به شمار می رود، طرحی كه یک بار با رای اكثریت مجلس به تصویب 

رسید اما روز بعد ملغی شده و طرحی دیگر جای آن را گرفت. 
موضوع دو نرخی كردن بنزین بر پایه ایده توكلی، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی مطرح شد، طرحی كه هدف اول آن حفظ كارت و سامانه هوشمند سوخت در مورد 
بنزین بود اما مهمترین اثر آن محدود شدن مصرف بنزین والبته گران شدن بنزین برای 
پرمصرفان است.  مصوبه بنزینی مجلس كه در ابتدا به صورت تعیین پلكانی قیمت بنزین 
مطرح و مصوب شده بود، حتی بعد از اعمال اصلاحات و تصویب طرحی متفاوت باز هم 

مخالفان زیادی چه در مجلس و چه در دولت دارد. 
وزیر نفت تمایلی به ادامه استفاده از سامانه هوشمند بنزین و مهمتر از آن دو نرخی كردن 
دوباره بنزین ندارد، وی معتقد است كه تک نرخی كردن بنزین پس از سال ها آن هم با نرخی 
نزدیک به بازار بنزین در كشورهای همسایه از دست آوردهای دولت است و نباید با بازگشت 

دوباره به نرخ دوم زمینه ایجاد فساد را فراهم كرد. 
رییس شركت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز نظر مشابهی دارد، عباس كاظمی 
می گوید نه دولت و نه مردم تمایلی به دو نرخی شدن دوباره بنزین ندارند و تاكید می كند كه 

بهترین گزینه برای عرضه بنزین، تک نرخی بودن است. 
او می گوید هدف مجلس از این مصوبه حفظ كارت سوخت بوده است در حالیكه دولت 
الزامی به ادامه استفاده از كارت سوخت نمی بیند و در عین حال هشدار می دهد كه آثار منفی 

این طرح را قطعاً در بخش حمل و نقل و مناسبات اقتصادی شاهد خواهیم بود. 
نه تنها تعیین نرخ دوم بنزین بلكه تعین سقف مجاز برای مصرف بنزین با نرخ اول یعنی 
۱000 تومان نیز بر عهده دولت است و در این باره نیز كاظمی اطمینان می دهد كه در دوره 
دو نرخی بودن بنزین و استفاده از كارت سوخت 90 درصد مصرف كنندگان با نرخ اول بنزین 
را استفاده می كردند و اگر قرار باشد یک بار دیگر این شرایط ایجاد شود، سقف مصرف بنزین 
به گونه ای تعیین می شود كه نیاز چندانی به استفاده از بنزین با قیمت آزاد وجود نداشته باشد. 
با همه این ها اگرچه دولت می گوید در نهایت موظف است آنچه كه مجلس تصویب و ابلاغ 

می كند را به اجرا بگذارد، مخالفان این طرح اشكالات جدی به آن وارد می كنند. 
رییس كمیته انرژی مجمع تشخیص مصلحت نظام می گوید بنزین حامل انرژی مهمی است 
اما نباید تنها به آن توجه كرد به خصوص در شرایطی كه قیمت آن به قیمت های بازار منطقه 

نزدیک شده و درآمد دولت از آن افزایش یافته است. 
محمد چگینی می گوید گازوئیل نیز حامل انرژی مهمی است كه نه تنها به دلیل قیمت به 
شدت ارزان آن قاچاق در مورد این سوخت بالا است بلكه درآمد دولت نیز از فروش گازئیل 
بسیار محدود بوده و مصرف آن نیز به دلیل ارزان بودن قیمت بی رویه است بعلاوه كه نسبت 
به بنزین افراد كمتری از گازوئیل استفاده می كنند و هر گونه قانون گذاری در آن با حواشی 

كمتری مواجه است. 
علاوه بر این مصوبه دو نرخی كردن بنزین، مخالفانی از جنس مجلس نیز دارد؛ امیری 
خامكانی، سخنگوی كمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی می گوید مصوبه مجلس رانت 
و فساد می آورد و زمینه را برای كارت سوخت فروشی یا خرید و فروش بنزین در حاشیه 

جایگاه ها فراهم می كند. 
در كنار این ها گفته می شود تک نرخی شدن بنزین و بدون سقف بودن مصرف آن باعث 
افزایش مصرف در ماه های گذشته شده و به طوریكه واردات بنزین به ایران را افزایش داده 

است و این موضوع به نفع كشور نیست. 
در این بین اگرچه صحبت هایی از تعیین نرخ دوم بنزین به میان می آید اما معاون شركت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی می گوید هنوز نرخی تعیین نشده است اگرچه كه 
كارگروهی برای انجام كارهای كارشناسی در این مورد از پیش از ابلاغ لایحه بودجه تشكیل 
شده است.  موضوع داشتن كارت سوخت نیز الزام دیگر اجرای این بند از لایحه بودجه سال 
۱395 است و این درحالی است كه طی حدود 6 ماه گذشته استفاده از كارت سوخت برای 
بنزین اجباری نداشته و ریس اتحادیه جایگاهداران می گوید بسیاری از مصرف كنندگان با 
كارت سوخت جایگادار سوخت گیری می كرده اند.  حالا ممكن است عده زیادی نیاز داشته 
باشند كه دوباره برای دریافت كارت سوخت اقدام كنند كه البته هزیه صدور كارت سوخت 
را نیز باید بپردازند، معاون فنی سامانه كارت هوشمند سوخت در این باره می گوید در حال 
حاضر تعداد ۱9 میلیون و 428 هزار و 748 عدد كارت هوشمند سوخت بنزین، نفت گاز و 
دوگانه سوز در دست مردم است. به گفته وی زیر ساخت های وجود دارد و هیچ مشكلی برای 

استفاده از سامانه هوشمند سوخت نیست. 
ابتدای پاییز و با پایان سفرهای تابستانی زمانی است كه صاحبان خودروهای بنزین سوز باید 
سقفی را كه دولت تعیین می كند رعایت كنند تا بتوانند بنزین با نرخ ۱000 تومانی استفاده 
كنند و در غیر این صورت باید قیمتی را كه با فرمول " قیمت تحویل در بندر )فوب( خلیج 
فارس به اضافه هزینه های جانبی شامل ریزش، تبخیر، بیمه، انتقال، حمل، توزیع و عوارض 
قانونی موضوع جزء )2( تبصره ماده )۱6( و بند )ج( ماده )38( قانون مالیات برارزش افزوده و 

نرخ كارمزد مناسب پرداختی به جایگاهداران" تعیین خواهد شد را بپردازند. 

معاون وزیر جهاد كشاورزی: 

فاصله قیمت تولید و بازار محصولات کشاورزی منطقی نیست 

ماه های آخر بنزین بدون نرخ دوم 

عمر 10 ماهه بنزین تک نرخی 

رئیس پژوهشكده پولی و بانكی:

نگران نقدینگی 1000 هزار میلیارد تومانی نیستیم

رئیس پژوهشكده پولی و بانكی بانک مركزی گفت: نقدینگی بیش از ۱000 هزار میلیارد 
تومانی نگران كننده نیست و میزان آن به یک برابر GDP هم نرسیده است. 

علی دیواندری سه شنبه  شب گذشته در برنامه تیتر امشب درباره گردش نقدینگی 4۱7 
هزار میلیارد تومانی كشور گفت: میزان نقدینگی كشور نگران كننده نیست.

رئیس پژوهشكده پولی و بانكی بانک مركزی با بیان اینكه در برخی كشورها میزان 
نقدینگی دو برابر GDP یا میزان تولید ناخالص سرانه است، بیان كرد: اكنون میزان 
نقدینگی كشور به یک برابر GDP نیز نرسیده است. وی گفت: علت افزایش حجم نقدینگی 
در سال 94 شفاف سازی برخی حساب های موسسات مالی و اعتباری غیر مجاز بود كه 
توانستند از بانک مركزی مجوز بگیرند. این نقدینگی اثر واقعی بر اقتصاد كشور ندارد چون 
از گذشته وجود داشته است. وی گفت: در سال های گذشته پایه پولی 47 درصد رشد 
داشت كه موجب تورم افسار گسیخته شد اما با مهار این تورم در سال گذشته، رشد پایه 
پولی ۱7 درصد بود كه نگران كننده نیست. دیواندری با بیان اینكه در دو سال گذشته 
خطاهای سیاست گذاری های اقتصادی كمتر بوده است، افزود: بدهی دولت و بانک ها به 
بانک مركزی نیز در این مدت رشد چندانی نداشته است. رئیس پژوهشكده پولی و بانكی 
بانک مركزی گفت: بدهی بانک ها به بانک مركزی از اضافه برداشت ها نیز ۱.7 درصد 
كاهش داشته و اضافه برداشت بانک ها كنترل شده است. رئیس پژوهشكده پولی و مالی 
بانک مركزی افزود: اگر افزایش نقدینگی كشور با تزریق نقدینگی بدون پشتوانه باشد باید 
نگران شویم. دیواندری با بیان اینكه نقدینگی به معنای میزان سپرده های مردم در نظام 
بانكی است، گفت: بانک ها در سال گذشته 4۱7 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده اند كه 
به معنای گردش 50 درصدی نقدینگی كشور است. وی با اشاره به اینكه زمانی كه نرخ 
تسهیلات بالا می رود واحدهای تولیدی برای گرفتن تسهیلات رغبتی نشان نمی دهند در 
عین حال افزود: تقاضای تسهیلات بانكی بیش از توان نظام بانكی است اما مشكل كارگاه 

های تولیدی تعطیل شده، نبود نقدینگی نیست.
دیواندری، دارایی سرمایه ای، مطالبات معوق و تأمین اعتبار نكردن بانک های خارجی را از 
دلایل تنگنای اعتباری بانک های كشور بیان و اضافه كرد: به این دلیل بانک ها نمی توانند به 
تقاضای بازار، پاسخ دهند. وی گفت: بالا بودن نرخ سود سپرده ها در بانک ها موجب ادامه 

ركود در بازار و فعالیت های مولد خواهد شد.

مقام تجاری هند :

 سیاست تجارت خارجی ما بر ایران متمرکز است 
رئیس منطقه ای فدراسیون سازمان های صادرات هند گفت: تمركز سیاست تجارت 
خارجی هند بر ایران است و این فدراسیون تلاش می كند از طریق اتاق های بازرگانی دو 

كشور، شبكه ای برای ارتباطات تجاری نزدیک تر ایجاد كند. 
»خالد ام.خان«كه همراه باهیات تجاری هند به تهران سفر كرده است، روز )چهارشنبه( 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: اصفهان، شیراز وبویژه تهران كه شهرهای صنعتی مهم 
هستند، در كانون توجه این فدراسیون قرار دارند و برای بررسی توانمندی ها و راهكارهای 
افزایش همكاری تجاری در این استان ها، نشست هایی برگزار شده است. وی ادامه داد: 
فدراسیون سازمان های صادراتی هند كه در سال ۱962 تاسیس شده است و بر صادرات 
هند نظارت می كند، تصمیم دارد از طریق برگزاری نمایشگاه های مختلف به تقویت 
همكاری های تجاری و پیشبرد اهداف مشترک اقتصادی كمک كند.خان ، امضای سند راه 
اندازی دالان حمل و نقل بین المللی چابهار را نماد و پایه همكاری اقتصادی ایران و هند 
توصیف كرد و گفت: این كریدور هزینه های حمل و نقل را دست كم 30 درصد كاهش 
می دهد و نزدیک ترین راه دسترسی به كشورهای محصور در خشكی آسیای میانه شامل 
افغانستان، تركمنستان، ازبكستان، تاجیكستان، قرقیزستان و قزاقستان است.وی یادآوری 
كرد: هند و ایران اقتصادهای پویایی دارند.  به گفته وی، هند با جمعیتی بیش از یک 
میلیارد و 200 میلیون نفر، در سال۱7-20۱6 بر اساس پیش بینی بانک جهانی به نرخ 
رشد تولید ناخالص داخلی 7.8 درصد و در سال ۱8-20۱7 به 7.9 درصد می رسد كه 
از بالاترین نرخ های رشد اقتصادی در جهان است.  رئیس منطقه ای فدراسیون سازمان 
های صادرات هند ادامه داد: ایران با جمعیت نزدیک به 80 میلیون نفر، دومین اقتصاد 
بزرگ خاورمیانه و دارای ذخایر غنی نفت و گاز و معدنی است. بنابراین همكاری تجاری 
دو كشور می تواند بسیار گسترده و تامین كننده منافع هر دو طرف باشد. وی گفت: با 
وجود زمینه های گسترده همكاری در بخش اقتصادی، روابط هند با ایران فقط به این 
بخش محدود نمی شود بلكه در زمینه های سیاسی، اجتماعی و فرهنگی نیز برنامه هایی 
در حال شكل گیری است.  به گزارش ایرنا، دوشنبه این هفته »نارندرا مودی« نخست 
وزیر هند، به تهران سفر كرد و همراه رییس جمهوری اسلامی ایران در آیین امضای ۱2 
سند همكاری در بخش های بانكی، بندری و بازرگانی شركت كرد. همایش تجاری ایران 
و هند روز سه شنبه )چهارم خرداد( با حضور فعالان اقتصادی دو كشور در صنعت خودرو، 
كشاورزی و مواد غذایی در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و كشاورزی ایران برگزار شد. هند 
سالیانه 450 میلیارد دلار واردات دارد كه سهم ایران از این میزان فقط دو میلیارد و 500 

میلیون دلار است. 

پنجشنبه  ششم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4010

 در حالی كه صدور چک های بی محل با ارقام بالا به استناد آمارهای 
بانک مركزی تصاعدی شده، قانون 7 ساله رفع سوء اثر از چک های 

برگشتی با ابهاماتی همراه شده است. 
به گزارش مهر، تا چند وقت پیش كه بانک مركزی هیچ آماری 
از چک برگشتی ها منتشر نمی كرد و با انتقادهایی كه به این بانک 
صورت گرفت، مجبور به انتشار آمارهایی مبهم از چک های برگشتی 
شد، این موضوع سوژه داغ رسانه ها و محافل اقتصادی بود. بسیاری ها 
هم نسبت به مشكلات قانونی چک های صادر شده از سوی بانک 
مركزی هشدارهایی می دادند و می خواستند كه این مشكلات و 

كمبودهای قانونی رفع شود.
به ویژه اینكه برخی از افراد چندان به جنبه های قانونی صدور چک ها 
تمكین نمی كردند و به دلیل اینكه قانون چک از قدرت بازدارندگی 
قوی برخوردار نیست، میزان صدور چک های بی محل همچنان بالا 
بود. البته بانک مركزی در سال 9۱ بالاخره اعلام كرد كه رفع سوء اثر 
از چک های برگشتی 7 ساله شده است. بانک مركزی در همان مقطع 
اعلام كرد كه از سال 88 كارگروهی را برای بررسی مقررات مربوط 
به افتتاح جاری دسته چک تشكیل شده كه در نهایت دستورالعمل 

مربوطه ۱8 بار ویرایش شد.
حال در روزهایی كه آمار چک های برگشتی روندی تصاعدی به خود 
گرفته و سلامت اقتصادی كشور را دچار اختلال می  كند و علامت 
مثبتی برای اقتصاد نیست و باعث بی اعتمادی فعالان به این ابزار 
می شود، این بار دوره محرومیت صدور دسته چک برای افراد دارای 
چک برگشتی تغییر كرده است؛ به این معنا كه هیات عمومی دیوان 
عدالت اداری بند شش ماده ۱8 دستورالعمل شورای عالی پول و 
اعتبار مبنی بر ممنوعیت اخذ دسته چک به مدت هفت سال برای 
اشخاص دارای چک برگشتی را مغایر قانون دانست و ابطال كرده 

است.
هیات عمومی دیوان عدالت اداری در اردیبهشت امسال با حضور 
رئیس جدید و معاونین دیوان عدالت اداری و رؤسا و مستشاران و 
دادرسان شعب دیوان در جلسه ای پس از بحث و بررسی با اكثریت 

آراء به صدور رأیی مبادرت كرده كه در آن آمده است:
مطابق ماده 2۱ قانون صدور چک اصلاحی سال ۱38۱، بانكها 
مكلف شده اند كلیه حساب های جاری اشخاصی را كه بیش از یک 
بار چک بلامحل صادر كرده و تعقیب آنها به صدور كیفرخواست 
منتهی شده باشد را بسته و تا سه سال به نام آنها حساب جاری 
اینكه در بند 6 ماده ۱8 و ماده 29  به  باز نكنند. نظر  دیگری 
دستورالعمل حساب جاری مصوب دوم خرداد 9۱ شورای پول و 
اعتبار، قیود مندرج در ماده 2۱ قانون مذكور رعایت نشده بلكه 
دامنه شمول آنها توسعه یافته است، بنابراین بند 6 ماده ۱8 و ماده 
29 از مصوبه مورد اعتراض مستند به بند ۱ ماده ۱2 و ماده 88 
قانون تشكیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری مصوب سال 

۱392 ابطال می شود.

چه کسانی دسته چک می گیرند؟ 
براساس دستورالعمل سال 9۱ بانک مركزی، بانک ها موظف هستند 
به دو گروه دسته چک ارایه كنند كه گروه اول مربوط به افرادی است 
كه سابقه چک برگشتی دارند كه ارایه دسته چک به آنها باعث ایجاد 
اختلال و مخاطره در نظام اقتصادی كشور می شود و گروه دوم افرادی 

كه دارای بدهی غیرجاری به نظام بانكی هستند را شامل می شود.
در حال حاضر دسته چک ها متصل به حساب جاری افراد است 
بنابراین بانک ها موظف هستند كه در ابتدا از حساب جاری آنها 
برداشت كنند. در غیر این صورت می توانند به حساب قرض الحسنه 
مراجعه كرده و در مراحل بعدی به سراغ حساب های بلند مدت البته با 
كسب اجازه مشتری و همچنین در نظر گرفتن این شرایط كه ذینفع 

چک وارد پروسه قضائی نشود بروند.
بانكها مجاز نیستند به افرادی كه دارای سابقه چک برگشتی هستند 
و اطلاعات آنها در سامانه مربوطه وجود دارد تسهیلات و خدمات ارایه 
كنند. یعنی بانک ها باید از صدور چک برای كسانی كه دارای چک 

برگشتی هستند پرهیز نمایند.
براساس این دستورالعمل در صورت عدم اقدام مشتری نسبت به 
رفع سوء اثر از چک برگشتی از طریق سایر روش ها سابقه هر چک 
برگشتی صرفاً  پس از انقضای مدت 7 سال از تاریخ صدور گواهینامه 
عدم پرداخت آن به صورت خودكار از سامانه اطلاعاتی بانک مركزی 
رفع سوء اثر می شود. به این ترتیب اگر شخصی حتی یک برگ چک 

برگشتی داشته باشد و نسبت به رفع سو ء اثر از طریق سایر روش ها 
اقدام ننماید تا مدت 7 سال دارای سوء سابقه در سامانه اطلاعاتی بانک 
مركزی خواهد بود و محرومیت های مربوط به آن در مورد اشخاص 

مزبور اعمال خوهد شد.
طبق این دستورالعمل، محرومیت های هر برگ چک برگشتی به 
طور مستقل مد نظر است و معیار محاسبه 7 سال توقف از تاریخ 

آخرین چک مورد محاسبه قرار می گیرد.
البته قرار بود كه سامانه ای برای جمع آوری اطلاعات مربوط به صادر 
كنندگان چک برگشتی راه اندازی شود كه بر اساس آن مردم بتوانند 
بر اساس ضوابط و شرایطی نسبت اطلاعات دسترسی داشته باشند و 
وضعیت اعتباری فرد صادر كننده چک و سایر موارد را رصد كنند كه 
این اتفاق نیافتاد. گرچه بانک مركزی در این سالها سامانه چكاوک را 
راه اندازی كرده اس، اما مشكلات صدور چک های بی محل همچنان 

باقی است.
فعالان اقتصادی چه می گویند؟ 

یكی از كارمندان بانكی به مهر در این باره گفت: فقط مشكل به 
چک های برگشتی مربوط نمی شود، اینكه در حال حاضر چک به 
عنوان یک ضامن عمل می كند و بانكها در قبال پرداخت تسهلات 
چک می گیرند، نیز از ایرادات است. با بی ارزش شدن پول چک ها 
نقش پول درشت را بازی می كنند و این می تواند به افزایش تعداد 

چک های برگشتی منجر شود.

برخی از فعالان اقتصادی در با مهر درباره سختگیری هایی كه برای 
افراد دارای چک برگشتی باید صورت گیرد، می گویند: بانک مركزی 
باید قوانین محكمتری را برای جلوگیری از صدور چک برگشتی اعمال 
كند، این افراد باید از تمامی خدمات بانكی از جمله دریافت دسته چک 

و تسهیلات بانكی محروم شوند.
یكی از فعالان بخش تولید كشور به مهر عنوان كرد: قانون نباید 
اجازه صدور چک های بی محل را بدهد، چرا افراد جرات می كنند كه 
چک هایی را صادر كنند كه حسابشان خالی است. باید نظارت های 
قانونی قوی در این باره وجود داشته باشد، اینكه محرومیت 3 یا 7 
ساله باشد، موضوع مهمی است كه باید مورد بازنگری جدی قرار گیرد.

یک فعال بازاری نیز به خبرنگار مهر گفت: از وقتی كه قانون چک 
بلا محل از حالت كیفرى به حقوقی تبدیل شد، كلاهبرداری ها بیشتر 
شد و بسیاری از فعالان اقتصادی و بازاریان ورشكست شدند. البته 
اگر فردی بخواهد اقدام خلاف قانون انجام دهند، به راحتی می تواند 

قانون را دور بزند.
وی افزود: اگر چكی برگشت بخورد در مراجعه به قانون و مراجع 
قضایی با مشكلات و پیچیدگی های خاصی روبرو می شویم كه كار 

را سخت تر می كند.
افزایش چک های برگشتی هیچ گونه سنخیتی با رشد 

اقتصادی ندارد
حیدر مستخدمین حسینی معاون اسبق بانک مركزی و وزارت 
اقتصاد در گفتگو با مهر با اشاره به روند رو به افزایش چک های 
برگشتی طی سال های اخیر در كشور گفت: یكی از علائم تشدید 
ركود همین برگشت خوردن چک ها است كه در حال حاضر در 
اقتصاد ما رخ داده است؛ كما اینكه برخی از مدیران بانک ها نیز به 

اینكه وضعیت چک ها مطلوب نیست اذعان كرده اند.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی تاكید كرد: دولت باید برنامه مدونی 
برای رشد اقتصادی و خروج از ركود داشته باشد، در غیر این  صورت 
همچنان با بحران افزایش چک های برگشتی مواجه خواهیم بود. 
افزایش چک های برگشتی هیچ گونه سنخیتی با رشد اقتصادی ندارد.

وی یكی از پارامترها و علائم رشد و توقف ركود را افزایش یا كاهش 
چک های برگشتی دانست و تصریح كرد: دو بسته خروج از ركود و 
تسریع رونق اقتصادی دارای اشكالات زیربنایی زیادی بود و به دلیل 
اینكه تنظیم آن با تعجیل انجام شده بود، از كارآیی لازم بر خوردار 

نبوده و تغییری را در اقتصاد كشور ایجاد نكرده است.  
مستخدمین حسینی گفت: از سال 88 به بعد آمار چک های 
برگشتی روندی تصاعدی به خود گرفت و چک های برگشتی نه تنها 
به  لحاظ تعداد رشد بالایی داشتند بلكه چک ها با ارقام بسیار بالایی 

برگشت خورده است.
به گزارش مهر، بانک مركزی اعلام كرده است: در ۱0 ماهه ابتدای 
سال 94 جمعاً 7.8 میلیون فقره چک به مبلغ 940 هزار میلیارد 
ریال با میانگین مبلغ ۱20 میلیون ریال، چک برگشت خورده است.

انفجار صدور چک بی محل توسط كلاهبرداران

چکبرگشتیرکوردزد
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دلال ندارم، خودم با بازیكنان مذاكره می كنم 

ویسی: ما سپاهانیم و حالا حالاها قهرمانیم 

سرمربی سپاهان می گوید خیال هواداران بابت فصل نقل و انتقالات راحت باشد و ما 
تیمی در شان سپاهان قهرمان می بندیم. 

به گزارش ایسنا، عبدالله ویسی پس از عقد قرارداد رسمی با باشگاه سپاهان اظهار كرد: 
انتظار مهم و بسیار ویژه ای از هواداران سپاهان دارم. از آن ها می خواهم حامی تیم باشند و 
از فرد خاصی یا عبدالله ویسی حمایت نكنند. افراد می آیند و می روند و فقط سپاهان است 
كه باقی می ماند. امیدوارم هواداران با شجاعت، رفاقت و حمایت خود به سپاهان كمک 
كنند تا در مسیر موفقیت حركت كنیم و خدای نكرده كسانی كه منافع شان در خطر 
است و از بودن من سود نمی برند، از این فرصت سوء استفاده نكنند. امیدوار هستیم كه با 
جدیت كارمان را پیش ببریم و در این راه به حمایت هواداران نیاز داریم.  سرمربی جدید 
سپاهان درباره حمایت سپاهانی ها از قهرمانی استقلال خوزستان در هفته پایانی لیگ و 
مذاكره باشگاه سپاهان با وی گفت: من هم از این موضوع خوشحال بودم و می دیدم كه 
سپاهانی ها از من حمایت می كردند. این كار سپاهانی ها انرژی مضاعفی به ما داده بود. دو 
هفته قبل از اتمام لیگ با مسئولان سپاهان صحبت كردم و رسانه ای شده بود. فقط خدا 
خدا می كردم كه اتفاق بدی نیفتد و تمركز من و شاگردانم به هم نریزد.  او ادامه داد: خدا 
را شكر مذاكره من با سپاهان خوش یمن بود و ما توانستیم قهرمان ایران شویم. به هر حال 
مردم از ما حمایت كردند و زحمت كشیدند. همه مسئولان استان و استقلال خوزستان از 
روز اول برای صعود این تیم به لیگ برتر تلاش كردند و در نهایت هم قهرمان ایران شدیم. 
آن جام را تقدیم مردم و شهدای خوزستان می كنیم.  ویسی درباره فعالیت سپاهان در 
فصل نقل و انتقالات گفت: لیست من به گونه ای است كه اگر لو برود دیگر نمی توانم آن 
بازیكنان را جذب كنم چرا كه من با هیچ دلالی كار نمی كنم و با مدیر برنامه ای هم رابطه 
ندارم. همین موضوع كار من را سخت كرده است. به همین دلیل لیستم را رو نمی كنم 
و خودم با این بازیكنان مذاكره خواهم كرد. تماشاگران ما مطمئن باشند كه بهترین تیم 
بسته می شود و این سپاهان قهرمان می شود. به قول گفتنی ما سپاهانیم و حالا حالاها 
قهرمانیم.  سرمربی سپاهان درباه انتخاب دستیارانش نیز تاكید كرد: درباره كادر فنی ام فكر 
نكرده ام و اول باید چیدمان تیم مان را مشخص كنیم چرا كه انتخاب دستیارانم كار سختی 
نیست.  او درباره سفر به برزیل و انتخاب بازیكنان خارجی گفت: در هفته آینده به برزیل 
و مالی می روم تا دو بازیكن خارجی خوب انتخاب كنم. نمی خواهم هیچ دلالی در این كار 
وجود داشته باشد و هزینه های زیادی برای تیم مان تراشیده نشود. این هزینه ها را بعدا و 

در جای دیگری استفاده می كنیم. 

توافق فولاد با نعیم سعدآوی

 اژدری زاده: هنوز قرارداد نبسته ایم 
مدیر عامل فولاد خوزستان با بیان این كه با نعیم سعدآوی برای قبول هدایت این تیم 
به توافق رسیده اند، گفت: به احتمال زیاد روز )چهارشنبه( جلسه نهایی برای عقد قرارداد 

را برگزار می كنیم. 
علیرضا اژدری زاده در گفت وگو با ایسنا، درباره این كه گفته می شود نعیم سعدآوی، 
سرمربی فولاد شده است، اظها ر كرد: با این مربی به توافقات لازم دست یافته ایم، ولی هنوز 
هیچ قرارداد كتبی امضا نشده است. او در پاسخ به این سوال كه تا چقدر احتمال رسمی 
شدن این قرارداد وجود دارد، افزود: احتمال سرمربیگری سعدآوی در فولاد زیاد است و 
فقط باید جلسه نهایی را برگزار كنیم. مدیر عامل فولاد خوزستان در پاسخ به این سوال كه 
سعدآوی چه شرایطی برای سرمربیگری در فولاد دارد، گفت: توضیحات كامل تر را بعد از 

عقد قرارداد ارائه می كنم و فعلا منتظر نهایی شدن این قرارداد هستیم. 

مدیرعامل پیكان خبر داد: 

پیکان قصد جذب نکونام را ندارد
مدیرعامل تیم پیكان می گوید برای تكمیل كادر بازیكنان این تیم برای فصل آینده، این 

تیم نظری روی كاپیتان سابق تیم ملی ندارد. 
به گزارش ورزش سه ، پس از رسمی شدن قرارداد مجید جلالی با پیكانی ها گمانه 
زنی ها راجع به یارگیری این تیم و تكمیل كادر بازیكنان آغاز شده است و یكی از این 
بازیكنان جواد نكونام است، كاپیتان سابق تیم ملی ایران كه پیش از این نیز در تیم سایپا 
همكاری خوبی با مجید جلالی داشت و به همین دلیل صحبت هایی مبنی بر پیوستن 
این بازیكن به جمع پیكانی ها شنیده می شد.اما دیروز مدیرعامل پیكانی ها آب پاكی را 
روی دست رسانه ها ریخت، شیعی در این رابطه عنوان كرد این باشگاه روی جذب جواد 
نكونام نظری ندارد.نكونام فصل گذشته و پس از خروج از جمع نارنجی پوشان عازم قطر 

و تیم العربی شد.

نه سرباز است و نه بی اجازه اردو را ترک كرده 

سردار در امتحانات پایان ترم دبیرستان!
سردار آزمون با اجازه كادر فنی تیم ملی اردو را ترک كرده تا به گنبد برود و در امتحان 

پایان ترم خود شركت كند. 
به گزارش ورزش سه ، در یكی دو روز اخیر شایعه های فراوانی در مورد سردار آزمون و 
دلیل غیبتش در اردوی تیم ملی منتشر شده. این شایعه ها دهان به دهان می چرخد. آن 
هم در فضای مجازی و البته رسانه ای. عده ای از مشكل سربازی آزمون صحبت می كنند 
و گروهی دیگر معتقدند او بدون اجازه از اردو خارج شده است. هیچ یک از این گمانه زنی 
ها واقعیت ندارد. آزمون كه در دبیرستان مشغول به تحصیل است برای حضور در جلسه 
امتحان پایان ترم راهی گنبد شده و دو روزی است كه در زادگاهش حضور دارد. سردار سه 
شنبه یكی از امتحانات خود را پشت سر گذاشت و فردا هم دومی را تا به اردوی تیم ملی 
برگردد و همراه سایر بازیكنان آماده بازی مقابل مقدونیه شود. اینكه شایعه شده او سرباز 
است یا بدون اجازه از اردو خارج شده را افشین پیروانی به طور كامل توضیح داده. مدیر تیم 
ملی كه از دلیل سفر آزمون به گنبد اطلاع جامعی دارد. سردار برای خروج از اردو كارلوس 
كی روش را در جریان قرار داد و وقتی موافقیت او را دید به گبند رفت تا در امتحانات خود 
شركت كند. آزمون هنوز دیپلم نگرفته و مشغول تحصیل است تا واحدهای خود را پاس كند 
و مدرک خود را بگیرد. برخلاف شایعه ها او تا 24 سالگی می تواند برای اخذ دیپلم تلاش 
كند و سپس وارد دانشگاه شود. پس مشكل سربازی مهاجم اول تیم ملی را تهدید نمی كند.

تكلیف دو باشگاه خودروساز روشن شد: 

جلالی در پیکان، فرکی در سایپا
مجید جلالی سرمربی فصل گذشته سایپا به عنوان سرمربی تیم فوتبال پیكان انتخاب شد . 
به گزارش ورزش سه، مجید جلالی كه در دو هفته گذشته مذاكرات فشرده و كم 
سروصدایی را با مدیران پیكان پشت سر گذاشت در نهایت با توجه به شرایط كلی مورد تایید 
هیات مدیره این باشگاه قرار گرفت تا فصل آینده سرمربی این تیم تهرانی باشد.انتخاب جلالی 
در شرایطی اتفاق افتاده كه او در دو سال گذشته در سایپا شرایط چندان مناسبی را پشت سر 
نگذاشته بود و این انتخاب كمی عجیب به نظر می رسد با این حال جلالی كه تقریبا در تمام 
ادوار لیگ برتر صاحب تیم بوده تجربه جدیدی را در این تیم تهرانی آغاز می كند و امیدوار 
است با توجه به امكانات شرایط كلی فوتبال پیكان دوباره در سطح اول ایران حضوری پررنگ 
و خاطره انگیز داشته باشد. در عین حال با اتمام گمانه زنی ها به حضور حسین فركی در 
پیكان، این مربی نامزد اول سرمربیگری سایپا خواهد بود .فركی احتمالا تا رو شنبه سرمربی 
سایپا معرفی می شود تا بعد از تیم فصل استراحت دوباره به سطح فوتبال ایران بازگردد. نكته 
جالب در مورد فركی و جلالی این است كه این دو در كارنامه خود هدایت پاس و فولاد و 

البته قهرمانی در فوتبال ایران را دارند.

قهرمان از بلاتكلیفی درآمد؛

دستیار ویسی سرمربی تیم فوتبال
 استقلال خوزستان شد

 باشگاه استقلال خوزستان جانشین عبدالله ویسی در راس كادر فنی این تیم را مشخص كرد. 
به گزارش  مهر، باشگاه استقلال خوزستان تنها چند روز بعد از اینكه عبدالله ویسی 
به طور رسمی از این تیم جدا شد و هدایت تیم سپاهان را بر عهده گرفت، سیداكبر 
پورموسوی را بعنوان سرمربی جدید تیم خود برگزید. این مربی دستیار عبدالله ویسی 
در تیم استقلال خوزستان بود. سیروس نعمتی نژاد و فرشاد بختیاری زاده دستیاران 
پورموسوی در تیم فوتبال استقلال خوزستان خواهند بود. پوركیانی قائم مقام باشگاه 

استقلال خوزستان، این خبر را مورد تایید قرار داد.

نقل و انتقالات سرخپوشان؛

بازیکن»بیتفاوت«رفت!
جابجایی هایی پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات 
با جدایی قطعی چند بازیكن خارجی و احتمال خرید 
یک مهاجم خارجی دیگر همراه خواهد بود. ضمن 
اینكه در مورد جذب یک دروازه بان دیگر ابهاماتی 

وجود دارد.
  باشگاه پرسپولیس نقل و انتقالات لیگ برتر را 
خیلی زود شروع كرد و برای ترمیم مشكلات خود 
در درون دروازه، علیرضا بیرانوند را به خدمت گرفت. 
برانكو ایوانكوویچ كه پیش از این در مصاحبه هایش 
عنوان كرده بود باید جذب بازیكن با احتیاط صورت 
بگیرد، قصد دارد با تقویت تیمش در خط دفاعی و 
خط حمله، خیال سرخپوشان را برای لیگ قهرمانان 

آسیا و لیگ برتر راحت كند.
بنگستون رفت؛ یک خارجی دیگر می آید

»جری بنگستون« مهاجم هندوراسی پرسپولیس 
در فصل گذشته یكی از عناصر هجومی پرسپولیس 
بود ولی با اتمام قراردادش به هندوراس بازگشت و در 
لیست فصل آینده برانكو حضور ندارد. با وجود اینكه 
بنگستون گل های تاثیرگذاری برای پرسپولیس به ثمر 
رساند ولی به خاطر بعضی از رفتارهای خاص، برانكو 
نظر مثبتی روی این بازیكن نداشت. به همین خاطر 
سرمربی پرسپولیس روی یک مهاجم خارجی دیگر 
دست گذاشته است كه البته این مهاجم، اهل كشور 
كرواسی نیست. برانكو اعتقاد دارد بنگستون درون 

زمین یک مهاجم »بی تفاوت« است و با میل و رغبت 
بازی نمی كند.

مایکل جدا شد، ماریچ می ماند
قبل  فصل  پرسپولیس  تیم  مدافع  اومانا  مایكل 

فرصت زیادی برای بازی پیدا نكرد و از همان میانه 
لیگ زمزمه جدایی اش از جمع سرخپوشان به گوش 

می رسید. 
اومانا كه از نیمكت نشینی راضی نبود، تصمیم به 

جدایی از پرسپولیس در آخر فصل گرفت و البته برانكو 
هم نظری روی تمدید قرارداد این مدافع نداشت. با 
این حال لوكا ماریچ دیگر مدافع خارجی پرسپولیس 
در این تیم ماندنی است و فصل آینده هم پیراهن این 

تیم را می پوشد.
لوبانف در اولویت نیست

تغییرات پرسپولیس از خط دروازه آغاز شد و با 
شد.  قطعی  مكانی  سوشا  جدایی  بیرانوند،  حضور 
الكساندر لوبانف دروازه بان ازبكستانی پرسپولیس هم 
یكی از گزینه های تغییر است. او كه از نیم فصل به 
پرسپولیس اضافه شده بود، فعلا در اولویت تمدید 
قرارداد نیست و احتمال خرید یک گلر خارجی دیگر 

به جای وی وجود دارد.
لیست پرسپولیس،

 ترکیبی از بازیکنان جوان و باتجربه
از  تركیبی  پرسپولیس  باشگاه  لیست خرید  در 
فرشید  می شود.  دیده  تجربه  با  و  جوان  بازیكنان 
باقری هافبک فصل گذشته صبای قم مذاكراتی با 
پرسپولیس داشته و در آستانه حضور در این تیم قرار 
دارد. وحید امیری و كاوه رضایی هم دو بازیكن دیگری 
هستند كه مدنظر برانكو قرار دارند و در صورتی كه 
به باشگاه های قطری نروند، فصل آینده در جمع 

سرخپوشان تهرانی توپ می زنند.
بازیكن فصل  روز چهارشنبه هم خالد شفیعی 
گذشته تیم فوتبال تراكتورسازی با حضور در محل 
باشگاه پرسپولیس مذاكرات ابتدایی را با مسئولان 
این باشگاه انجام داد و گفته می شود به توافق نیز 

رسیده است.

گودرزی:

 امیدوارم والیبال یک سهمیه خاص کسب کند
وزیر ورزش و جوانان نسبت به كسب نتایج مطلوب در بازی های المپیک 20۱6 ابراز 

خوشبینی كرد.
 محمود گودرزی در مراسم به اهتزاز درآمدن پرچم 200 متری امام رضا در كمیته ملی 
المپیک در خصوص این مراسم اظهار داشت: از كیومرث هاشمی به خاطر برگزاری چنین 
مراسمی كه باعث شده نام كاروان ایران نیز به نام امام رضا مزین شود، تشكر می كنم 
امیدوارم با عنایت امام عصر و همچنین امام هشتم كاروان ایران به صورت پرنور و معنوی 

در این میدان سیاسی وارد شود.
وی افزود: حضور كاروان ایران در این عرصه مبین ثبات، آرامش و اقتدار ایران اسلامی 
است البته باید در وهله اول حضور كاروان ایران یک حضور اخلاقی و سپس قدرتمند و 

تكنیكی باشد.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: در جهان سیاست و روابط بین الملل تلاش دولت ها بر آن 
است كه اقتدارشان را به رخ بكشند ما هم در این عرصه نباید كم بگذاریم و حضور كاروان 

كم سو و ضعیف باشد.
گودرزی عنوان كرد: از فدراسیون های المپیكی به خاطر تلاش شبانه روزی شان تشكر 
می كنم آنها با مضیقه های مالی و مشكلاتی مواجه هستند با این وجود توانستند حمایت 
لازم از ورزشكاران را داشته باشند و فضایی را فراهم كنند كه ورزشكاران بتوانند آماده 

شوند.
وی گفت: امیدواریم تا تیر ماه امسال كه فرصت كسب سهمیه وجود دارد بتوانیم تعداد 
سهمیه ها را به اندازه دوره قبل برسانیم، همه مسئولان از جمله فدراسیون ها و كمیته ملی 
المپیک تلاش زیادی داشته اند و انشاءالله خدا عنایت كند كه وضعیت خوب باشد. من به 
المپیک خوشبین هستم شاید آمارها چیز دیگری بگوید اما امیدوارم به تأسی از رزمندگان 

توفیقات زیادی توسط ورزشكاران نصیب مردم شود.
وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان كرد: امیدوارم والیبال یک سهمیه خاص را كسب كند 
كه این مسئله  به افزایش نشاط اجتماعی كمک می كند، همچنین امیدوارم ورزشكاران هر 
چقدر توان دارند به نمایش بگذارند تا در كشور جشن بگیریم و ركوردهایی شكسته شود.

رائول لوزانو:

بازیکنان ایران به هماهنگی لازم رسیده اند
سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از پیروزی بر لهستان از عملكرد شاگردانش قدردانی 
كرد و گفت: به هماهنگی لازم دست پیدا كرده ایم ولی در چند مورد نیاز به اصلاح داریم.

 رائول لوزانو سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از پیروزی بر لهستان اظهار كرد: از این 
پیروزی خوشحالم چون فكر می كنم به هماهنگی مورد نظر برای اجرای برنامه ها رسیدیم 

البته هنوز مواردی نیار به اصلاح دارد.
وی با اشاره به انگیزه بالای بازیكنانش گفت: در مدت حدود 45 روز برگزاری اردو هیچ 
گاه احساس نكردیم كه انگیزه بازیكنان كاهش یافته است و همیشه بازیكنان در اوج 

انگیزه بودند.
سرمربی تیم كشورمان افزود: باید به یاد داشته باشیم كه علاوه بر اینكه سطح بالایی از 
انگیزه داریم، باید تیمي متحد و منسجم نیز باشیم. این موضوع را بازیكنان به خوبی مقابل 

لهستان اجرا كردند.
لوزانو خاطرنشان كرد: اتحاد و انسجام تیمی به خصوص مقابل تیم هاي قدرتمندي كه 

ممكن است از ما پیش بیفتند بسیار مهم است. 
سرمربي تیم ملی در آستانه آغاز رقابتهای انتخابی المپیك تاكید كرد: تیم ایران هر چه 
در توان دارد می گذارد تا به هدف بزرگ خود برسد. مسابقات سنگینی در پیش داریم و 
می دانیم كه همه تیم ها برای جنگیدن آماده هستند بنابراین نباید حتی یك لحظه هم 

غفلت كنیم.

از بانک سرمایه تا مودنا 

معروف در سه راهی ایران، ایتالیا و ترکیه
كاپیتان تیم ملی والیبال ایران حالا سخت درگیر تمرینات تیم ملی در ژاپن است اما 

پیشنهادات داخلی و خارجی حواشی زیادی را برای او ایجاد كرده اند. 
روز سه شنبه خبری در سایت های ایرانی منتشر شد كه روزنامه گازتا اسپورت ایتالیا خبر 

از انتقال سعید معروف به مودنا این كشور داد. 
زردپوشان مودنایی دو سال پی در پی است قهرمان سری آ ایتالیا می شوند و ستاره های 
مثل اروین انگاپت، لوكاس ساتكمپ، برونو رزنده، پیانو و بسیاری دیگر را در خود جای 

داده اند. 
بعد از قهرمانی آنها در فصل اخیر برونو رزنده، پاسور ایتالیایی و مطرح مودنا اعلام كرد 
دیگر قرارداد خود را با این تیم تمدید نخواهد كرد و برای فصل بعد در SESSI برزیل 

توپ خواهد زد.
  این جدایی قطعی پاسور افسانه ای برزیلی ها مسولان مودنا را به دنبال پاسور جدید 
برای تیم پر افتخار فرستاده است تا ضمن ادامه روند قهرمانی های این تیم، پاسور جدید 

هم بعد تبلیغاتی پاسور قبل را داشته باشد.
 سعید معروف یكی از مهمترین گزینه هایی است كه مسولان مودنایی به دنبال جذب 
او هستند اما گفته می شود دستمزد، مهمترین دغدغه كنونی آنها برای جذب كاپیتان 

تیم ملی ایران است.
از طرفی دیگر باشگاه های تركیه هم مثل همیشه باز هم پیشنهادات زیادی را برای 

معروف دارند تا این پاسور ایرانی برای لیگ آنها بازی كنند. 
مدیران تركیه ای علاقه خاصی به ستاره ارومیه ای والیبال ایران دارند و قبل از شروع 
هر فصل پیشنهادات مختلفی را برای بازیكنان ایرانی می فرستند كه سعید معروف در 

صدر لیست آنها است.
اما بانک سرمایه و پیكان هم مشتریان ایرانی سعید معروف هستند. لوكاس ژیگالدو و 
والریو ورمیلیو دو پاسور خارجی این دو تیم فینالیست لیگ گذشته بودند كه ورمیلیو به 

آرژانتین رفت و وضعیت ژیگالدو هم هنوز مشخص نیست. 
با این حال تیم های فینالیست لیگ گذشته هم از مشتریان اصلی كاپیتان تیم ملی 
محسوب می شوند كه بعد از انتخابی المپیک به احتمال زیاد مقصد بعدی معروف مشخص 

می شود.

در دیداری تداركاتی رقم خورد؛

پیروزی تیم ملی والیبال ایران مقابل لهستان
تیم ملی والیبال ایران در دیداری تداركاتی موفق شد تیم لهستان را شكست بدهد.

به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی والیبال ایران از ساعت ۱2:30 روزچهارشنبه به وقت 
تهران در ژاپن و در دیداری تداركاتی به مصاف تیم لهستان رفت كه در نهایت موفق شد 

با نتیجه 3 بر یک این حریف اروپایی خود را شكست بدهد.
ایران ست اول این بازی را با نتیجه 23 به 25 به لهستان واگذار كرد ولی در ست های 
بعدی به ترتیب توانست با نتایج 25 - 2۱، 25 - 2۱ و 25 - ۱9 بر لهستان غلبه كند و با 

این برد خود را برای مسابقات گزینشی المپیک آماده كند.
ایران در اولین مسابقه خود بامداد روز شنبه به مصاف استرالیا خواهد رفت.

مدیران باشگاه تراكتورسازی كار سختی برای تمدید قرارداد 
بازیكنان و كادرفنی خود در پیش دارند. 

 به گزارش ورزش سه ، زنگ خطر برای تراكتورسازی از 
مدت ها پیش به صدا در آمده بود و دیروز در میكسدزون 
ورزشگاه یادگار امام)ره( وقتی اكثر بازیكنان با هواداران وداع 
كردند، مشخص شد یک سونامی بزرگ در راه است. سونامی 
كه بسیاری از بازیكنان تیم سرخپوش تبریزی را با خود می 
برد و مشخص نیست چه آینده ای در انتظار در تراكتورسازی 

است.
نگرانی های عجیب

از ابتدای فصل كه تراكتورسازی اسكلت اصلی تیم خود را با 
بازیكنان سرباز بست، مشخص بود آینده خوبی در انتظار این 
تیم نیست. بحث پایان زمان خدمت سربازی زودتر از موعود 
موضوعی بود كه از اول فصل بارها تراكتورسازان را درگیر 
خود كرد و نگرانی هایی را ایجاد كرد. حالا با پایان فصل برای 
تراكتورسازی این تیم تعداد زیادی از بازیكنان خود را از دست 
خواهد داد. اكثر بازیكنان سرباز خواهند رفت و برخی بازیكنان 

نیز قراردادی ندارند.
بازیکنان سرباز

از جمع بازیكنان سرباز تراكتورسازی دوران خدمت بختیار 

رحمانی، سینا عشوری، شاهین ثاقبی، شجاع خلیل زاده، علی 
حمودی، محمد پوررحمت الله و رضا فرجی تمام شده است. 
در این بین سینا عشوری با ذوب آهن، شجاع خلیل زاده و 
علی حمودی با سپاهان و محمد پوررحمت الله و شاهین 
ثاقبی با ملوان قرارداد دارند. بختیار رحمانی نیز چند پیشنهاد 
خوب دریافت كرده كه شواهد نشان از جدایی اش دارد. جالب 
اینكه ذوب آهن و سپاهان تاكید بر بازگشت بازیكنان سابق 
خود كرده اند و ملوان نیز اگرچه تاكنون ادعایی درباره ثاقبی 
نكرده اما احتمال اینكه رضایتنامه ثاقبی را صادر كند، وجود 
دارد، هرچند كه بعید است درباره پوررحمت الله اینقدر راحت 

كنار بیاید.
پایان قرارداد

ابراهیم  آقایی،  سعید  شفیعی،  خالد  كلانتری،  ایوب 
كیانی،  ایرانپوریان، مهدی  فرزاد حاتمی، محمد  عابدنژاد، 
فرزین گروسیان و مسعود همامی نفرات ایرانی هستند كه 
قراردادشان با تراكتورسازی به پایان رسیده است. در این بین 
خالد شفیعی و مسعود همامی جدایی شان تقریبا قطعی 
است. این دو بازیكن نسبت به شرایط خود در تراكتورسازی 
رضایت ندارند و راه خروج را در پیش خواهند گرفت. سعید 
آقایی نیز پیشنهادهای خوبی به دستش رسیده و شاید از 

تراكتورسازی برود. ایرانپوریان و كیانی اما با توجه به سابقه 
حضورشان در تراكتورسازی احتمال تمدید قراردادشان كم 
نیست. ضمن اینكه كلانتری، حاتمی، گروسیان و حاتمی نیز 

شرایط نامعلومی دارند.
خارجی هایی که رفتنی اند

از بین بازیكنان خارجی تراكتورسازی نیز هیچ بازیكنی 
قراردادی ندارد. آگوستو سزار، كارلوس كاردوسو، آلویس نانگ 
و ایان رامسی 4 بازیكن خارجی تراكتورسازی هستند كه 
احتمالا این تیم را ترک می كنند. در باره نانگ گفته می شود 
با یک تیم قطری توافق كرده است. سزار از یكی، دو تیم ایرانی 
پیشنهاد دارد و رامسی هم به دلیل كیفیت نه چندان خوب 
بازی اش احتمالا خیلی زود تبریز را برای همیشه ترک می 
كند. شاید كاردوسو در تراكتورسازی بماند كه او نیز با توجه 
به دلخوری اش از مسائل مالی بعید است حاضر به پوشیدن 

پیراهن این تیم برای سال دوم شود.
20 بازیکن در استانه جدایی

بر اساس آنچه بیان شد، 20 بازیكن تیم تراكتورسازی 
بدون هیچ قید و شرطی می توانند از این تیم جدا شوند. 
در بین بازیكنان كنونی فقط 4 بازیكن هستند كه ماندنشان 
در تراكتورسازی قطعی است. فردین عابدینی یكسال دیگر با 
تراكتورسازی قرارداد دارد و سروش رفیعی، محمدرضا اخباری 
و مهدی شریفی از دوران سربازی شان باقی مانده است و 

مجبور هستند در این تیم بمانند.
موضوع کادرفنی

امیر قلعه نویی كه در گذشته گفته بود دوست دارد در 
تراكتورسازی باقی بماند، در نشست خبری بعد از بازی دیروز 
به صورت دو پهلو درباره آینده صحبت كرد و مشخص است 
كه دوست ندارد با تیمی كه تعداد زیادی بازیكن از دست 
می دهد، ادامه دهد. البته یكسال دیگر از قرارداد قلعه نویی 
باقی مانده اما اگر بازیكنان مورد نظر او جذب نشوند، احتمالا 
سرمربی تراكتورسازی راه خروج از این باشگاه را در پیش می 

گیرد.
شرایط سخت

به نظر می رسد شرایط سختی در انتظار تراكتورسازی 
است. تیمی كه با شایستگی از لیگ قهرمانان آسیا 20۱6 
كنار رفت، شاید مشكلات ابتدای فصل گذشته را سال آینده 

نیز به خود ببیند.

20 بازیكن و كادرفنی در آستانه ترک تبریز 

سونامی بزرگ در انتظار تراکتورسازی

 عضو هیات مدیره باشگاه سپاهان، گفت: اگر برنامه 90 می خواست برنامه اش عادلانه پیش 
برود، می توانست این برنامه را تحت یک مناظره تلویزیونی برگزار كند تا افرادی كه مورد اتهام 

قرار گرفته اند بتوانند پاسخ این اتهامات را بدهند. 
محمد سلطان حسینی در گفت وگو با ایسنا ، با انتقاد شدید از برنامه 90 و با بیان اینكه این 
برنامه غیرحرفه ای عمل كرده است، اظهار كرد: شیوه اجرای برنامه 90 با معیارهای اخلاقی 
و اسلامی همخوانی نداشت چرا كه تنها یک نفر اظهارات خود را بیان كرد و به ده ها نفر 

اتهاماتی را وارد كرد. 
وی افزود: چون چند ماهی است كه عضو هیات مدیره شده ام و به طور كامل داخل باشگاه 
سپاهان نبوده ام، اتهامات نویدكیا را نه رد می كنم و نه تأیید. نویدكیا اتهاماتی را در مورد 
بهرام سبحانی- مدیرعامل شركت فولاد مباركه سپاهان مطرح كرد كه اشتباه است و بنده 
نه به عنوان مدیركل ورزش و جوانان اصفهان بلكه به عنوان یک استاد دانشگاه باید بگویم 
آقای سبحانی در مقایسه با مدیرعاملان قبلی كارخانه فولاد مباركه در طول تاریخ سپاهان 

بیشترین كمک را به ورزش اصفهان و باشگاه سپاهان كرده است. 
مدیركل ورزش و جوانان اصفهان گفت: زمانی كه فولاد مباركه در بدترین وضعیت مالی 
چند سال اخیر خود قرار داشت و حتی در برخی مواقع در خصوص حقوق كاركنان كارخانه 
با مشكل مواجه بود، در جلساتی كه با سبحانی داشتیم، نزدیک به 30 میلیارد تومان برای 
اتمام ورزشگاه نقش جهان اختصاص داده شد.  سلطان  حسینی با اشاره به صحبت های 
سبحانی- مدیرعامل شركت فولاد مباركه سپاهان كه یكی از مهم ترین سرمایه های باشگاه 
هواداران هستند و سلامتی آن ها دغدغه باشگاه است، اضافه كرد: برای ما و سبحانی بسیار 
مهم است كه هواداران سپاهان بتوانند راحت تر تیم موردعلاقه خود را تشویق كنند و امكانات 
لازم برای آن ها در مسیر رفت و آمد به ورزشگاه نقش جهان فراهم باشد. تكمیل ورزشگاه 
نقش جهان نه تنها برای امنیت هواداران در مسیر رفت و آمد آن ها بهتر است بلكه یک 

هویت خاص برای باشگاه سپاهان ایجاد خواهد كرد. 

وی ادامه داد: اگر برنامه 90 می خواست برنامه اش عادلانه پیش برود، می توانست این برنامه 
را تحت یک مناظره تلویزیونی برگزار كند تا افرادی كه مورد اتهام قرار گرفته اند بتوانند پاسخ 

این اتهامات را بدهند. 
عضو هیات  مدیره باشگاه فولاد مباركه سپاهان اظهار كرد: كربكندی، یاوری و چرخابی را 
مربیان با اخلاق اصفهان و باشگاه سپاهان می دانم و این گونه صحبت كردن درباره این افراد 
در قاموس این بزرگان فوتبال استان نمی گنجد و از این كه اتهاماتی بی اساس به سرمایه 

های پیشكسوت استان وارد شد ناراحتم و ای كاش این اتفاق نمی افتاد. 
سلطان حسینی در پاسخ به این سؤال كه آیا واقعاً استیماچ مهره مدیرعامل باشگاه سپاهان 
)باقریان( بوده است؟، گفت: استیماچ مربی تیم ملی كرواسی بود و فكر نمی كنم كسی كه 
مربی تیم ملی كرواسی باشد را بتوان به راحتی در یک كشور آورد و بازیچه دست دیگران 
كرد، این موضوع را به نظر هواداران واگذار می كنم كه بیایند و خودشان در مورد این موضوع 

قضاوت كنند. آیا مربیان بزرگ در تیم های ملی زیر بار چنین چیزی می روند؟ 
وی در پاسخ به این سؤال كه نویدكیا گفته سبحانی و هیات مدیره می توانستند مدیرعاملان 
بهتری برای باشگاه سپاهان انتخاب كنند، افزود: انتخاب افراد بر اساس سوابق و رزومه افراد 
صورت می گیرد، خلیلیان چندین سال مدیركل ورزش و جوانان استان، رییس هیات شنا 
بوده است. باقریان هفت الی هشت سال مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان و یک دوره نیز 
مدیركل ورزش و جوانان استان خوزستان بود. انتخاب چنین افراد با تجربه ای اشتباه نبوده 
است، اما در برخی موارد عدم نتیجه گیری یک تیم را می خواهیم بر دوش یک نفر بیندازیم 
كه به نظرم باید به دیگران احترام گذاشت.  مدیركل ورزش و جوانان استان اصفهان با اشاره 
به اینكه رسانه ها در جایگاه دادن به افراد می توانند تأثیر بسزایی داشته باشند، اضافه كرد: در 
چند روز اخیر نیز برخی رسانه های اصفهان با خروجی های خبری خود به اشتباه بعضی افراد 
را در جایگاه هایی قرار داده اند كه متعلق به آن ها نیست و باعث شده كه صحبت هایی زده 

شود كه اشتباه و بی اساس بوده اند. 

 مدیرعامل سابق باشگاه نفت تهران ادعا می كند كه 
فعالیتی در واگذاری این باشگاه ندارد. 

دوران  كسی  وقتی  گفت:  این باره  در  قنبرزاده  منصور 
مدیریتش تمام می شود عرفا مدیر نیست. من هم اگر در 
لیگ بودم یا قرارداد را تمدید می كردیم یا مدیر جدید انتخاب 
می شد. بنابراین وقتی باشگاه به فروش می رسد مدیریت 
قبلی معنایی پیدا نمی كند. فعلا ابراهیمی كارهای سرپرستی 
را انجام می دهد. هیأت امنا تقاضا داشت با توجه به فعالیت 
۱0 ساله من در باشگاه داری در كمیته واگذاری باشم. بحث 

واگذاری نفت تا هفته آینده قطعی خواهد شد.
   عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال در پاسخ به این 
سوال كه آیا ماندن شما در باشگاه نفت به سرنوشت این 
باشگاه بستگی دارد، گفت: وقتی نفت واگذار شود هیأت 
مدیریت جدید  البته  ندارند.  قبلی وجود خارجی  امنای 
می تواند از اركان باشگاه استفاده كند. تعدادی از بازیكنان 
هم با نفت قرارداد دارند و ادامه همكاری شان بستگی به 

مالک جدید دارد.
    او  در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینكه آیا انتقال 
این  واگذاری  به خاطر  یا خیر، گفت:  است  قانونی  نفت 
باشگاه ناراحتم اما این نكته را باید بگویم تمامی موارد انتقال 
قانونی است. كمیته واگذاری از حقوقدانان معتبر تشكیل 
شده. تمامی مطالبات بازیكنان هم استخراج شده است، در 
مكاتباتی كه با وزارت ورزش داشتیم نماینده ای از سوی وزیر 
معرفی كرده كه رئیس كمیسیون ماده 5 است و می تواند 

اعمال نظر كند. اینكه چه كسانی اهلیت خریدن باشگاه را 
دارند نفت به این موضوع ورود نمی كند. اگر قانون اجازه 
نمی دهد نفت به خارج از تهران واگذار شود وزارت ورزش در 
این خصوص ورود می كند. همچنین با توجه به اینكه فرصت 
كمی بر عهده نقل و انتقالات وجود دارد مزایده و مذاكره 
بهترین راه است. هفته آینده كه قیمت معلوم شد مذاكرات را 
آغاز می كنیم.قنبرزاده در پایان درباره قرارداد علیرضا بیرانوند 
با پرسپولیس تصریح كرد: من جزئیات قرارداد او را نمی دانم 

اما او باید با مالک جدید تعامل كند. اگر خودم مدیر باشگاه 
بودم با او كنار می آمدم. مطالبات كلی بیرانوند و سایر اعضای 
تیم در توافق وزارت ورزش و باشگاه مشخص شده است. 
انتقال نفت هم منوط به پرداخت كلی است. هر كسی كه 
ریالی طلب دارد تا وقتی مطالباتش را به صورت كامل نگیرد 
سند جابه جا نمی شود. به عنوان مثال اگر نفت 8-7 میلیارد 
بدهی دارد خریدار باید این بدهی را بپردازد و باقی مطالبات 

را به باشگاه نفت بدهد.

سخنان نویدكیا را نه رد می كنم نه تأیید" 

عضو هیات  مدیره سپاهان: برنامه 90 معیار اخلاقی و اسلامی نداشت 

باید تمام مطالبات بازیكنان پرداخت شود 

قنبرزاده: بیرانوند باید با مالکان جدید نفت توافق کند



5علمی و سلامت

یک دستگاه پوشیدنی آزمایش تنفس موسوم به BACTrack Skyn توانست جایزه نخست 
رقابت حسگر زیستی پوشیدنی سازمان ملی بهداشت آمریكا را بدست بیاورد.

به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از رویترز، این مچ بند از فناوری سلول سوختی برای 
سنجش سطوح الكل خون از طریق پوست استفاده می كند. از آنجایی كه این دستگاه میزان 
اتانول را از طریق پوست فرد و نه خون وی می سنجد، نمی تواند اطلاعات بلادرنگ ارائه كند، 
 BACTrack زیرا حدود 45 دقیقه طول می كشد تا الكل به داخل پوست نفوذ كند. مچ بند
Skyn كه هنوز در مرحله پیش ساخت قرار دارد، به یک اپلیكیشن از طریق بلوتوث وصل 
می شود. شركت BACTrack، طراح این فناوری اظهار كرد كه دستگاه مذكور به معنی 
جانشینی برای انواع آزمایش تنفس مورد استفاده توسط پلیس نیست بلكه ابزاری است كه 
می تواند تاریخچه اخیر مصرف الكل را ارائه كند. این دستگاه می تواند به پزشكان در سنجش 
دقیق تاریخچه مصرف الكل بیمار كمک كند. بسیاری از پیش ساخت های آزمایش تنفسی 
كه به این رقابت وارد شدند، از كاركردی مشابه BACTrack برخوردار بودند. همچنین یک 
خال كوبی موقتی نیز ارائه شده كه بسته به میزان الكل در پوست انسان تغییر رنگ می دهد. 

ژنراتوری برای ترمیم زخم های دیابتی طراحی شد

تولید داروی افسردگی »دپروهرب« از گیاهان
به  ایرانی موفق  بنیان  محققان در یک شركت دانش 
ساخت و تولید داروی ضد افسردگی با نام »دپروهرب« 

شدند.
به گزارش خبرنگار مهر، لاله حجازی، مدیرعامل شركت 
دانش بنیان باریج اسانس در حاشیه بازدید رئیس صندوق 
نوآوری و شكوفایی از این شركت در مراسم كلنگ زنی 
توسعه خط تولید داروهای گیاهی این شركت در جمع 
خبرنگاران گفت: ما اولین شركتی هستیم كه به عنوان یک 
شركت دانش بنیان فعال از سوی معاونت علمی و فناوری 

شناخته شده ایم.
وی با اشاره به كلنگ زنی طرح توسعه خط تولید داروهای 
گیاهی این شركت گفت: این طرح، یک طرح توسعه ای بود 
كه از سوی صندوق نوآوری و شكوفایی مورد حمایت قرار 
گرفت؛ بنا داریم با اعتباراتی كه به این طرح اختصاص یافته 
برنامه ریزی های خود را در راستای تولید محصولات دانش 

بنیان آغاز كنیم.
به گفته وی این طرح تاسیس یک ساختمان برای راه 

اندازی خط تولید داروهای گیاهی سافت ژل است.
این محصول وجود  تولید  اینكه خط  بیان  با  حجازی 
داشته ولی اكنون توسعه می یابد، تصریح كرد: در واقع این 
خط تولید برای ساخت داروهای سافت ژل، شیاف، داروهای 

گیاهی مایع است.
مدیرعامل شركت دانش بنیان باریج اسانس با تاكید بر 
اینكه در برنامه شركت طوری برنامه ریزی داشته ایم كه هر 
سال 8 تا ۱2 محصول را به تولید برسانیم گفت: برای سال 
95 بنا داریم كه 8 نوع محصول جدید تولید كنیم كه در 

دو ماه اخیر از سال 95 توانستیم داروهایی برای كودكان 
و دارویی برای درمان افسردگی و داروی ضد حساسیت را 
تولید كنیم؛ به مرور این محصولات تولید شده، وارد بازار 

خواهند شد.
به گفته وی اولین محصول در سال جاری داروی ضد 

افسردگی با عنوان دپروهرب است.
این  دارویی  محصولات  درصد   60 اینكه  بیان  با  وی 

شركت صادر می شود خاطرنشان كرد: در حال حاضر ۱08 
محصول داریم كه 60 محصول به سایر كشورها صادر می 

شود.
از داروهایی كه  حجازی اظهار داشت: همچنین یكی 
در این شركت از فرآورده های گیاهی تحت عنوان پماد 
لكوركس تولید می شود و برای درمان عفونت های دهانه 

رحم است نیز تحت پوشش بیمه قرار دارد.

ساخت سرنگی که ظرف 20 ثانیه
 خونریزی را بند می آورد

محققان موفق به ساخت سرنگی شدند كه می تواند ظرف 20 ثانیه خونریزی های شدید 
را بند آورد.

به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از شركت RevMedX، این سرنگ جدید كه 
XStat نام دارد، مملو از اسفنج بوده و می تواند در مراقبت های پزشكی بسیار موثر باشد.

كارآیی این محصول جدید به تازگی در بسیاری از محیط های مختلف اثبات شده و 
جراحان در میدان جنگ برای اولین بار با موفقیت توانستند از این سرنگ برای بند آوردن 

خونریزی یک سرباز مجروح استفاده كنند.
عملكرد این سرنگ كه استفاده از آن برای اولین بار در میدان جنگ در سال 20۱4 به 
تصویب رسید، به گونه ای است كه زخم را با اسفنج های سلولزی كوچک پر كرده و باعث 
بند آوردن خونریزی می شود. این اسفنج ها از خمیر چوب ساخته شده و با كیتوزان پوشش 
دهی شده اند. كیتوزان یک تركیب ضد میكروبی موجود در پوست سخت پوستان است. 
این تركیب نه تنها با باكتری ها مبارزه می كند، بلكه باعث لخته شدن خون نیز می شود. این 
اسفنجها با اعمال فشار با سرعت از خونریزی شریانی جلوگیری می كند. نسخه غیر نظامی این 
سرنگ، كه XStat 30 نام دارد، توسط سازمان غذا و دارو آمریكا برای استفاده توسط عموم 
مردم در ماه دسامبر سال گذشته رونمایی شد. این پانسمان می تواند تا چهار ساعت استفاده 
شود و امید است بتوان از این سرنگ برای جلوگیری از خونریزی افراد تا قبل از رسیدن به 

بیمارستان جلوگیری كند.

ساخت وسیله ای هوشمند
 برای جلوگیری از ایست قلبی

توسط  دیابتی  های  زخم  ترمیم  برای  یونیزان  ژنراتور 
و  آزاد طراحی  دانشگاه  تحقیقات  و  علوم  واحد  محققان 

ساخته شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سارا فتح اله مجری طرح گفت: 
امروزه یكی از مهمترین مشكلات بشر مسئله سلامت در 
حوزه پوست است. ضایعات پوستی مانند زخم به عنوان یكی 
از بزرگترین معضلات پیش روی بشر سالیان زیادی ذهن 
دانشمندان را به خود مشغول كرده است و سالیانه تعداد 
زیادی از مقالات در حوزه پزشكی به تشخیص و درمان انواع 

زخم ها و ضایعات پوستی اختصاص می یابد.
وی افزود: با توجه به معایب درمان های فعلی نظیر صدمه 
بافت های سالم، طولانی بودن دوره درمان زخم كه منجر 
به بالا رفتن هزینه ها و عفونت های شدید و حتی مرگ 
می شود بر آن شدیم كه سیستمی با نام ژنراتور یونیزان را 
طراحی كنیم تا بتواند مشكلات و معایب درمان های فعلی را 
كاهش و دقت و شرایطی را فراهم آورد كه هرگز در درمان و 

جراحی لیزری یا روش های دیگر به دست نمی آید.

فتح اله با بیان اینكه استفاده از این سیستم بدون ایجاد 
التهاب و قابل استفاده برای درمان سطوح نامنظم نیز است، 
اظهار داشت: این دستگاه شامل سه بخش منبع تغذیه، 

سیستم گازی و دستگاه ژنراتور پلاسما است.
وی افزود: در پلاسما به طور عمومی وجود سه عامل مهم 
كه ایجاد رادیكال های آزاد و یون های واكنش پذیر، تابش 
امواج ماورای بنفش و برخورد ذرات پرانرژی به سطح است 
باعث خاصیت آنتی باكتریال و ضدعفونی كننده گی و ترمیم 

زخم می شود.
این پژوهشگر گفت: این پلاسما در فضای باز تولید می 
شود و می تواند بطور مستقیم به ماده مورد نظر تابش شود و 
هیچ گونه محدودیتی در اندازه و ابعاد ماده مورد تابش وجود 
ندارد به همین دلیل می توان از آن در پزشكی در درمان 
های مستقیم از جمله درمان های پوستی شامل ترمیم بافت 
ها و زخم ها و درمان بیماری های پوستی، درمان تومورها، 
چشم پزشكی، كاربرد در زیست شناسی و ایجاد برش بدون 

خونریزی با دقت بالا بر روی پوست استفاده كرد.

چه كسی دلش نمی خواهد همیشه زیبا و جوان و شاداب 
باشد؟ یقیناً در چهل یا پنجاه سالگی نمی خواهیم مانند 20 
ساله ها شویم، اما مسلماً دلمان می خواهد مثل آن موقع ها 
خبری از چین و چروک یا لكه های قهوه ای روی پوستمان 
نباشد و در آیینه كه نگاه می كنیم شادابی و زیبایی آن موقع ها 
را داشته باشیم.  با ایجاد تغییراتی در سبک زندگی و در پیش 
گرفتن عادت های سالم می توانید با علائم پیری مقابله كنید 
و چند سال جوان تر و شاداب تر بمانید. برای اینكه جسم و 

روحتان جوان بماند توصیه های زیر را جدی بگیرید. 
 خوب بخوابید: مطمئنا این را می دانید كه باید 7 تا 8 
ساعت در شبانه روز بخوابید تا خطر ابتلا به سرطان را كم 
كنید، از پرخوری جلوگیری كنید و خیلی فواید دیگر. همه 
این ها افزایش دهنده طول عمر می باشند. اما اگر از قرص خواب 
برای خوابیدن استفاده می كنید، باعث افزایش خطر سرطان و 
مرگ زودرس می شوید.یكی از راه های خوب خوابیدن و خواب 
عمیق داشتن، ورزش كردن می باشد.این نكته را به یاد داشته 
باشید كه بین زمان ورزش و خوابیدن در شب، باید حداقل سه 
ساعت فاصله باشد، زیرا اگر بلافاصله بعد از ورزش، به رختخواب 
بروید، از آنجایی كه انرژی شما زیاد شده است، سخت تر به 

خواب می روید. 
به خودتان برسید: نه این كه دائم جلوی آیینه باشید و 
آرایش كنید، اتفاقا آرایش، سن شما را زیادتر از آنچه هستید 
نشان می دهد، آیا دندان هایتان سالم است؟ هیكلتان روی فرم 
است؟ جوش و آكنه روی صورتتان دارید؟ لباس های شاد و 
زیبا به تن می كنید؟ به این گزینه ها می گویند به خود رسیدن!

نقش موثر آب در جوانی پوست: یک متخصص تغذیه با 
اشاره به اینكه عدم دریافت كافی آب منجر به خشكی، عدم 
طراوت پوست، كسالت و بی حوصلگی می شود، خاطرنشان 
كرد: از عوامل بسیار موثر در جوان ماندن پوست  مصرف آب 
به مقدار كافی در روز است. همچنین دفع به موقع مواد زاید از 

طریق كلیه موجب سرحالی افراد نیز می شود.
و  میوه ها  خوردن  آب:  از  غنی  سبزیجات  میوه هاو 
سبزیجات با آب بسیار زیاد از قبیل خیار ,هندوانه، سیب ،هلو 
كرفس ,خربزه بهترین راه برای مرطوب نگه داشتن پوست 
پوست  دارشدن  و چروک  كمترین چین  باعث  و  هستند 

می شوند.
سیگار نکشید: سیگار باعث شكسته شدن كلاژن پوست 
و از دست رفتن خاصیت ارتجاعی آن می گردد. به مرور رنگ 
پوستتان تیره و سیاه می شود و دندان هایتان زرد و دهانتان 

هم بد بو.
دید مثبت: داشتن دید مثبت به نفع بدن شماست  . تحقیق 
جدیدی نشان می دهد افرادی كه از نظر اجتماعی فعال هستند 
، آهسته تر از افرادی كه فعال نیستند پیر می شوند . اگر برای 
انجام كاری داوطلب شوید، علاوه بر آنكه به سلامت روانی خود 
كمک می كنید، سلامت جسمی و زیبایی  خود را نیز حفظ 

می نمایید. 
ورزش منظم : نه این كه دائم جلوی آیینه باشید و آرایش 
كنید، اتفاقا آرایش، سن شما را زیادتر از آنچه هستید نشان 
می دهد، آیا دندان هایتان سالم است؟ هیكلتان روی فرم است؟ 
جوش و آكنه روی صورتتان دارید؟ لباس های شاد و زیبا به تن 

می كنید؟ به این گزینه ها می گویند به خود رسیدن!
مطالعه ای در سال 20۱4 نشان داد كه بین فعالیت فیزیكی 
وپیری ، رابطه محكمی وجود دارد . همان مطالعه، ورزش را 
بعنوان بهترین راه برای بیشگیری از علائم پیری معرفی كرد . 

همه  كارولینا،  دانشگاه  تحقیقات  اساس  بر  کنید:  شنا 
ورزش ها تاثیر یكسانی در احساس جوانی ندارند. در این تحقیق 
كه بر روی چهل هزار زن و مرد 20 تا 90 ساله انجام گرفت، 
مشخص شد كه شناگران نسبت به دوندگان و پیاده روی 

كنندگان، 50 درصد كمتر می میرند.
رژیم غذایی سالم: چیزی كه می خورید ، بر سلامتتان 
از  یكی  سلامت   ، بگوییم  صادقانه  و  گذاشت  تاثیرخواهد 

مهمترین عناصر یک زندگی جوان و طولانی است . خوردن 
میوه ها و سبزبجات با كیفیت بالا به شما كمک خواهد كرد كه 

به یک زندگی طولانی و جوان دست یابید . 
چای سبز بنوشید: تحقیقات نشان داده است افرادی كه 
روزانه سه فنجان و یا بیشتر چای سبز می نوشند، جوان تر و 

سالم تر می باشند.
آنتی اكسیدان موجود در چای به كاهش سرطان، دیابت و 
بیماری قلبی كمک می كند و از تخریب سلول ها جلوگیری 

می نماید. 
مغزتان را تحریک کنید: میزان سن تنها با بدن سالم 
محاسبه نمی شود، بلكه مغز نیز در این رابطه دخیل است. 
آلزایمر و بیماری های تحلیل برنده مغز از عوامل كاهش طول 
عمر می باشند.اگر از عضلات ذهنی خود روزانه استفاده كنید، 

می توانید این بیماری ها را از بین ببرید.
 ازدواج کنید: تحقیقی در دانشگاه شیكاگو مشخص كرد 
ازدواج كردن باعث می شود زنان 4 سال و مردان ۱0 سال 

جوان تر گردند.
تحقیقات ده ساله بر روی مردان 45 تا 59 ساله كه بیشتر از 
یک كار هیجانی در هفته داشتند، نشان داد كه مرگ ومیر در 
آنها  50 درصد كمتر از افرادی می باشد كه یک كار هیجانی در 
ماه داشتند. ازدواج  موفق باعث كاهش استرس، تقویت روحیه، 

خواب بهتر و كاهش خطر بیماری های قلبی می گردد. 

در نان و برخی غلات نوعی پروتئین به نام گلوتن وجود دارد كه برخی افراد بدون آن كه بدانند 
به این ماده حساسیت دارند. به گزارش   باشگاه خبرنگاران؛گلوتن تركیبی پروتئینی است كه 
در غذاهای فرآوری شده از گندم و سایر غلات مرتبط به آن از جمله جو و چاودار وجود دارد، 
حساسیت به گلوتن یا عدم تحمل ابن پروتئین یک بیماری است كه باعث می شود كه بدن فرد 
پس از مصرف این محصولات از خود واكنش نشان  دهد و در اكثر موارد حساسیت به این ماده 
هرگز تشخیص داده نمی شود.  هفت علامت مخفی به دنبال واكنش بدن به گلوتن عبارتند از:   
پوست مرغی: كراتوز پیلاریس یا پوست مرغی )Keratosis pilaris( نوعی اختلال پوستی 
اتوزومال غالب است كه پوست ظاهری خشن، گاه قرمز و خشک دارد و در برخی موارد با خارش 
همراه است. این عارضه معمولا در پشت بازو و ران دیده می شود ودر نتیجه كمبود اسید چرب 

ناشی از آسیبی است كه  گلوتن به  دستگاه گوارش می رساند. 
    سردرد مداوم:  میگرن و سردرد مداوم یكی دیگر از نشانه های بالقوه عدم تحمل گلوتن 
در بدن است البته كم آبی و اختلالات دیگری نیز می توانند این  نشانه را به وجود بیاورند به 
همین دلیل لازم است اگر سردرد شما متوقف نمی شود و به طور مداوم  ادامه دارد باید به 

پزشک مراجعه كنید. 
  بیماری های خود ایمنی: بیماری های خود ایمنی در همه موارد مربوط به عدم تحمل 
گلوتن نیست اما در تحقیقات نشان داده شده است كه ابتلا به بیماری هایی مانند تیروئیدیت 

هاشیموتو، آرتریت روماتوئید، كولیت اولسراتیو، لوپوس، اسكلرودرمی، مولتیپل اسكلروزیس، و 
پسوریازیس با این موضوع ارتباط دارند. 

 مشکلات عادی دستگاه گوارش:  گازهای روده، اسهال، نفخ و یبوست  از بارز ترین نشانه 
های عدم تحمل گلوتن در بدن است همچنین یبوست در كودكان نشانه شایعی دراثر این 

عارضه است. 
 سرگیجه:   سرگیجه و احساس عدم تعادل دربدن و بخصوص در حال حركت نشانه دیگری 

از عدم تحمل گلوتن است.   
 خستگی مزمن:   خستگی مزمن ممكن است در اثر یک مشكل یا كمبود  معمول مانند 
كمبود آب بدن یا حتی یک بیماری جدی مانند ایدز به وجود بیاید به همین دلیل اگر احساس 
خستگی مزمن می كنید باید با پزشک مشورت كنید.در صورتی كه پس از مصرف غذا احساس 
سردرگمی، فراموشی و عدم تمركز و خستگی كردید به احتمال زیاد بدن شما نسبت به گلوتن 

واكنش نشان داده است. 
  فیبرومیالژی :  فیبرومیالژی سندرم درد اسكلتی-عضلانی مزمنی است كه با انتشار درد 
درنقاط خاصی از بدن، خستگی و اختلال خواب  همراه است. برخی از افراد مبتلا به فیبرومیالژیا 
و خستگی مزمن در واقع عدم تحمل به گلوتن دارند اما از این مشكل بدن و علت ابتلای خود به 

این بیماری آگاه نیستند تا بتوانند بیماری خود را درمان كنند. 

سبکزندگیضدپیری

7علامت مخفی حساسیت به نان 

رئیس انجمن غذا و تغذیه سلامت ایران: 

مصرف زیاد ویتامین ها سنگ ساز است 
رئیس انجمن غذا و تغذیه سلامت ایران، مصرف زیاد ویتامین ها را عاملی برای ایجاد 
سنگ كلیه دانست و با اشاره به تبلیغات فریبنده مكمل ها بویژه در شبكه های ماهواره ای و 
اینترنتی گفت: در برخی از این تبلیغات طوری وانمود می شود گویا فرد با مصرف مكمل ها، 

قدش بلندتر می شود در حالیكه این تبلیغات دروغی بیش نیست. 
سیدرضا مظهری در گفت وگو با ایرنا افزود: مصرف انواع مكمل ها از جمله مكمل های 
انرژی زا حتما باید پس از انجام آزمایش های مربوطه برای تعیین مكمل مورد نیاز و با 
تجویز پزشک صورت گیرد و لزوم مصرف آنها از سوی متخصصان مربوطه باید محرز 
شودوی خاطرنشان كرد: نمی توان فراتر از ظرفیت های ژنتیكی، قد بكشیم، مردم باید 
بدانند كه تبلیغات اینچنینی مكمل ها حقیقت ندارد و برای سالم نگهداشتن بدن در 
مطلوب ترین حالت، بهترین دوا، داروخانه طبیعت است به آن معنا كه مواد غذایی 

پیرامونی می توانند تمام ریزمغذی های لازم بدن را در اختیار ما قرار دهند.
 **ویتامین »دی« می تواند کشنده باشد 

مدیر گروه تغذیه علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: اگر از یک الگوی تغذیه 
متعادل مانند غلات، سبزی و میوه، لبنیات كم چرب و گوشت سفید و قرمز استفاده كنیم 

دیگر برای حفظ سلامتی بدن نیازی به استفاده از مكمل و ویتامین نیست.
مظهری اظهار داشت: فقط در برخی موارد به علت شرایط آندمیک )بومی( و محیطی 
منطقه، ممكن است برخی كمبودهای ریزمغذی ها وجود داشته باشد بطور مثال طبق 
آمارهای احصا شده از استان های كشور به علت آلودگی هوا و دیگر عوامل، بسیاری از مردم 
با كمبود ویتامین »دی« روبرو هستند و ویتامین »دی« نیز ضد افسردگی و ضد سرطان 
است اما اگر همین ویتامین بدون تجویز پزشک و فراتر از حد مجاز مصرف شود مانند سم 

عمل كرده و بویژه در كودكان می تواند كشنده باشد.
  * همه با تجویز مکمل، درمانگر شده اند 

رئیس انجمن غذا و تغذیه سلامت ایران تصریح كرد: متاسفانه امروزه آرایشگاه ها، 
باشگاه های ورزشی و استخرهای سونا، همه درمانگر شده اند و انواع مكمل ها را به مردم 
توصیه می كنند و بسیاری از مكمل ها نیز بصورت چمدانی وارد كشور می شوند و دولت به 
اندازه كافی نیرو و بودجه ندارد كه همه این موارد را كنترل كند، بنابراین اطلاع رسانی و 

فرهنگ سازی در این زمینه بسیار حائز اهمیت است.
مظهری تاكید كرد: جامعه باید از حقوق خود باخبر شده و به سلامتی خود بها دهد؛ چرا 
مردم مواد غذایی و مكمل هایی را مصرف می كنند كه نمی دانند چه عوارض جانبی برای 
بدن به همراه دارد؛ متاسفانه برخی افراد بدون اینكه از متخصص بپرسند، دارو یا مكملی 

را ماه ها و حتی سال ها استفاده می كنند.
  * مصرف زیادی ویتامین سنگ کلیه می آورد 

رئیس انجمن غذا و تغذیه سلامت ایران تصریح كرد: مصرف ویتامین زیادی، سنگ كلیه 
می آورد؛ مردم می توانند ویتامین ها را در طبیعت پیدا كنند، بطور مثال ویتامین »سی« 
در مركبات بطور طبیعی وجود دارد و هیچگاه فرد با مصرف مركبات دچار اوردوز )بیش 

مصرفی دارو با عوارض خطرناک( نمی شود.
 )A( - »مظهری ادامه داد: همچنین به جای اینكه مردم از مكمل و ویتامین های »ای
-مصرف كنند و با بیش از حد مصرف كردن آن مسموم شوند می توانند میوه های نارنجی 
 )A( - »و سبزی های رنگی مانند هویج را مصرف كنند كه از منابع سرشار از ویتامین »ای

- است و پوست را زیباتر می كند.
  *لزوم سرمایه گذاری برای الگوی غذایی ایرانیان

وی از مردم خواست بطور جدی از خوددرمانی با مكمل ها پرهیز كنند و گفت: نباید 
بی محابا با سلامتی بازی كرد؛ فرهنگ مصرف غذا و دارو باید از دوران مهد كودک به 
مردم آموزش داده شود اما متاسفانه در رسانه ها اعم از دیداری و شنیداری به برنامه های 

پزشكی توجهی نمی شود.
رئیس انجمن غذا و تغذیه سلامت ایران گفت: بسیاری از باورها و عادات غذایی اشتباه در 
جامعه شكل گرفته كه ریشه در باورهای هزاره دارد درحالیكه باید به این نكته توجه داشت 
كه بطور مثال اگر داروی طب سنتی در دو هزار سال پیش جان بخش بوده، امروز می تواند 
جان ستان باشد؛ باید به تغییرات اكولوژیک )بوم شناسی و روابط متقابل موجودات زنده و 

محیط زیست( و آلودگی های جدید توجه كرد.
مظهری افزود: نیاز بشر به مواد غذایی طبق شرایط محیطی متفاوت است و باید 
برنامه آموزشی مدونی در این زمینه وجود داشته باشد؛ باید برای آینده سازان ایران، 
سرمایه گذاری های لازم تغذیه ای صورت گیرد زیرا با این سرمایه گذاری ها از گسترش 
بیماری های خود ایمن، مزمن و انواع بیماری های تحلیل برنده غضروف و مفاصل و 
سرطان ها جلوگیری كرده و از هدر رفتن میلیاردها دلار هزینه درمانی، اجتناب می شود.

بیماری هایی که چاق تان می کنند
اغلب مصرف بیش از اندازه مواد غذایی و ورزش نكردن و عدم تحرک بدنی باعث چاقی 
می شوند، اما در مواردی هم كه البته كمتر رخ می دهد، بیماری ها و اختلالات درونی بدن 
موجب افزایش وزن گاها ناگهانی می شوند. در این مطلب چند تا از این بیماری ها و شرایط 

را برایتان می گوییم.
کم کاری تیروئید: از جمله بیماری های كه باعث چاقی می شود، كم كاری تیروئید است 
كه موجب كاهش هورمون مربوط به افزایش سوخت و ساز بدن )متابولیسم( می گردد. كم 
كاری تیروئید سبب خواهد شد كه بدن نتواند به حد كافی مواد مصرفی فرد را بسوزاند كه 

این مسئله می تواند سبب چاقی در افراد مبتلا به كم كاری تیروئید شود.
اختلالات خواب: اینسومنیا، آپنه ی خواب، سندروم پاهای بی قرار و هر عامل دیگر 
بی خوابی موجب اضافه وزن خواهد شد. اختلال خواب باعث تحریک گرسنگی شده و 
در نتیجه اگر فرد به اندازه كافی نخوابد و یا چرت نزند، دچار پرخوری می گردد.  افرادی 
كه دچار دردهای طولانی مدت هستند، تمایل بیشتری به خوابیدن و یكجا نشستن دارند 
كه باعث چاقی آنها می شود. به علاوه یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی كه كم 
می خوابند با لذت بیشتری غذا می خورند و این خود باعث می شود بیش از بقیه ی افراد 
مواد غذایی مصرف نمایند. از طرفی هم به خاطر خستگی زیاد نمی توانند فعالیت كافی 

جهت سوزاندن كالری داشته باشند.
افسردگی: افرادی كه از افسردگی رنج می برند، اغلب به چند دلیل دچار اضافه وزن 
می شوند. بسیاری از افراد دچار افسردگی، احساس نیاز به خوردن غذا را در خود می یابند، 
برخی به دلیل تحرک ناكافی و برخی به دلیل مصرف داروهای چاق كننده ی ضد 
افسردگی دچار اضافه وزن می شوند. البته داروهای ضد افسردگی تنها دارویی نیستند كه 
موجب اضافه وزن می شوند. بلكه داروهای دیگری مانند داروهای دیابت و تنظیم كننده 
متابولیسم غدد درون ریز مانند انسولین، بتابلوكر ها )مسدودكننده های گروه بتا( و حتی 
داروهای ضد بارداری از جمله ی این داروها می باشند. هرگاه دچار اضافه وزن ناگهانی 

شدید، فكركنید كه آیا اخیرا داروی جدیدی را مصرف نموده اید یا خیر؟
اختلالات درد: هر بیماری ای كه موجب ایجاد دردهای مزمن شود از جمله فیبرومیالژی، 
ورم مفاصل و سیاتیک موجب اضافه وزن خواهد شد. افرادی كه دچار دردهای مزمن 
هستند، تمایل بیشتری به خوابیدن و یا عدم تحرک و یک جا نشستن دارند. همچنین 
داروهای مسكن درد، به خصوص آن هایی كه برای عصب تجویز می شوند نیز می توانند به 

اضافه وزن كمک كنند.
سندروم کوشینگ: سندروم یا نشانگان كوشینگ در اثر فعالیت زیاد بخش قشری غده 
آدرنال ایجاد می شود. این سندرم را هایپركورتیزولیسم )افزایش كورتیزول( نیز می نامند. این 
بیماری بسیار نادر است و به دلیل افزایش تولید هورمون كورتیزول باعث افزایش وزن در 
فرد مبتلا می شود. از نظر ظاهر، این افراد دارای لاغری نسبی بدن می باشند، در حالیكه 
تجمع چربی در ناحیه شكم و گردن وجود دارد. پوست نازک و شكننده، عدم تحمل گلوكز، 
خونمردگی ، رشد مو در صورت ، قطع قاعدگی در زنان، كلفتی صدای بیمار و كاهش میل 

جنسی هم در زنان و هم در مردان از دیگر علائم این سندروم می باشد.
یائسگی: یائسگی ، یک مرحله از زندگی خانم ها است  و كسب چند كیلوگرم وزن در 
این دوره شایع می باشد. اختلال خواب، گرگرفتگی و تعریق شبانه نیز از عوارض دیگر این 
دوران محسوب می شوند كه می توانند در كنار عدم تعادل هورمونی، به دلیل كاهش فعالیت 

بدنی موجب چاقی شوند.

متخصص تغذیه عنوان كرد :

پیشگیری از سرطان با نوشیدن منظم آب
 در تابستان 

متخصص تغذیه با اشاره به اینكه در فصل گرما طی شبانه روز باید مقدار زیادی آب 
نوشید، گفت: با مستمر و منظم نوشیدن آب از ابتلا به سنگ كلیه و سرطان روده بزرگ 
در امان باشید.  شهرام خزایی گفت: با توجه به اینكه در فصل گرما و در آستانه ماه مبارک 
رمضان هستیم ممكن است دچار گرمازدگی شویم و بدن ما با كمبود آب مواجه شود كه 
با رعایت كردن نكات مناسب تغذیه ای می  توان از آن جلوگیری كرد. وی افزود: توصیه 
می شود افراد در طول روز مقدار زیادی آب بنوشند. چای یا نوشیدنی های دیگر را جایگزین 
آب نكنند البته آب خیلی سرد ننوشند چرا كه ممكن است با مشكلات گوارشی روبرو 
شوند و با مستمر و منظم نوشیدن آب از سنگ كلیه، سرطان روده بزرگ در امان باشند. 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان این مطلب كه در فصل گرما بدن به شدت به آب 
نیاز دارد، گفت: سعی كنید در روزهای گرم از مواد غذایی استفاده كنید كه دارای آب 
زیادی هستند مانند كاهو، خیار، كلم بروكلی، هویج و هندوانه كه از طریقه آنها نیاز بدن را 
جبران كنید. وی تصریح كرد: در فصل گرما سعی كنید از خوردن مواد قندی و چربی دار 
اجتناب كنید تا بتوانید حرارت بدنتان را كنترل كرده  از گرمازدگی در امان باشید. خزایی، 
با بیان اینكه بهتر است در فصل گرما از غذاهای خنک استفاده كنید، تصریح كرد: یكی از 
راه های مناسب درمانی در فصل گرما این است كه بیشتر سعی كنید از غذاهایی با طبع 
سرد بخورید و استفاده خرما را در این فصل به حداقل یا ساعات خنكی روز منتقل كنید. 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی اذعان داشت: ماست و خیار یک نمونه غذای مناسب در 
روزهای گرم تابستان است كه می توان با اضافه كردن كمی نان، گردو و كشمش از پروتئین 
لازم نیز برخوردار شود؛ البته می توان از هویج و یا نان و پنیر همراه با گوجه و خیار نیز به 

عنوان یک میان وعده مناسب استفاده كرد.

مسکن های طبیعی برای درد سیاتیک
برای درمان سیاتیک از مسكن های طبیعی مانند استخر ، نرمش های روزانه ومصرف 

غذاهای مقوی برای تقویت عضلات استفاده كنید.
 مرتضی رجایی متخصص ارتوپدی درباره مسكن های طبیعی برای درمان درد سیاتیک 
گفت: عصبی كه از مفاصل بین نخاعی عبور كرده و به نوک انگشتان پا می رسد اگر با 
نشستن های طولانی مدت یا وزن زیاد تحریک شود موجب درد در كمر ، ران و انگشتان 
پا می شود.وی  درباره  سیاتیک  گفت: دردی است كه از بین نخاع شروع به لگن، رانها 
و انگشتان پا كشیده شده و موجب ناتوانی فرد در حركت می شود.رجایی در ادامه اظهار 
داشت: یكی از راه هایی كه می توان از بروز این عارضه جلوگیری كرد كاهش وزن ، 
پیشگیری از نشستن های طولانی مدت، ورزش و نرمش های عضلانی برای بیماران است. 
وی در ادامه تاكید كرد: بهتر است كه ورزش ها و نرمش ها به صورت خشک انجام نشود 
برای تحقق این امر آب درمانی توصیه می شود زیرا بدن در فشار آب عضلات را رها كرده و 
موجب آرامش رگهای عصبی می شود.رجایی تصریح كرد: تغییر در سبک زندگی از جمله 
عواملی است كه می تواند از بروز این درد جلوگیری كند. پیشگیری از بلند كردن اجسام 
سنگین ، و نشستن های طولانی می تواند در این امر فرد را یاری برساند. وی در ادامه 
گفت: استفاده از چربی های امگا 3، ماهی غزل آلا ، و غذاهای حاوی ویتامین سی و پیاز و 
اسفناج كه دارای آنتی اكسیدان هستند و غذاهایی مثل سویا، استفاده از زنجفیل و  ادویه 
هایی مثل زردچوبه ، با توجه به آنزیم هایی كه داردند می توانند التهاب را از بین ببرند. این 
متخصص در پایان اظهار كرد: برای درمان این بیماری از داروهایی ضد التهاب و موضعی 
، داروهای تزریقی به صورت عضلانی استفاده می شود و تزریق در اطراف ستون فقرات 
استفاده اوزون برای دیسک كمر استفاده می شود.كه اوزون تركیبی از اكسیژن است كه 

اثر ضد التهابی و ضد درد دارد.

دلایل رایج درد قفسه سینه را بشناسید!
گرفتگی عضلات سینه یا افزایش درد در این قسمت می تواند علل مختلفی داشته باشد 

و گاهی زنگ خطری جدی محسوب می شود.
به گزارش   باشگاه خبرنگاران؛ بسیاری افراد تنها علت درد قفسه سینه را مشكلات قلبی یا 
نزدیک شدن حمله قلبی می دانند در صورتی كه عوامل گسترده ای می تواند سبب درد این 
قسمت از بدن شود كه با افزایش آگاهی نسبت به آن می توان از بروز بسیاری از مشكلات 
و اختلالات پیشگیری كرد. در اینجا به مهم ترین عوامل درد قفسه سینه اشاره می كنیم.این 
درد ممكن است مربوط به مشكلات قلبی همچون بیماری عروق كرونر و دریچه آئورت، 
فشار خون ریوی و ایدیوپاتیک، پریكاردیت و پرولاپس دریچه میترال باشد. گاهی اوقات 
درد قفسه سینه بر اثر مشكلات ریوی همچون آمبولی، ذات الریه، پلوریت و پنوموتوراكس 
است.برخی افراد به علت مشكلات روحی همچون استرس، نگرانی و افسردگی دچار 
گرفتگی و درد در ناحیه قفسه سینه می شوند. از دیگر عوامل مهم بروز این مشكل می توان 
به اختلالات عروقی، بیماری های دستگاه گوارشی و یا عوارض اسكلتی عضلانی همچون 
اسپاسم عضلانی، تومور استخوان، و آرتروز اشاره كرد.به همین علت در صورت بروز درد و 

گرفتگی عضلات قفسه سینه به طور مزمن و مكرر به پزشک مراجعه كنید.

رابطه هله هوله خوری و کمبود خواب 
كمبود خواب اراده شما را برای خودداری از مصرف هله هوله ها و خوراكی های ناسالم 
تضعیف رمی كند.  به گزارش ایسنا، اگرچه كمبود خواب همیشه با افزایش وزن، افراط 
در خوردن و انتخاب رژیم غذایی نامناسب مرتبط بوده اما در بررسی جدید به این موضوع 
پرداخته شده كه چگونه كمبود خواب می تواند از طریق افزایش سطح سیگنال شیمیایی 
در خون و ترغیب فرد به خوردن خوراكی های شور و شیرین موجب این فرآیند شود.  
در این مطالعه محققان دانشگاه شیكاگو مشاهده كردند افرادی كه از خواب كافی محروم 
هستند نمی توانند در برابر خوردن چیپس، كیک و شكلات مقاومت كنند حتی اگر در وعده 
غذایی شان 90 درصد كالری مورد نیاز روزانه شان را دریافت كرده باشند.  براساس یافته های 
به دست آمده، كمبود خواب بیشتر بر میزان اشتهای فرد به هنگام عصر تأثیر می گذارد؛ در 
این وقت از روز خوردن هله هوله با افزایش وزن ارتباط دارد.  به گزارش ساینس ورلدریپورت، 
به گفته كارشناسان كمبود خواب سیگنالی را به وجود می آورد كه موجب می شود فرد از 

خوردن به ویژه مصرف تنقلات لذت ببرد. 

حسگر زیستی برای تشخیص سرطان ساخته شد
محققان موفق به ساخت حسگرهای زیستی شدند كه می تواند مولكول های مربوط به سرطان های مختلف و بیماری های 

عصبی را تشخیص دهد.
 )LNNano(به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از نشریه ارگانیک الكترونیكس، دانشمندان در آزمایشگاه ملی فناوری نانو
در برزیل یک حسگر زیستی را توسعه دادند كه می تواند به سرعت مولكولهای مرتبط با سرطان های مختلف و بیماری های 

عصبی مانند آلزایمر و پاركینسون را تشخیص دهد.
به گفته محققان این پژوهش، سرطان و بیماری های عصبی مانند آلزایمر و پاركینسون در صورت تشخیص زودهنگام قابلیت 

پیشگیری و درمان را دارند.
این حسگر جدید كه اساسا یک نانومتر اندازه داشته و از یک پپتید تشكیل شده است.

پپتیدها پلیمرهای كوچكی هستند كه از به هم پیوستن اسیدهای آمینه با ترتیبی مشخص و با پیوند پپتیدی تشكیل 
شده اند.

وقتی این ماده در معرض آنزیمی به نام گلوتاتیون S ترانسفراز )GST( - آنزیم مرتبط با پاركینسون، آلزایمر، سرطان پستان 
و تعدادی از بیماری های دیگر- قرار می گیرد واكنشی را از خود نشان می دهد كه توسط ترانزیستورها شناسایی می شود.

محققان همچنین برای كاهش هزینه ها، در حال توسعه حسگرهای زیستی یک بار مصرف مبتنی بر كاغذ هستند.

پنجشنبه  ششم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4010



اجتماعی 6

دریاچه حوض سلطان 
چشم اندازی برای توسعه قم

حوض سلطان در موقعیت جغرافیایی E5056 N3459 در استان قم واقع است. دریاچه 
نمک حوض سلطان در 40 كیلومتری شمال شهرستان قم و 85 كیلومتری جنوب تهران و 
در حاشیه بزرگراه تهران قم قرار دارد .این دریاچه كه به دریاچه ساوه قم ودریاچه شاهی هم 
معروف است به مساحت تقریبی 240 كیلومتر مربع درشمال شرق شهرستان قم واقع شده 
است ورشته كوههای البرز درشمال ان قرار دارد وسعت وشكل دریاچه متناسب باورود آب 
ومیزان بارندگی آن درفصول مختلف سال متفاوت است . درمواقع بارندگی وذوب برف های 
ارتفاعات اطراف چون برمیزان آب ورودی افزوده می شود ، وسعت آن زیاد ودرغیرازاین ایام 

وسعت آن كاهش می یابد . بدین ترتیب سطح آب دریاچه پیوسته درنوسان است.
این تالاب به نام هاى دیگری مانند دریاچه قم، دریاچه ساوه، دریاچه شاهی و دریاچه 
حوض سلطان معروف است، ارتفاع آن از سطح دریا 7۱0 متر است و با بارندگی ۱00 تا 
۱20 میلیمتر در سال این منطقه در حوزه نواحی كم باران قرار گرفته و دارای چهار بخش 
كفه نمكی)بخش اصلی تالاب(، حاشیه باتلاقی، محدوده اكولوژیک و دشتی است. این منطقه 
از نظر زیست شناسی، بوم شناسی، دیرینه شناسی، هوا، اقلیم، اشتغال زایی و تفرجگاهی قابل 
تأمل و تحقیق ژرف بوده و به عنوان یكی از چشم اندازهاى توسعه استان قم مطرح است.  
خاک منطقه از نظر شورى، دوایر متحدالمركزى در محدوده مركز دریاچه تشكیل می دهد 
كه میزان شورى از مركز به طرف بیرون به تدریج كاهش پیدا كرده و نوع گیاهان منطقه از 
نظر خواص دارویی، مواد مؤثر و سایر كاربردها حائز اهمیت است. با توجه به اهمیت حفاظت 
و حیات تالاب حوض سلطان از تعرض سودجویان و ناآگاهان محیط زیست و ترمیم خسارات 
وارد شده به پوشش گیاهی، این منطقه در سال 88 به مدت پنج سال به عنوان منطقه شكار 
ممنوع معرفی شد.درموقع پرآبی سطح دریاچه گسترش می یابد وآب آن اراضی پست وشوره 
زار باتلاقی پیرامون را می پوشاند ودریاچه بزرگی به طول ۱8 وعرض ۱6 كیلومتر تشكیل 
می دهد كه به نام دریاچه حوض سلطان یا كویرنمک مشهور است. رودهای متعددی به این 

دریاچه وارد می شوند كه عموما" از اراضی شوره زار ونمكی اطراف عبور می كنند.
دریاچه حوض  سلطان  فروافتادگی نامتقارنی با 330 كیلومترمربع وسعت، در 35 
كیلومتری شمال قم و در شمال باختری دریاچة نمك است. این دریاچه شامل دو چالة جدا 
از هم یكی به نام »حوض سلطان« و دیگری به نام »حوض مره« است كه با آبراهة باریكی به 
هم وصل می شوند. حوضة باختری )حوض سلطان( دارای بلندی 806 متر از سطح دریا است 
كه به طور معمول از روان آب های سطحی تغذیه می شود. حوضة خاوری )حوض مره(، افزون 
بر روان آب ها، از رودهایی مانند رودشور و قره چای نیز بهره می گیرد. مطالعات مستوفی نشان 
می دهد كه آب  ابتدا وارد حوض مره شده و پس از پر شدن آن، از مسیل دو حوض گذشته 
وارد حوض سلطان می شود و هنگامی كه آب در حوض سلطان چند متر بالاتر آمد، به طرف 

حوض مره بازمی گردد و سرریز این دو حوض، به دریاچة نمك تخلیه می شود.
مشاهدات صحرایی كرینسلی، نشان می دهد كه از مركز دریاچه به خارج دو پهنة جداگانة 
قابل شناسایی است. یكی مركز دریاچه كه حدود 24 درصد از مساحت آن را زیر پوشش 
دارد و با پوستة نمكی پوشیده شده است. دوم، زون مرطوب كه 76 درصد بقیه را تشكیل 
می دهد كه به زون گیاهان ریشه  بلند به پهنای 20 متر می رسد. پوستة نمكی با 5 سانتیمتر 
ضخامت، شامل نوارهای هم مركز سفید و خاكستری است و در زیر آن سیلت های رسی و 
خاكستری رنگ مرطوب قرار دارد. این زون )پوستة نمكی( به طور فصلی با آب پوشیده 
می شود، ولی مناطق مركزی آن ممكن است در تمام سال، آب دار باشد. مطالعات انجام شده 
در زون مرطوب نشان داده كه میزان رس موجود در نمونه ها، 35 تا 45 درصد است كه ۱0 
تا 90 درصد كانی ها، كائولینیت  است. در پشته های شن و ماسه ای زون گیاهان با ریشة بلند، 
چند خط داغ آب وجود دارد كه به سمت سراشیبی تا ارتفاع 826 متر ادامه دارد. اختلاف 
ارتفاع بین پست ترین و بلندترین خط داغ آب 20 متر است. پیشروی وسیع مخروط افكنه ها 
در پهنای زون مرطوب و روی پوستة نمكی نشانگر آن است كه روان آب سطحی بیش از 

گذشته است و تغییر آب و هوایی به سوی دورة مرطوب تر از گذشته، پیش می رود.
مطالعات معتمد و همكاران نشان داده است كه رسوبات حوض سلطان بیشتر از نوع گچ 
و نمك، مارن و رس است. بررسی های لرزه نگاری و حفاری نیز نشان داده كه نمك تا عمق 
46 متر وجود دارد. این نمك، به صورت 5 لایة جدا از هم با ضخامت كل تا 20 متر است كه 
با رس های قهوه ای تا خاكستری از یكدیگر جدا می شوند. راههای ورود به منطقه : در 35 
كیلومتری مسیر قم-تهران جاده خاكی وجود دارد كه به دریاچه میرسد . درون دریاچه نیز 
جاده خاكریزی هست كه برای جلوگیری از فرو رفتن خودروها در باتلاق و بهره برداری از 

نمک دریاچه مورد استفاده قرار می گیرد 
حیات وحش

هوبره، انواع كبوتر و... و پرندگان مهاجر نظیر غاز خاكستری، آنقوت، لک لک، انواع عقاب و 
غیره را می توان در زمره این پرندگان جای داد. در منطقه پستاندارانی نیز از قبیل خرگوش، 
موش صحرایی، روباه و گاهی آهو دیده می شوند. در میان خزندگان منطقه حضور مارها و 
سوسمارها كه در كنترل بیولوژیک آفات نقش دارند، بارز است. انواع عنكبوت، رتیل، موریانه و 
مورچه های كمیاب در اطراف دریاچه گسترده هستند. مطالعات انجام شده، حضور پر تعداد 
و متنوع انواع باكتریهای نمک دوست را در خاكهای منطقه نشان می دهند كه برخی از انواع 
موجود بنابر شواهد اولیه منحصر به فرد بوده و خصوصیات ژنتیكی و فیزیولوژیكی ویژه انتظار 
حضور آنزیمها، آنتی بیوتیكها و فرآورده های ارزشمند میكروبی در آنها وجود دارد. وجود انواع 
دیاتومها )جلبكهای تک سلولی( به عنوان اولین تولید كنندگان غذا در اكوسیستمهای آبی 
در آبهای شور منطقه قابل تامل است. این گونه جلبكها در صورت تولید انبوه می تواند در 

تعلیف دام مورد استفاده قرار گیرد.
پوشش گیاهی

رژیم آبی این تالاب فصلی و فوق شور بوده و زمستان فصل پرآبی حوض السلطان است 
بنابراین كفه نمكی این تالاب در فصل پرآبی زیر آب است و حاشیه یا كمربند باتلاقی آن 
پوشش گیاهی دارد كه بیشتر در اضلاع شمالی و شمال غربی این تالاب مشاهده می شود و 
پرنده های مهاجر نادر در این تالاب وجود دارد كه در حاشیه تالاب زندگی می كنند. بر اساس 
مطالعه انجام شده بالغ بر 240 گونه با ارزش ریز موجودات هوازی مانند جلبک ها، باكتری ها 
و قارچ ها در تالاب وجود دارد كه می توانند با توجه به مخزن ژنی خود شرایط فوق شور را 
تحمل كنند. در این منطقه بیش از 40 گونه گیاهی از جمله درمنه بیابانی، اشنان، تاغ زرد و 

سیاه، سودا و اسفناج وجود دارد.
معادن دریاچه

تاكنون به شیوه های سنتی ، تنها از نمک طعات موجود در این عرصه بسیار گسترده جهت 
مصارف صنعتی ، مورد استفاده قرار گرفته است. این در حالی است كه به استناد تحقیقات 
انجام گرفته در خصوص تركیبات تشكیل دهنده نمكهای دریاچه ، موادی از قبیل سدیم 
كلرید، سدیم سولفات، منیزیم كلرید و منیزیم سولفات از جمله بارزترین و مهمترین تركیبات 
تشكیل دهنده این منبع عظیم خدادادی به شمار می آید. منیزیم از نظر فراوانی هشتمین 
عنصر در قشر خارجی زمین به شمار می آید و اغلب این فلز ، بصورت تركیبهای محلول در 
آب دریاها و یا بصورت سنگ معدن منیزیم كلرید ، در طبیعت یافت می شود . میزان منیزیم 
استحصالی از آب دریا تنها 0/2 تا 0/3 درصد می باشد. نتایج حاصل از تحقیقات انجام گرفته 
پیرامون تركیبات منیزیم دریاچه نمک ، میز ان منیزیم استحصالی را 35 تا 50 برابر منیزیم 

آب دریا ) یعنی ۱0 تا ۱4/7 درصد ( نشان می دهد.
بنابراین شورابه های دریاچه نمک یكی ازغنی ترین معادن و منابع عظیم تولید منیزیم به 
شمار می آید. علاوه بر این مزیت استحصالی منیزیم دریاچه نمک از لحاظ اقتصادی حتی 
قابل مقایسه با منیزیم حاصل از آب دریا نمی باشد و از هر ۱00 كیلوگرم نمک، ۱0 تا ۱4 

كیلوگرم منیزیم بدست می آید
منبع:

۱- یوسفی، محسن. بافكار، حسین. استان شناسی 
-http://www.irandeserts.com/content2

معاون تربیت و آموزش فرماندهی انتظامی استان قم  عنوان كرد:

کویرنوردی عاملی مهم در تقویت جسم و روح
معاون تربیت و آموزش فرماندهی انتظامی استان قم گفت:كویر نوردی عاملی مهم در 

تقویت جسم و روح است. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ مرادحسین جعفریان در تشریح  همایش 
كوهپیمائی بزرگداشت حماسه سوم خرداد اظهار داشت: به مناسبت حماسه سوم خرداد 
همایش كویرنوردی با اكثریت كاركنان نیروهای مسلح این استان انجام شد. وی افزود: در 
پایان همایش، زیارت عاشورا و مراسم قرعه كشی نیز انجام شد و به شش نفر از كاركنان به 
رسم یادبود جوائزی اهدا گردید. معاون تربیت و آموزش استان با اشاره به آموزه های دینی 
در تقویت جسم و جان بشر، ادامه داد: كویر نوردی عاملی مهم در تقویت جسم و روح 
است، توجه به آمادگی جسمانی،حفظ روحیه و بالا بردن توان نیروی جسمانی كاركنان از 
مهمترین اولویت های پلیس در امر ورزش به خصوص ورزش كویر نوردی است. سرهنگ 
جعفریان اضافه كرد:كویر نوردی ورزشی مفرح است كه باعث نشاط فردی وجمعی شده واز 
طرفی دیگر باعث تقویت اراده ،اعتماد به نفس می شود و تأثیر مستقیمی بر بالا بردن صبر و 

استقامت و سختی پذیری انسان دارد. 

 شاید شما با خود فكر كنید كه »این همه اختلاف نظر بین زن و 
مرد و مشكلات در زندگی مشترک امری طبیعی است؛ اصلا زندگی 
آرام داشتن كنار فردی كه این همه با ما تفاوت دارد، عجیب است.« 
اما آیا واقعا این تفاوت ها و آگاهی داشتن از آن ها می تواند تنها 
تهدیدكننده زندگی مشترک باشد و یا می تواند فرصتی خوب برای 

زندگی هیجان انگیز ایجاد كند؟
تبدیل كردن موقعیت هایی چون تفاوت های بین دو جنس به 
وضعیتی دشوار و تهدیدی برای زندگی مشترک كار چندان دشواری 
نیست. از سویی تبدیل چنین موقعیت هایی به فرصت هایی برای 
لذت بردن بیشتر از رابطه با همسر و البته تقویت رابطه با همسر نیز 
كار چندان دشواری نیست. درواقع این شما هستید كه می توانید 
انتخاب كنید كه این تفاوت ها چه نقشی در زندگی شما داشته 
باشند. می توانید از پیشنهادهای ما برای تبدیل این موقعیت ها به 

فرصت هایی برای بهبود بهره گیرید.
 نباید 1: اغراق در تفاوت ها ممنوع!

 تا صحبت از تفاوت می شود، افراد توجه شان به سمت تفاوت 
هایی از جنس تفاوت بین سیاه و سفید می رود. به عنوان مثال 
این كه گفته می شود زنان بیشتر از مردان صحبت می كنند، این 
تصور را ایجاد می كند كه همیشه همین طور است یا اگر گفته می 
شود نقش احساسات در تصمیم گیری های زنان بیشتر از مردان 
است، این به آن معناست كه مردان هیچ وقت احساسات خود را در 
تصمیمات خود دخالت نمی دهند و همیشه خدا منطق خشک است 

كه حرف آخر را می زند.
 این روش سیاه و سفیددیدن و یا برآورد كردن زیاد تفاوت ها می 

تواند منشا سوءتفاهم ها و مشكلات متعددی باشد. یادتان باشد گاهی 
اوقات كه صحبت از تفاوت بین دو جنس است، حرف از تفاوتی اندک 
بین میانگین دو جنس در عملكرد است، موضوعی كه در زندگی 
روزمره و به صورت معمول ممكن است نقش چندانی در روابط 
اجتماعی ما نداشته باشد. پس هم تفاوت ها را به درستی بشناسید و 

هم از اغراق و بزرگ نمایی آن ها خودداری كنید.
  نباید 2: استفاده از تحقیر ممنوع! 

 مرد: »توقعی هم از تو نبود كه بتونی این كار رو به سرانجام برسونی 
آخه تو كه مردنیستی! می دونی كه خانم ها قدرت ساماندهی ضعیف 
تری دارند!«زن: »از اول هم می دونستم نباید برای این كار روی تو 
حساب كنم، آخه كدوم مردی توان انجام دو تا كار با هم رو داده 
كه تو داشته باشی؟!«یادتان باشد اگر قرار باشد از تفاوت ها استفاده 
ابزاری كرده و از آن ها به عنوان مواردی جهت تحقیر همسرتان 
استفاده كنید، مطمئن باشید كه موضوع تفاوت های بین دو جنس 
آرام آرام به بحثی داغی، بی انتها و البته حساسیت برانگیز ین شما و 
همسرتان تبدیل خواهدشد. پس در عوض استفاده های این چنینی 
و تفسیر و تعببرهای اغراق شده تلاش كنید از بخش فرصت ها 
برای ایده گرفتن بهره بگیرید تا این تفاوت ها شما را به همسرتان 

نزدیک تر كند.
 نباید 3: ابزاری برای توجیه اشتباه های خود ممنوع!

  اگر قرار باشد با خود بگویید كه »خب من یک زن هستم و همه 
زن ها عاطفی هستند، پس من حق دارم همیشه برمبنای احساسات 
خودم عمل كنم« و یا »من یک مرد هستم و همه مردها روش تحلیل 
منطقی را در تفكر خود در پیش می گیرند، پس اگر من احساسات 

همسرم را در نظر نگیرم، ایرادی ندارد.« مطمئن باشید كه به زودی 
باید سراغ مشاور و یا دادگاه خانواده بروید. پس در عوض اسفاده از 
این تفاوت ها برای توجیه رفتارهایی كه می دانید باعث دوری شما و 
همسرتان می شود، تلاش كنید از روش  هایی بهره بگیرید كه بتواند 

شما را از نظر عاطفی و هیجانی به همسرتان نزدیک تر كند.
 باید 1: کمک برای پیش بینی نیازهای همسر

 اگر شما تفاوت های بین دو جنس را به درستی بشناسید و البته 
در مورد این كه همسرتان نیز در ارتباط با هر ویژگی چه وضعیتی 
دارد، شناخت درستی پیدا كنید، به احتمال زیاد می توانید از این 
موضوع برای پیش بینی رفتار و حالات همسرتان بهره بگیرید. به 
عنوان مثال اگر همسر شما )خانم خانه( تمایل به برقراری روابط 
اجتماعی زیادی دارد و به عبارتی احساس پیوندجویی در او بالاست، 
پس پیش بینی این كه همسرتان از مسافرت دسته جمعی لذت 
بیشتری می برد تا مسافرت دونفره چندان دشوار نخواهدبود و یا 
این كه اگر می دانید همسرتان )مرد خانه( از نظر رمزگشایی توانایی 
بالایی ندارد، از او انتظار نخواهید داشت كه از تغییرات رفتاری اندک 
شما، متوجه تغییر حالات روانی شما شود و در عوض سعی خواهید 

كرد تا راحت تر و مستقیم تر با او وارد گفت و گو شوید.
 باید 2: كمک جهت ارضای نیازهای روانی همسر  

یكی دیگر از كاربردهای این تفاوت ها این است كه می تواند 
فرصت بسیار مناسبی برای نشان دادن توجه و محبت همسران 
نسبت به یكدیگر، به رسمیت شناختن آن ها و ایجاد فرصت هایی 
برای دستیابی به ارضای روانی در آن زمینه در اختیار آن ها قرار دهد. 
به عنوان مثال اگر می دانید همسرتان )مرد خانه( تمایل زیادی به 

رقابت با دیگران دارد و برای او برنده شدن معنایی خاص دارد، بهتر 
از هركسی می دانید كه نباید با او وارد مسابقه شده و سعی كنید كه 
شكستش بدهید، بلكه درعوض می توانید موفقیت های همسرتان 
را برای او پررنگ كرده و جلوی دیگران از او تعریف كرده و احساس 
موفقیت و برنده بودن را در او تقویت كنید.  در این شرایط می توانید 
مطمئن باشید كه با توجه به روحیه رقابت جویی همسرتان یكی از 
بهترین انتخاب ها را در استفاده از این موضوع كرده اید. یا مثلا زمانی 
كه می دانید همسرتان توانایی خاصی در توجه به جزییات داد، اگر 
پیش از مهمانی از او بخواهید تا ایرادهای احتمالی در پوشش شما 
را متذكر شود، می توانید مطمئن باشید كه باعث خوش وقتی او 
خواهدبود تا به شما در این مورد كمک كند و البته از این كمک 

لذت ببرد.
 باید 3: کمک برای خودشناسی

 ممكن است برای شما نیز پیش آمده باشد كه با خواندن برخی 
یافته ها در مورد تفاوت های بین دو جنس پیش خود فكر كنید 
كه »عجب پس بگو من چرا با فلان چیز نمی توانستم ارتباط خوبی 
برقرار كنم و یا چرا به نظرم دیدگاه همسرم عجیب بود.«می توانیم 
بگوییم كه آگاهی از این تفاوت ها به شما كمک می كند تا نسبت به 
خودتان نیز شناخت بهتری پیدا كنید. البته صرف آشنایی با ویژگی 
های شخصی، تمام آن كاری نیست كه شما می توانید در این زمینه 
انجام دهید، قدم بعدی می تواند بهره گیری از توانایی های همسرتان 
به عنوان امری مكمل در زندگی روزمره باشد. مثلا اگر در محیط كار 
با همكارتان به مشكل برخورده اید و تصور می كنید نمی توانید به 
خوبی تصمیم بگیرید كه با او چه برخوردی داشته باشید، شاید بد 
نباشد دیدگاه همسرتان )مرد خانه( را در این زمینه جویا شوید، چرا 
كه گاهی اوقات داشتن فضاوتی برمبنای تحلیل منطقی مسائل در 
محیط های كاری و یا تحصیلی، گزینه های مناسب تری محسوب 
می شوند. مثلا اگر می دانید این روزها سرتان بسیار شلوغ است و 
ناچار از پیگیری چند كار به صورت همزمان هستید، شاید بهتر باشد 
از همسرتان )خانم خانه( برای مدیریت بهتر این موارد كمک بگیرید، 
به ویژه اگر می دانید او توانایی خاصی در پیش بردن چندین  كار 

با همدیگر دارد.
 منحنی زنگوله ای را به خاطر بسپارید

 توزیع آماری غالب ویژگی ها در افراد به صورت معمول به شكل 
منحنی زنگوله ای است. این موضوع به آن معناست كه بیشتر افراد 
از نظر آن ویژگی در حد وسط قرار دارند، بخش كوچكی از جمعیت 
در سطوح بالاتر این ویژگی و بخش كوچكی نیز در سطوح پایین تر 
قرار دارند. به عنوان مثال بیشتر افراد قدشان متوسط است، تعداد 
كمی كوتاه و برخی نیز بلند هستند.درباره غالب ویژگی های روانی 
نیز همین وضعیت حكم فرماست. به عنوان مثال بیشتر خانم ها از 
نظر دقت در جزییات در حد متوسط قرار دارند، اما در عین حال 
جمعیت اندكی نیز در سطوح بالاتر این ویژگی و جمعیت اندكی نیز 
در سطوح پایین تر قرار دارند.در زمان مقایسه بین دو جنس نیز به 
صورت معمول میانگین ها مقایسه می شوند. توجه به چنین مباحثی 
از آن جهت اهمیت دارد كه همسر شما ممكن است در برخی ویژگی 
ها نه جزو جمعیت حداكثری میانه نمودار كه در یكی از دو سر طیف 
قرار گرفته باشد. مثلا ممكن است همسر شما با وجود مرد بودن، از 
نظر پیوندجویی در سطح بالایی قرار داشته باشد و درواقع جزو آن 
چند درصد بالای منحنی باشد، توجه به چنین نكته ای می تواند 
مانع پی داوری شما نسبت به همسرتان شود. به ویژه اگر به تازگی 

ازدواج كرده اید.

بهبودرابطهباهمسر؛نهاغراقنهتحقیرنهتوجیه

پنجشنبه  ششم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4010

جانشین فرمانده انتظامی چهارمحال وبختیاری  خبرداد:

کشف محموله یک میلیاردی آدامس قاچاق
 در لردگان 

مأموران انتظامی شهرستان بروجن محموله یک میلیارد و یكصد و 70 میلیون ریالی 
آدامس های قاچاق را قبل از رسیدن به مقصد كشف و ضبط كردند. 

به گزارش روزچهارشنبه پایگاه خبری پلیس،جانشین فرمانده انتظامی چهارمحال وبختیاری 
با اعلام این خبر افزود: عصر روز گذشته ماموران انتظامی شهرستان بروجن با بر پایی ایستگاه 
بازرسی در محور 'بروجن- شهركرد' در حین كنترل خودروهای عبوری به یک دستگاه 
اتوبوس مشكوک شدند.سرهنگ جمشید محبت خانی افزود: ماموران ایستگاه بازرسی پس 
از متوقف كردن این خودرو در بازرسی از آن ۱۱ هزار و 700 بسته آدامس قاچاق خارجی 
و فاقد هر گونه مدارک و مجوز گمركی به ارزش تقریبی یک میلیارد و یكصد و 70 میلیون 
ریال كشف و ضبط كردند.جانشین فرمانده انتظامی استان، در پایان با عنوان این مطلب كه 
در این راستا یک نفر متهم دستگیر و پس از تشكیل پرونده مقدماتی تحویل مقامات قضائی 
شد،با اشاره به فرمایشات 'مقام معظم رهبری' در خصوص مبارزه با معضلات و آسیب های 
اجتماعی و به خصوص كالای قاچاق و موادمخدر خاطرنشان كرد: موضوعاتی همانند برخورد 
با واردكنندگان كالاهای خارجی قاچاق، موادمخدر و پیشگیری از بروز آسیب های اجتماعی 

باید در اولویت اصلی و دستور كار پلیس باشد.
فرمانده انتظامی شهرستان شهركرد از توقیف ۱30 دستگاه وسیله نقلیه متخلف طی 72 
روز گذشته در اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی، خبر داد.سرهنگ دوم سید روح الله 
موسوی با اعلام این خبر افزود: در طرح ارتقاء امنیت اجتماعی در شهركرد، ماموران انتظامی 
این شهرستان موتور سیكلت ها و خودروهایی كه با حركات غیر متعارف و تردد های نابجا 
و غیر موجه امنیت شهروندان را به مخاطره انداخته بودند توقیف و روانه پاركینگ كردند.

وی اظهار داشت: ماموران طی 72 ساعت گذشته با استقرار در نقاط از پیش تعیین شده 60 
دستگاه خودرو و 70 دستگاه موتورسیكلت متخلف فاقد پلاک، فاقد مدارک یا دارای پلاک 
مخدوش را متوقف و پس از بررسی و احراز تخلف،به پاركینگ منتقل كردند.این مقام انتظامی 
خاطر نشان كرد: در این طرح همچنین ۱7سارق با 28 فقره سرقت محتویات داخل خودرو و 

دو قاچاقچی خرده فروش مواد مخدر با 250 گرم تریاک نیز دستگیر شدند.
به گزارش ایرنا،محور بروجن به لردگان در مسیر خوزستان به عنوان یكی از پرترددترین 

مسیرهای چهارمحال و بختیاری است.

قاتل »ستایش« نی ریزی به اعدام محکوم شد

قاتل »ستایش« دختر بچه شش ساله نی ریزی امروز دادگاهی و به اعدام محكوم شد. 
به گزارش  مهر، فروردین ماه امسال بود كه در یكی از روستاهای شهرستان نی ریز فارس 
دختر بچه شش ساله ای به نام ستایش ربوده شد و ماموران اقدامات لازم را برای پیدا كردن 

او انجام دادند.
۱2 ساعت بعد ماموران توانستند رباینده را كه مردی 34ساله  و همسایه دختر بچه بود 

را شناسایی كنند.
رباینده اعتراف كرد كه دختر بچه را به قتل رسانده است و امروز دادگاه قاتل به صورت 

علنی برگزار شد.
دادگاه رسما به ریاست قاضي محسن رجایي نیا رییس شعبه اول دادگاه كیفري استان  

فارس و دو مستشار این دادگاه و با حضور شكات و متهم پرونده »س - ط« آغاز شد.
وی شرح اقدام شیطاني خود در روز حادثه را تشریح كرد و گفت: من دست، پا و دهان 
طفل را بستم و در منزل مخفي كردم. بعد از چند ساعت و پس از آنكه گوشواره دختر بچه 

را از گوشش باز كردم او را به بیابان هاي اطراف بردم و او را كشتم.
این متهم در حضور دادگاه اعتراف كرد كه با دست ستایش را خفه و سپس جسد مقتول 

را در گودالی دفن كرده است.
دادگاه امروز چهارشنبه در دو بخش علنی و غیر علنی برگزار شد كه پس از برگزاري دادگاه 
در بخش غیر علني قضات و مستشاران شعبه اول دادگاه كیفري یك استان فارس وارد شور 

شده و راي متهم پرونده »س- ط«  به قرار ذیل  صادر شد.
۱- اعدام در ملاء عام به لحاظ تجاوز به عنف

2- قصاص نفس به لحاظ قتل عمد
3- ۱5 سال حبس تعزیري به لحاظ آدم ربایي

4- ۱0 سال حبس و 74 ضربه شلاق تعزیري به لحاظ سرقت مقرون به آزار

لقب  درباره  ناجا  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس    
پرخطرترین خودرو كه به پراید داده شده است، افزود: در 
خصوص پراید با استناد به آمارهای موجود بیش از 23 درصد 

تصادفات فوتی با پراید رخ داده است. 
سردار تقی مهری در اولین نشست خبری سال جدید با 
حضور اصحاب رسانه با اشاره به كاهش تصادفات در طول 
سال گذشته گفت: رسانه ها نقش قابل توجهی در كاهش 

میزان تصادفات در سطح كشور داشته اند.
وی با تشكر از همكاری های رسانه ها در اطلاع رسانی 
به جا و به موقع درباره مشكلات راه ها و ترافیک گفت: در 
طول سال گذشته و همچنین در سه ماه نخست سال جاری 

خوشبختانه شاهد كاهش میزان تلفات جاده ای بوده ایم.
فرمانده پلیس راهور ناجا در ادامه با اشاره به دلاورمردی 
آزادی  سالگرد  مقدس  دفاع  سال  در 8  ایران  مردم  های 
خرمشهر را تبریک و تهنیت گفت. سردار مهری در ادامه 
گفت: در دو ماهه سال 95 پلیس راهور ناجا در رابطه با 
خدمات ترافیكی كه به مردم ارائه می دهد در خصوص شماره 
گذاری و سایل نقلیه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۱ درصد افزایش داشته است در خصوص شماره گذاری 
موتورسیكلت ها، 43 درصد افزایش پلاک گذاری را داشته 
ایم در مجموع در مقایسه با سال گذشته 23 و نیم درصد هم 

موتور و خودرو افزایش شماره گذاری داشته ایم.
به گفته وی، درباره صدور گواهینامه هم 6 درصد كاهش 
صدور گواهینامه را داشته ایم و تعداد كسانی كه برای دریافت 

گواهینامه مراجعه كرده اند كاهش داشته است.
مهری درباره برنامه های راهور در سالگرد ارتحال حضرت 
امام خمینی )ره( گفت: ما این آمادگی را ایجاد كرده ایم كه 

با هماهنگی بین بخشی با همه دستگاه ها و ستادهای دخیل 
در امر برنامه ریزی و اجرای مراسم ارتحال فعالیت ویژه داشته 
باشیم تا به همه زائران خدمات رسانی كنیم. رییس پلیس 
راهور ناجا با اشاره به اینكه امسال تیم های ویژه پیش قراول 
برای جلوگیری از حوادث و تصادفات احتمالی برای زائران 
در نظر گرفته شده است، گفت: در سال های گذشته با 
هماهنگی خوبی كه بین سپاه و بسیج وجود داشت، حادثه 
ای برای زائران رخ نداد. وی در ادامه با اشاره به اینكه از هم 
اكنون پاركینگ های استقرار زائران جانمایی شده و نقشه 
آن در اختیار مدیران كاروان های استانی قرار دارد، گفت: از 
برنامه های دیگری كه در سال 95 داریم بحث ایام ماه مبارک 
رمضان است و تمام تمهیدات لازم برای برقراری نظم و امنیت 
در شهرها برقرار شده به ویژه در زمان افطار برای تسهیل در 

تردد شهروندان برنامه های خوبی در نظر گرفته شده است.
مهری با اشاره به اینكه عید فطر امسال با سفرهای تابستاتی 
عجین شده است از انجام برنامه های ویژه ترافیكی برای 
تسهیل در تردد شهروندان در جاده های بین شهری خبرداد.

وی گفت: یكی از خبرهای مهمی كه در این ایام شنیده اید 
بحث بخشیده شدن جریمه دیركرد تا پایان سال 94 است كه 

به محض ابلاغ این مصوبه آن را اجرایی خواهیم كرد.
مهری اظهار داشت: از همه شهروندان درخواست می كنم 
برای پیگیری جریمه ها به سایت راهور ۱20 مراجعه كنند و 
نمرات منفی خود را ملاحظه كنند و تسهیلاتی به وجود آمده 
است كه رانندگان می توانند به صورت انتخابی جرایم خود 
را پرداخت كنند. مهری گفت: رانندگان می توانند با تماس 

با سامانه ۱۱0۱20 2020 از میزان جرایم خود آگاه شوند.
شماره  با  ناجا  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس 

888255552 هم در اختیار شهروندان است تا اطلاعات 
لازم را به رانندگان ارائه دهد.

فقط جریمه دیرکرد بخشیده می شود 
درباره  دیركرد  این  گفت:  جرایم  دیركرد  درباره  مهری 
جریمه های تسلیمی و الحاقی است البته جرایمی هم كه بعد 
از 60 روز پرداخت نشده اند و دوبرابر شده اند شامل جریمه 
دیركرد می شود. این جرایم مربوط به جرایمی است كه تا 
پایان سال 94 پرداخت نشده اند. وی یادآور شد: فقط جریمه 

دیركرد بخشیده می شود و اصل جریمه باید پرداخت شود.
مهری عنوان كرد: بعد از ابلاغ دولت، شهروندان دو هفته 

مهلت دارند كه برای رفع جریمه دیركرد اقدام كنند.
ارتقای  موضوع  ما  های سال 95  اولویت  گفت:  مهری 
فرهنگ ترافیک به عنوان یک موضوع اساسی است كه بهره 
گیری از فناوری های نوین هم در دستور كار قرار گرفته است.

مهری در ادامه با اشاره به استفاده از تكنولوژی درباره ثبت 
جرایم و تخلفات در جاده های درون شهری و برون شهری 
گفت: رییس جمهور دستور داده اند كه در سال 95 مدیریت 

سوانح ترافیكی را در كشور به جای خوبی برسانیم.

 پسر جوان كه با شگرد بیهوشی دست به سرقت از زائران امامزاده صالح)ع( می زد، توسط 
پلیس شناسایی و دستگیر شد.

به گزارش گروه باشگاه خبرنگاران جوان، ساعت ۱9:30 بیست و چهارم اردیبهشت ماموران 
كلانتری ۱0۱  تجریش در حال گشت زنی در محدوده امام زاده صالح )ع( بودند كه به فردی 
سابقه دار به نام "آرمان.ک" 23 ساله مظنون شدند كه با مشاهده مامورین اقدام به فرار كرد 
.مامورین بلافاصله عملیات تعقیب و گریز را آغاز كردند كه متهم به زیر پل تجریش متواری 
شده و برای فرار به داخل رودخانه رفت.عوامل كلانتری با هماهنگی مركز پیام كلانتری و 
درخواست نیروی كمكی و پس از اخطارهای مكرر  و شلیک چند تیر هوائی نهایتا بعد از 
حدودا 20 دقیقه تعقیب و گریز موفق شدند متهم را دستگیر كنند.با توجه به شلوغی محل 
چند از شهروندان و زائران به ماموران مراجعه و بیان داشتند:متهم  در سال گذشته به وسیله 

قرص ما را بیهوش نموده و وجوه نقد مارا به سرقت برده است كه پرونده آن در دادسرای 
ناحیه یک شمیران موجود می باشد و حتی حكم جلب و دستگیری وی را نیز مقام قضائی 

صادر نموده است.
سرهنگ عبدالوهاب حسنوند سركلانتر یكم پلیس پایتخت درباره این خبر به باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: ماموران متهم را برای تحقیقات بیشتر  به كلانتری منتقل كرده و او 
را تحت بازجوئی های پلیسی قرار دادند كه در خلال تحقیقات پلیسی مشخص شد وی با 
خوراندن غذای نذری مسموم اقدام به سرقت از زائران و شهروندان در محدوده امام زاده )ع( 
می كرده است .سركلانتر یكم پلیس پایتخت خاطر نشان كرد: پرونده متهم جهت تحقیقات 
بیشتر ، كشف سایر جرایم و سیر مراحل قانونی در اختیار كارآگاهان پایگاه یكم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت.

 فرمانده انتظامی شهرستان بجنورد از حمله سه سارق به خزانه بانک تجارت بجنورد خبر 
داد.  سرهنگ علی پاكدل اظهار داشت: مقارن با ساعت ۱5 و 45 دقیقه روز سه شنبه، سه 
سارق نقاب دار به خزانه بانک تجارت واقع در محل طالقانی شرقی بجنورد حمله كردند اما 
با هوشیاری نگهبان و كاركنان این بانک ناكام ماندند.پاكدل افزود: به محض ورود، سارقان با 
نگهبان بانک روبرو و درگیر می شوند، در این زمان دو كارمند بانک كه داخل خزانه بانک 
بوده اند، درب خزانه را قفل و با پلیس تماس می گیرند.وی تصریح كرد: سارقان پس از اطلاع 

یافتن از تماس كارمند بانک با پلیس، راهی جز فرار نمی بینند و به سرعت با خودروی خود 
از محل متواری شدند.فرمانده انتظامی بجنورد خاطرنشان كرد: مأموران پلیس پس از اطلاع 
یافتن از این ماجرا، كمتر از سه دقیقه در محل بانک حاضر شدند.این مقام انتظامی اظهار 
داشت: طی این درگیری نگهبان بانک از ناحیه صورت دچار مصدومیت شد.وی بابیان اینكه 
از این بانک هیچ گونه سرقتی به عمل نیامد است، گفت: مأموران پلیس پس از مشاهده 

دوربین های اطراف بانک، در تلاش برای دستگیری این سه سارق نقاب دار هستند.

یک كشاورز چینی پس از سالها تلاش و در اقدامی بی 
سابقه موفق به پرورش هندوانه  ای در مزرعه خود شده كه 80 

كیلوگرم وزن دارد. 
به گزارش ایرنا،  این كشاورز »لی فونگچون« نام دارد و خود 
می گوید از اینكه توانسته دست به چنین كاری بزند شگفت 
زده شده است.تولید محصولات مختلف در چین از وسائل بسیار 
ریز گرفته تا ماشین  و ابزار آلات زبانزد خاص و عام است و این 
كشور كه از بزرگترین صادركنندگان چنین تولیداتی محسوب 
می شود در بخش كشاورزی نیز می كوشد گام های ویژه ای 
بردارد. این كشاورز از اهالی شهر پكن پایتخت چین است و 
موفق شده است هندوانه مذكور را در زمین های كشاورزی 
بخش »داشینگ« این شهر به عمل آورد.در جریان بیست و 
هشتمین دوره مسابقات تولید و كشت هندوانه در این بخش 

از پایتخت چین كه در حال برگزاری است، او به دلیل كشت 
این هندوانه بزرگ موفق شد جایزه نخست را از آن خود كند. 

چین از كشورهای پیشرو در صنعت كشاورزی است و تولید 
كلان برنج پیوندی، گندم و انواع غله از جمله دستاوردهای آن 
محسوب می شود.دولت چین به منظور پیشرفت كشاورزی 
در این كشور سال گذشته سندی را منتشر كرده كه در آن 
به توسعه صنعت كشاورزی، معیشت كشاورزان و نگرانی ها در 
مورد مناطق روستایی توجه ویژه شده و از همه دست اندركاران 
اجرایی خواسته شده به دقت این سه اصل را اجرا كنند.گفتنی 
است، چین مقام سوم را در جهان از نظر اراضی قابل كشت دارد 
و نكته قابل توجه اینكه این كشور ۱9 درصد جمعیت جهان 
را فقط با 7 درصد زمین های كشت شده غذا می دهد. اگرچه 
این كشور واردات محصولات كلیدی هم دارد اما به لطف نیروی 
انسانی زیاد و سرمایه گذاری های مناسب، در تولید محصولات 

دانه ای )شامل غله( برای ۱۱ سال ركورد ثبت كرده است. 

رئیس پلیس راهور ناجا خبر داد؛

23درصدتلفات فوتی با پراید

بیهوش كردن قربانیان شگرد متهم 

دزد اموال زائران امامزاده صالح)ع( دستگیر شد

فرمانده انتظامی بجنورد خبر داد:

سارقان بانک تجارت بجنورد ناکام ماندند

 پرورش هندوانه 80 کیلویی در چین 

منصوره عسگری*



7سیاسی پنجشنبه - ششم خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 4010

محمد رضا خاتمی:

باید با تمام قوا پشت سر دولت ایستاد

شاید اولین كلمه ای كه با شنیدن نام محمدرضا عارف 
به ذهن می رسد، اخلاق است. معاون اول دولت اصلاحات از 
جمله سیاستمدارانی به حساب می آید كه پایبندی به اصول 
اخلاقی را از مهمترین اولویت های خود می داند و در عمل 

هم این مساله را ثابت كرده است.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام كه در انتخابات 
ریاست جمهوری 92 كاندیدا بود برای جلوگیری از تشتت 
آرا و پیروزی اصلاح طلبان به توصیه بزرگان اصلاحات از 
كاندیداتوری كنار كشید و زمینه شكست جریان مقابل را 
با این ایثار خود فراهم كرد. حالا او به عنوان نفر اول تهران 
در لیست امید اصلاح طلبان و حامیان دولت داعیه ریاست 

مجلس را دارد و البته رقیبی قدرتمند به نام علی لاریجانی.
منتخب اول مردم تهران در مجلس دهم می گوید كه بنا 
به همان مصلحتی كه در انتخابات 92 كنار كشید و در ادامه 
همان مسیر، این بار وظیفه اش در این دوره حضور جدی 
به عنوان كاندیدای ریاست مجلس است. او معتقد است كه 
به خاطر تعامل خوبی كه همیشه با اركان مختلف حاكمیت 
داشته می تواند در ریاست مجلس نیز از این تعامل به نفع 
مردم و نظام استفاده كند و در عین حال رقابت را همراه با 

رفاقت می داند. عارف این بار آمده است تا آخر بایستد.
وجود اشخاص میانه رو مثل آقای لاریجانی 

در مجلس ضروری است
محمد رضا عارف طی گفت وگویی با ایسنا، با وی درباره 
این كه رقابتش با لاریجانی برای ریاست چقدر جدی خواهد 
بود یادآور شد: مبنا و اصل ما تفاهم و همدلی بوده است 
كه پاسخ این سوال را هم در لیست امید دادیم. ما با این 
نگاه آقای لاریجانی را در قم سرلیست خود كردیم چون 
آقای  بود كه وجود اشخاص میانه مثل  این  احساسمان 
لاریجانی در مجلس ضروری است. خیلی هم بدیهی بود 
وقتی آقای لاریجانی انتخاب شود جزو كاندیداهای ریاست 

مجلس باشد.
رقابت در فضای رفاقت ایرادی ندارد

وی خاطرنشان كرد: ما با یک نگاه درازمدت و راهبرد 
امید  لیست  در  را  ایشان  داشت  امید  جریان  كه  اصلی 
گذاشتیم. رقابت در فضای رفاقت ایرادی ندارد و حركت 
ایجاد می كند چون نظام ما نظام تک حزبی نیست. مبنای 
ما این است كه بر اساس ارزش ها و آرمان هایی كه به آن 
اعتقاد داریم در یک فضای رقابتی جدی جلو برویم و تجربه 
انتخابات هم نشان داده هر وقت انتخابات رقابتی بوده، جایگاه 

نظام ارتقاء پیدا كرده و همبستگی مردم بیشتر شده است.
غیر از پست ریاست مجلس 

حاضر به تعامل در سایر پست ها هستیم
وی ادامه داد: با حفظ مسائل اخلاقی و راهبردها رقابت 
ایرادی ندارد. البته ما از ابتدا به دنبال تعامل بودیم و فكر 
می كنیم می توانیم با تعامل یک مدیریت مشترک را در 
مجلس دنبال كنیم كه در هیچ زمینه ای به رودررویی در 
مجلس ختم نشود. البته درباره انتخاب رئیس ما تقریباً از این 
مرحله عبور كردیم و برای تعامل به نتیجه نرسیدیم؛ یعنی 
در واقع جلسه ای تشكیل نشد. شاید دو طرف می توانستند 
برای ریاست در یک فضای صمیمی رقابت كنند. ما الان 
هم آمادگی داریم غیر از پست ریاست كه ان شاءالله صحن 
علنی مجلس حرف آخر را می زند، برای بقیه پست ها بتوانیم 

به صورت تعاملی جلو برویم كه همه جریانات تأثیرگذار در 
مجلس احساس كنند كه می توانند در مدیریت مجلس 

مشاركت كنند.
درباره ریاست حرف آخر را مجلس خواهد زد

منتخب تهران درباره این كه آیا امكان دارد برای جلوگیری 
از تنش از ریاست مجلس منصرف شود تاكید كرد: هر كسی 
كه برای ریاست انتخاب شود، تنشی ایجاد نخواهد شد. اینها 
پیش داوری هایی است كه بر اساس تحلیل های سطحی ارائه 
می شود. مبنای ما همكاری و رفاقت است و می پذیریم كه 
حرف آخر را مجلس می زند و با هم كار خواهیم كرد. هیچ 
تضمینی هم نیست كه رئیس مجلس این دو نفری كه 
مطرح هستند، باشند. ممكن است شخص دیگری خودش 
را مطرح كند و مجلس به او رأی دهد. در نهایت حرف آخر 
را مجلس خواهد زد. ما حتی در لیست تهران هم این كار را 
كردیم و برخی افراد را در لیستمان قرار دادیم كه مطمئن 
بودیم رأی شان با ما نخواهد بود. چون ائتلافی فراتر از ائتلاف 
اصلاح طلبان را در نظر گرفتیم و راهبرد اصلاح طلبی در دهه 
چهارم انقلاب را این می دانیم كه به نظرم در دو انتخابات اخیر 

92 و 94 موفق شدیم.
وی با اشاره به كنار كشیدن خود از انتخابات ریاست 
جمهوری سال 92 تصریح كرد: گاهی رفتاردرست در ماندن 
است و گاهی در كنار كشیدن كه انسان باید در زمان مناسب 
تشخیص صحیح و درست در این زمینه داشته باشد. به 
همان دلیلی كه در 92 آن اتفاق افتاد، امروز هم می گوییم 

كه در ادامه همان مسیر و همان راه محكم باید جلو بیاییم.
به مطالبات و پیام مردم توجه داریم

وی تصریح كرد: اگر شما در دور دوم انتخابات شعارهای 
مردم را در حوزه های مختلف انتخابیه پیگیری كنید مطالبه 
مردم این است كه ما به صورت جدی حضور داشته باشیم 
و این مسیر را ادامه دهیم. ما از هرچه داریم برای مردم باید 
بگذریم. به همین دلیل به مطالبات و پیام مردم توجه داریم و 
سعی كردیم در حد توانمان به مطالبات مردم پاسخ دهیم و 
این را گذشت نمی دانیم بلكه وظیفه می دانیم. پاسخگویی به 
مطالبات مردم گذشت نیست، بلكه مسئولیت ماست و حقی 
نداریم كه از آن بگذریم. ما باید وظیفه مان را انجام دهیم. 
زمانی شرایط طوری بود كه مردم از ما نخواستند كه در یک 
مقطعی وظیفه مان را انجام دهیم خوشحال می شویم كه به 

خواست مردم عمل كنیم.
وظیفه ام حضور جدی در انتخابات

 ریاست مجلس است
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این 
سوال كه آیا باز هم مثل گذشته، گذشت خواهد كرد گفت: 
اولاً گذشت نیست، بلكه وظیفه است. وظیفه دكتر عارف در 
این دوره حضور جدی به عنوان كاندیدای ریاست مجلس 
است. طبیعتاً اگر ما در مجلس اكثریت را داشته باشیم در 
مدیریت مجلس برنامه ۱28 بندی خودمان را كه به مردم 
به عنوان تعهد مطرح كردیم بهتر دنبال می كنیم، اما اگر 
فراكسیون امید فراكسیون اكثریتی نشود ما درباره تعهدمان 
در مجلس نباید كوتاه بیاییم و در حد توانمان با حضور در 
كمیسیون های مختلف مجلس این برنامه ها را پیگیری 
خواهیم كرد. چون برنامه ما بر مبنای اسناد بالادستی است 
و پیش بینی من این است كه با نگاه مثبتی از سوی رقبا 

روبرو خواهیم شد و می توانیم با كمک آنها این برنامه ها را 
پیش ببریم.

در داخل نظام شکست معنی ندارد
عارف در پاسخ به این پرسش كه اگر به ریاست مجلس 
نرسد این اتفاق یک شكست برای اصلاح طلبان به حساب 
خواهد آمد و آیا توصیه ای برای كنار كشیدن از سوی بزرگان 
اصلاحات به او شده است یا خیر اظهار كرد: با نگاهی كه من 
دارم در داخل نظام شكست معنی ندارد. ما طبق وظیفه ای 
كه داریم به میدان می آییم و حرف آخر را هم مردم و 
نهادهای قانونی می زنند. وظیفه ما حضور برای رسیدگی به 

مطالبات مردم و بالا بردن جایگاه نظام است.

امید یک  فراكسیون  ادامه داد: درباره تصمیمات  وی 
شورای عالی سیاست گذاری تشكیل شد كه تقریباً می توان 
گفت همه احزاب فعال جبهه و هم همه بزرگان اصلاحات 
را نمایندگی می كند، بنابراین تصمیمات این شورا تصمیمات 
جمعی است و اینكه ما كاندیدای خاص خود را داشته باشیم 
تصمیمی است كه شورای عالی سیاست گذاری به آن رسید و 
طبیعتاً مورد حمایت بزرگان اصلاحات هم هست. پس اجازه 
دهید خیلی وارد نظر فردی نشویم. چون این تصمیمات 
یک تصمیم فردی نبوده است. چون اشاره شد آیا از حقتان 
می گذرید من می گویم كه حقی ندارم و در جریانی خودم را 
تعریف كرده ام و وظیفه ام است كه به خرد جمعی و تصمیم 

جمعی احترام بگذارم.
هیچ نهاد حاکمیتی نیست 

که رابطه بسیار خوبی با آن نداشته باشم
وی درباره نحوه تعامل خود با حاكمیت در صورت قرار 
گرفتن در جایگاه ریاست قوه مقننه، خاطرنشان كرد: در 
طول 30 و چند سال گذشته از اوایل انقلاب من مسئولیت 
داشته ام و همیشه بهترین تعامل را با همه نهادهای حاكمیت 
داشته ام. هیچ گاه با هیچ نهاد حاكمیتی تعارض یا مشكلی 
نداشته ام. اگر هم اختلاف نظری بوده كه حتماً بوده خصوصی 
و در فضای دوستانه آن را حل كرده ام؛ یعنی تعارض را هیچ 
وقت به فضای رسانه ها نكشانده ام. در خیلی از جاها مدیریت 

من همزمان با یک بحران بوده است.
به لابی مثبت داخل نظام 

به صورت خصوصی اعتقاد دارم
وی خاطرنشان كرد: وقتی در سال 73 رئیس دانشگاه 
تهران شدم دانشگاه به معنی واقعی بحران داشت به دلیل تعامل 
خوبی كه با همه داشتم بعد از شش ماه دانشگاه كاملًا آرام شد. 
مدیریت راست دانشگاه تهران قبل از من به خاطر فضای چپ  
دانشگاه جرأت نكرده بود به جامعه اسلامی دانشجویان مجوز 
بدهد، اما من مجوز دادم و انجمن اسلامی هم پذیرفت و بعد از 
چند ماه دانشگاه آرام شد كه این بیانگر تعامل خیلی خوب من 

با همه نهادهاست كه به آن اعتقاد دارم.
وی یادآورشد: من خودم را هیچ وقت با نهادها رقیب 
ندانسته ام. هیچ نهاد حاكمیتی نیست كه رابطه  بسیار خوبی 
با آن نداشته باشم. یک نفر بیاید بگوید كه عارف درباره 
مافوق یا مادون خود كوچكترن حرفی را زده است. در حالی 
كه خیلی ها برای عبور از مادون خود حرف هایی درباره اش 
می زنند. من به لابی مثبت داخل نظام به صورت خصوصی 

اعتقاد دارم و همیشه هم موفق بوده ام.
نباید دولت در تعیین مدیریت مجلس 

نقش آفرینی  کند
عارف همچنین درباره شایعاتی مبنی بر حمایت دولت 
از ریاست لاریجانی با وجود تكذیب های مكرر سخنگوی 
دولت تاكید كرد: ما ائتلافی را با حامیان دولت داریم كه به 
طور مشخص نمود خارجی آن حزب اعتدال و توسعه است 
و با آنها در یک ائتلاف و فراكسیون هستیم. اخیراً نیز دبیركل 
حزب اعتدال و توسعه موضع گیری كرد كه اعضای لیست 
امید موظف اند تصمیمات فراكسیون امید را عمل كنند. البته 
دولت خودش نباید دخالت كند چون دولت ما دولت حزبی 
نیست و انتظاری هم كه ما از دولت داشته ایم همیشه همین 
بوده است. دولت در انتخابات نیز صادقانه خوب عمل كرده و 
از هیچ جریانی حمایت نكردند. وی ادامه داد: البته حق فردی 
افراد است كه اظهار نظر كنند. گاهی اظهار نظر شخصی افراد 
با اظهار نظر حقوقی شان مخلوط شده است كه این جای 
گله دارد كه بعضی از دوستان گاهی مواضعی گرفته اند كه 
چون شفاف بیان نشده این تلقی به وجود آمده كه دولت از 
شخص خاصی حمایت می كند. ما انتظار نداریم دولت از ما 
حمایت كند با وجود اینكه این دولت نتیجه حضور و نقش ما 
در انتخابات 92 بود؛ اما حتی از دولتی كه برآمده از جریانات 
اصلاحات است انتظار نداریم كه الان در انتخابات مدیریت 
مجلس نقش بی طرفانه خود را كه بهترین نقش است كنار 
بگذارد. وی تصریح كرد: نباید این تلقی ایجاد شود كه دولت 

در تعیین مدیریت مجلس نقش آفرینی می كند و توقع ما این 
است كه به خصوص در روزهای آینده دوستان توجه كنند و 
رفتار و موضع گیری هایشان به گونه ای نباشد كه انگار از یک 

جریان حمایت می كنند.
کلیه افرادی لیست امید موظف اند 

طبق تصمیمات فراکسیونی عمل کنند
نفر اول انتخابات مجلس در تهران درباره گلایه ای كه 
نسبت به حضور برخی افراد نزدیک به جریان رقیب در 
لیست امید می شود گفت: این اعتراض، اعتراض واردی 
بود كه برخی احزاب می كردند، اما با تصمیم شورای عالی 
سیاست گذاری ما به ائتلافی فراتر از اصلاحات رسیدیم و به 

اتفاق آراء ائتلاف امید را تصویب كردیم.
وی یادآورشد: ائتلاف این نیست كه ما دیكته كنیم و 
دیگران چشم بگویند. ما خودمان لیست 36 نفره در تهران 
داشتیم كه 30 نفر باید از بین  آنها انتخاب می شدند، اما 
وقتی وارد ائتلاف شدیم افرادی به این لیست اضافه شدند. 
در حدود 45 نفر شدیم كه این 45 نفر حالا باید به 30 
نفر می رسیدند. قاعدتاً نمی شد با جریانی ائتلاف كنیم ولی 
كسی از بین آنها در لیست ما نباشد، حذفی كه داشتیم ناشی 

از جایگزین كردن افرادی بود كه در ائتلاف حضور داشتند.
وی اضافه كرد: اكثریت قریب به اتفاق ائتلاف امید یک 
میثاق نامه را امضا كردند و كسانی كه می گویند امضا نكرده ایم 
اتفاقاً كسانی هستند كه ما به آنها احترام گذاشته ایم. چون 
شخصیت شان به گونه ای بود كه فكر می كردیم نیازی به 
امضای میثاق نامه ندارند. این یک دستور تشكیلاتی بود و 
اولین نفری كه میثاق نامه را امضا كرد خود من بودم. ولی 
به احترام برخی از عزیزان گفتیم نیازی نیست میثاق نامه را 
امضا كنند، متأسفانه امروز مطرح می كنند كه ما هیچ تعهدی 
نداریم. آنها تعهدی فراتر از میثاق نامه دارند كه این یک تعهد 

اخلاقی است.
وی یادآورشد: وقتی یک شخصیت برجسته در لیست 
امید می آید به فراكسیون امید متعهد می شود، ولی امروز 
مطرح می كنند كه ما تعهدی نداریم، ما هم كه جز اهرم های 
اخلاقی اهرمی نداریم. كلیه افرادی كه در لیست امید بودند 
موظف اند طبق تصمیمات فراكسیونی عمل كنند. البته اگر 

عمل نكردند خود مردم و منتخبین متوجه می شوند.
عارف همچنین در پاسخ به این سوال كه چقدر احتمال 
می دهد اتفاق شورای شهر سال 92 باز هم برای اصلاح 
طلبان این بار در مجلس تكرار شود یادآور شد: آن زمان 
میثاق نامه نبود و تجربه ای كه ما از شورای شهر داشتیم این 
میثاق نامه رابه وجود آورد تا دیگر آن اتفاق تكرار نشود، اما به 
هر حال یک تعهد اخلاقی است كه منتخبین مردم باید به 
مردم پاسخ بدهند و ما كاری جز توصیه اخلاقی نمی توانیم 
بكنیم و نمی توانیم شلاق شان بزنیم. البته خیلی نگران 
نیستیم، ولی به هر حال رفتار عده ای قابل پیش بینی نیست.

وی تاكید كرد: ما روند را خوب می دانیم و اینكه مردم 
به لیست رأی می دهند یعنی به سمت یک نظام حزبی 
می رویم و ما باید این پیام مردم را درک كنیم؛ بنابراین، 
افرادی كه در لیستی بوده اند باید احترام این نظر و پیام را 
حفظ كنند و قطعاً هر رأیی كه مجلس بدهد باید مورد احترام 
همه باشد و به هر فردی كه نمایندگان رأی بدهند مورد تأیید 

ما خواهد بود و از او حمایت خواهیم كرد.

نایب رئیس مجلس ششم شورای اسلامی می گوید: مجلس نباید صرفا امکان 
تعامل و گفت و گوی جناح های سیاسی کشور را در نظر بگیرد بلکه باید پایگاه 
بسیار مهمی برای گفت و گوهای ملی باشد. وی معتقد است پر کردن شکاف 
های قومی، جنسیتی، نسلی و مانند آن مساله ای ملی، نه جناحی است. محمد 
رضا خاتمی، پزشک متخصص و سیاست پیشه 57 ساله، زاده اردکان یزد است. 
نایب رئیسی و سخنگویی مجلس ششم و رابطه خویشاوندی با بیت امام خمینی 
)ره( وی را به یکی از چهره های سرشناس جبهه اصلاحات تبدیل کرده است. 
خاتمی در گفت و گو با ایرنا می گوید: تبلیغاتی که با عنوان وکیل الدوله مجلس 
دهم از سوی رقبا صورت می گیرد بیشتر از آنکه ریشه در واقعیت داشته باشد 
برای ترساندن مجلس از همراهی با برنامه های سیاسی دولت انجام می شود. وی 
همچنین در باره شبهه ای که در باره کم تجربگی منتخبان مردم در مجلس دهم 
وجود دارد می گوید:« هر چند این افراد در راس هرم قدرت جایگاهی نداشته اند 
اما افراد با تجربه و وارد به مسائل سیاسی و اجتماعی هستند. پیش بینی من این 
است که مجلسی همگام خواهیم داشت که همکاری بسیار خوبی با دولت خواهد 
داشت. گفت و گوی ایرنا با محمد رضا خاتمی درباره مجلس دهم، اصلاح قانون 

انتخابات، ترمیم احتمالی کابینه و برخی از مسائل سیاسی دیگر در پی می آید:

پیام این انتخابات چه بود؟
 نارضایتی مردم از شرایط موجود و مطالبه تغییر. هر چند مردم این مهم را از تغییر چهره 
ها شروع كرده اند ولی باید متوجه برنامه و سیاست ها هم بشود. روند اداره كشور و برنامه 
ریزی به گونه ای بوده كه مشكلات فراوانی را از نظر توسعه اقتصادی، سرمایه اجتماعی، 
معیشت عمومی، توسعه علمی، میران ناهنجاری های اجتماعی و سطح اخلاق عمومی به 
وجود آورده است. این انتخابات دنباله انتخابات سال 92 است كه پیغام تغییر در آن خیلی 
روشن بود؛ زیرا چهره هایی كه در برابر هم قرار گرفته بودند واقعا سلایق و طرزتفكراتی را كه 
در جامعه وجود داشت نمایندگی می كردند. پیام دیگر انتخابات هم حمایت از دولت روحانی 
بود؛ یعنی مردم به این نتیجه رسیدند كه مجلس نهم برخوردی با دولت روحانی داشت كه 
وی نمی توانست برنامه های داخلی و خارجی خود را پیش برد. درست است كه اولویت 
برنامه های روحانی در چند سال اخیر در برجام متبلور شده بود اما این برجام باید در زندگی 

مردم به صورت بهبود معیشت، وضع كسب و كار و امید به آینده دیده شود. 
با این رویكرد مردم احساس كردند باید ایستاد و »نه« بزرگی به كسانی بگویند كه در 
مقابل روحانی ایستاده اند. از سویی با رای خود پیامی را برای مسئولین كشور از جمله دولت 
فرستادند كه ما كار خود را كردیم و اكنون نوبت شما است كه اوضاع كشور و به خصوص 
اقتصاد را سامان دهید. این انتخابات دو پیام داشت یكی ایجابی به معنای حمایت از برنامه 
انتخاباتی آقای رئیس جمهور در سال 92، یكی هم سلبی، بعد سلبی این پیام رد صلاحیت 

همه ژنرال های اصولگرا و از آن مهمتر افرادی بود كه در برابر دولت موضع داشتند.

ارزیابی تان از آرایش سیاسی مجلس دهم چیست؟
این مجلس میانه رو خواهد بود. البته منظورم میانه روی در بین جناح های سیاسی كشور 
است. به این معنی كه اگر قاطبه این مجلس اصلاح طلب باشند درصدد حذف اصولگرایان 
نیستند بلكه می خواهند آنها را جذب كنند. اصولگرایان این مجلس نیز به این نتیجه رسیده 
اند كه بدون جریان اصلاح طلبی امكان حل مشكلات كشور وجود ندارد. مجلسی خواهیم 
داشت كه پایه و اساس آن بر همكاری همه نیروهای عاقل و دلسوز كشور است. برای همین 
ائتلافی نانوشته رقم خورد و افرادی از اصولگرایان در فهرست امید قرار گرفتند. حتی در حوزه 
های فراوانی ما نامزد اصلاح طلب نداشتیم ولی چون بنایمان بر به قدرت نرسیدن تندروها 

بود از عقلای اصولگرا حمایت كردیم.
فارغ از اینكه مجلس آتی چقدر برای اصلاح طلبان نفع داشته باشد منافع مردم و دفع 
خطرات از كشور را در نظر گرفتیم. البته در این مجلس به خاطر تفاوت در دیدگاههای 
سیاسی، اجتماعی و سیاست خارجی، رقابت هایی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو 

وجود خواهد داشت اما مشتركات فراوانی نیز وجود دارد.

آرایش سیاسی جدید مجلس چه اثری بر عملکرد دولت می گذارد؟
دولت روحانی و جریان اصلاحات در درون سیستم سیاسی كشور یک جریان اقلیت 
بودند؛ اما با روی كار آمدن مجلس دهم امكانی برای باز شدن باب گفت و گوی بیشتر در 
درون نظام و بین جریانهای سیاسی مختلف فراهم می شود. اتفاقی كه در سه مجلس گذشته 
اصلا رخ نداده است. مجلس می تواند پایگاهی بزرگ برای رخداد این تعامل و گفت و گو 
باشد كه بازتاب آن به شكل همدلی و همراهی بیشتر در سطح جامعه ترجمه خواهد شد و 
زمینه را برای رسیدن به شعاری كه تحقق آن آرزوی ما است فراهم می كند یعنی: جذب 
حداكثری و دفع حداقلی. به غیر از اقلیت 20 تا 30 نفره جبهه پایداری كه در این مجلس 
حضور دارند و از همان ابتدا شعارهایشان در تقابل با دولت روحانی بود مابقی نمایندگان 
در مرحله تبلیغات خود را مدافع برنامه های دولت نشان دادند. آنها نباید این وعده خود را 
فراموش كنند. شرایط خاص كشور طوری است كه باید در عین رقابت سالم بین گروههای 
سیاسی، همكاری های زیادی در زمینه مسائل مهمی چون اقتصاد و تامین معاش مردم 
انجام گیرد. در بدنه اجتماع چنین انتظاری از دولت و مجلس وجود دارد. بسیاری از برنامه 
های اساسی دولت روی زمین مانده است و مردم خواهان حمایت مجلس از آنها هستند. 
نمایندگان مجلس دهم نباید عقبه رای آوری خود را از یاد ببرند. آنها كافی است ببینند كه 
چه اتفاقی افتاد كه دوسوم نمایندگان مجلس نهم موفق به كسب آرای لازم از سوی مردم 
نشدند. این باید به صورت یک تابلوی بزرگ همیشه در مقابل چشم این نمایندگان باشد تا با 
كمک به دولت گوشه ای از درد و رنج مردم را بكاهند. خوشبختانه اكثریت قاطع نمایندگان 
مجلس را اصلاح طلبان، اعتدال گرایان و حامیان دولت تشكیل می دهند. همین می تواند 
روحانی را مطمئن كند كه پارلمانی در كنار خود دارد كه چوب لای چرخ برنامه های اصلی 

اش نمی گذارد؛ یعنی اگر دولت فرد توانمندی را به عنوان وزیر معرفی كند مجلس به او 
اعتماد می كند؛ بنابراین دولت می تواند مستظهر به این مجلس باشد. البته این به معنای 

نفی استقلال مجلس نیست. 
البته برخی می گویند چون اكثریت این مجلس سابقه قانونگذاری و حقوقی ندارند در 
بزنگاهها اشتباهات اساسی كرده و برای دولت مشكل ایجاد می كنند. ولی هر چند این افراد 
در راس هرم قدرت جایگاهی نداشته اند اما افراد با تجربه و وارد به مسائل سیاسی و اجتماعی 
هستند. پیش بینی من این است كه مجلسی همگام خواهیم داشت كه همكاری بسیار 

خوبی با دولت خواهد داشت.

برخی صحبت از وکیل الدوله بودن این مجلس می کنند؟
به دو دلیل این اتفاق نمی افتد. نخست اینكه دولت دنبال وكیل الدوله ساختن مجلس 
نیست. اگر روحانی می خواست چنین كند با امكاناتی كه در اختیار قوه مجریه بود به راحتی 
می توانست نمایندگان مجلس نهم را همراه خود كند و جریان تند افراطی داخل مجلس را 
در اقلیت بگذارد. ولی دولت فعلی به فكر خرید مجلس نیست. دوم اینكه افرادی كه داخل 
مجلس راه یافتند اشخاصی نیستند كه اعتبار خود را فدا كنند. در دنیای امروز كه اگر یک 
پشه در این گوشه دنیا بجنبد همه در آن سوی جهان مطلع می شوند اعتبار افراد به سرعت 
قابلیت دگرگون شدن را دارد. هر چند رسانه های رسمی و مطبوعات ما امكان پرداختن به 
بسیاری از مسائل را ندارند اما چنین موقعیتی برای رسانه های مجازی وجود دارد. از سویی 
رقبای بسیار جدی كه دولت در جامعه دارد مانعی بر سر این كار خواهند بود. تبلیغاتی كه 
با عنوان وكیل الدوله مجلس از سوی رقبا صورت می گیرد بیشتر از آنكه ریشه در واقعیت 

داشته باشد برای ترساندن مجلس از همراهی با برنامه های سیاسی دولت انجام می شود. 
گذشت زمان نشان خواهد داد كه مجلس دهم در صورت مشاهده هر گونه انحراف در 
دولت مقابل آن خواهد ایستاد. امیدواریم در مجلس جدید فقط یک آقای مطهری وجود 
نداشته باشد بلكه چندین و چند نماینده مثل ایشان داشته باشیم كه موتور متحركه مجلس 
برای حفظ اقتدار آن و جلوگیری از انحرافاتی باشد كه در سایر قوا ایجاد می شود. ان شاءالله 

بعد از سه دوره مجلسی را خواهیم داشت كه در راس امور باشد.

برخی معتقدند پیروزی اصلاح طلبان در مجلس زمینه را برای عبور از روحانی 
فراهم می کند. ارزیابی شما در این باره چیست؟ 

در نشست و برخاست هایی كه با نحله های مختلف اصلاحات دارم می بینم همه این 
افراد از شخص آقای روحانی رضایت دارند و معقتدند ایشان حتی فراتر از حد انتظار ظاهر 
شده است. البته ما انتقاداتی به برخی عملكردهای دولت یازدهم داریم ولی نامزدمان برای 
انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوری شخص آقای روحانی است. نكته دیگر اینكه اصلاح 
طلبان به جد معتقدند باید با تمام قوا پشت سر دولت بایستند تا برنامه های خود را پیش برد. 
چرا كه برنامه های دولت را قبول دارند و آن را باعث نجات كشور می دانند. آقای روحانی و 
دولتش هم در مجموع نشان دادند كه واقعا به این شعارها تعهد و پایداری دارند. اصلاح طلبان 

كمبودها و موانع كار روحانی را می دانند. آنها واقفند كه اگر یک روز روحانی شعار رفع حصر 
داد ولی تا كنون موفق به آن نشده است چه موانع محكمی سر راه وی وجود دارد. همچنین 
مطلعند كه شعار تحول در دانشگاه رئیس جمهور با مجلسی همراه شد كه به وی اجازه 
انتخاب وزیر مورد نظرش را نداد. یا تركیبی از شورای عالی انقلاب فرهنگی وجود داشت 
كه در مقابل برنامه های وی می ایستاد. با عوض شدن مجلس، اعضای شورای عالی انقلاب 
فرهنگی عوض و دست روحانی برای اجرای برنامه هایش بازتر خواهد شد. توقع اصلاح طلبان 
این است حال كه مردم راه را باز كرده و موانع زیادی را از پیش پای دولت برداشته اند روحانی 

در این یكسال باقی مانده پیشرفت قابل توجهی در تحقق وعده های خود داشته باشد.
اما به هیچ عنوان در جریان اصلاحات، جدایی و عدم حمایت از دولت جایگاهی ندارد. 
چرا كه هم ما و هم دولت واقفیم كه شرایط كشور بسیار خطیرتر از آنی است كه بخواهیم 
با یكدیگر رقابت یا از دولت عبور كنیم. رمز موفقیت دولت و جریان اصلاحات از سال 92 به 
این سو، اجماع و ائتلاف با هم بوده است؛ تا اطلاع ثانوی كه كمتر از 6 سال نیز طول نمی 
كشد چنین اتحادی پابرجا خواهد بود. با خوشحالی باید بگویم نه تنها اصلاح طلبان از دولت 
جدا نشده اند بلكه تلاش این دو باعث جذب بسیاری از اصولگرایان به ائتلاف امید شده است.

چه فراکسیون هایی در این مجلس شکل می گیرد؟
ابتدا جریان افراطی سعی در افتراق انداختن بین اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل 
خواهد كرد؛ بنابراین ممكن است در باغ سبزی به هر دو نشان دهد، یعنی با اصولگرایان 
مذاكره كند كه با شما هستیم یا پیغامی مخفی برای اصلاح طلبان بفرستد كه رای ما برای 
ریاست مجلس به آقای عارف است. آنها این بازی را ممكن است درآورند اما ادعای استقلال 
نخواهند داشت. دو جریان اصلی در مجلس شكل می گیرد یكی فراكسیون امید كه مجموع 
اصلاح طلبان و اعتدالیون است و دیگری فراكسیون اصولگرایی. پایداری ها هم نمی توانند 
مشی تندروی خود را پیاده كنند. آنها وارد رقابتی شدید با جریان اصولگرایی معتدل نمی 
شوند؛ اما در نهایت احتمالا یک انشقاق بین جریان اصولگرایی پیش می آید؛ بنابراین بعد 
از مدتی سه جریان اصلی در مجلس خواهیم داشت. این جریان اصلی به لحاظ عده و عده 

نیست. چرا كه پایداری ها حتی یک نفرشان هم صدایش خیلی بلند است. 
فراكسیون امید كه اكثریت را خواهد داشت، اصولگرایانی كه یک اقلیت نسبی قابل توجه 
را دارند و فراكسیون تندروها كه در صدد ایجاد مزاحمت و چوب لای چرخ دولت گذاشتن 

و توقف كارها است.

نظرتان درباره ترمیم کابینه چیست؟
بارها گفته ام آقای روحانی باید برنامه هایش را به جد اجرا كند. وی به قول معروف باید 
سنگهایش را با مدیران اجرایی وابكند. به طور مثال به وزیر اقتصاد، صنعت، ارشاد، بهداشت، 
آموزش عالی، آموزش و پرورش و همه بگوید این موارد برنامه من است آیا می توانید آنها را 
عملی كنید یا خیر. دیگر مانع مجلس هم وجود ندارد و موانع بیرونی تا حد زیادی برداشته 
شده اند. اگر اعضای كابینه توان اجرای این برنامه ها را نداشته باشند یا اصلا برخی شان این 

برنامه ها را قبول ندارند تغییر حتما باید اجرا شود؛ اما ممكن است آنها مجریان خوبی برای 
این برنامه ها باشند و نیازی به تغییر كابینه نباشد. 

ما باید برنامه محور كار كنیم نه شخص محور. البته با توجه در پیش بودن انتخابات 
ریاست جمهوری، تغییر برخی چهره های كابینه می تواند پیام امید و مثبتی را به جامعه 
انتقال دهد. دانشگاهیان، صنایع، كارگران، صنعت آفرینان انتظاراتی دارند و حتی انتقاداتی 
جدی به مسئولین این حوزه دارند كه باید حرف آنها را شنید. اگر آنها احساس می كنند 
برای بهبود امور، نیاز به تغییراتی در كابینه و مدیریت هاست باید به سخن آنها توجه كرد. به 
عنوان یک فعال سیاسی معتقدم مهمترین فاكتور موفقیت هر دولتی، اراده شخص رئیس 
جمهور است. اگر این اراده تضعیف شود یا مقابل آن سد ایجاد كنند یا اینكه رئیس جمهور 
به هر دلیلی نخواهد وارد عمل شود اگر قوی ترین افراد را هم در كابینه بگذاریم ممكن است 

به خواسته های خود نرسیم. 
با این تفاصیل انجام برخی تغییرات در كابینه الزامی به نظر می رسد. البته نظر رئیس 
جمهور را در این باره نمی دانم؛ اما با توجه به شناخت كامل و جامع ایشان از اداره كشور، 

احتمالا بهترین تصمیم را خواهد گرفت.
اولویت های مجلس دهم چیست؟

 متاسفانه مجالس در جمهوری اسلامی فاقد یک پشتوانه قوی كارشناسی بوده اند. حتی 
نمایندگانی كه از درون لیست ها به مجلس راه می یابند منفرد هستند و پشت آنها یک 
عقبه تشكیلاتی و برنامه ریزی حزبی وجود ندارد. این حتی درباره قوی ترین مجالس ما 
صادق است. آنچه در مجالس غلبه پیدا می كند كار كارشناسی دولت است با آن بوروكراسی 
عظیمی كه در برنامه ریزی و اجرا دارد. مجالس معمولا می توانند 5 تا ۱0 درصد در این 
برنامه ها تغییر ایجاد كنند. در بیشتر اوقات این تغییرات مفید هم نیست چرا كه منطقه نگری 

و جزئی نگری بر آن غالب است و كلان كشور را در نظر نمی گیرد. 
حل مسائل اقتصادی حتما یكی از اولویت های مجلس خواهد بود. در این رابطه فكر می 
كنم همراهی و همكاری بین دولت و مجلس بهترین نتیجه را خواهد داشت. دولت باید كار 

كارشناسی انجام دهد و مجلس ریزبینی و نكته سنجی كند. 
اما مجلس جدید دومسئولیت جدی دارد كه شاید از عهده هیچ كس برنیاید. یكی در 

عرصه سیاست خارجی و دیگری سیاست داخلی.
در عرصه سیاست خارجی دولت بسیار تنهاست. این مجلس با شناختی كه از آن دارم 
می تواند گشایش بسیار بزرگی را در تنش زدایی و گسترش روابط خارجی ایفا كند؛ اما 
مجلس دهم نقش آفرینی بزرگی هم در سیاست داخلی می تواند انجام دهد. سیاست داخلی 
كشور احتیاج به قانون و دستورالعمل ندارد كه فلان كار انجام شود یا نشود. بلكه رفتار مجلس 
دهم می تواند یک الگوی تفاهم و همدلی برای همه ایرانی ها باشد. به ویژه بعد از تندرویهایی 

كه در دو دوره اخیر آن وجود داشت. 
اینكه می گویم همه ایرانی ها برای اینكه مجلس نباید صرفا امكان تعامل و گفت و گوی 
جناح های سیاسی كشور را در نظر بگیرد بلكه باید پایگاه بسیار مهمی برای گفت و گوهای 
ملی باشد. پر كردن شكاف های قومی، جنسیتی، نسلی و غیره مساله ای ملی، نه جناحی 
است. این مجلس می تواند به مجلس آشتی ملی تبدیل شود. بحث زنان یكی از مباحث مهم 
آن می تواند باشد وقتی حدود ۱8 نماینده زن به مجلس راه پیدا می كنند این نشان دهنده 

افزایش تمایل جامعه به حل مسائل زنان است. 
در شهرهایی كه همیشه تصور مردسالارانه ای از مردم آنجا وجود داشته مردم یک 
زن را به مجلس فرستاده اند این نشان دهنده وقوع تحولاتی مهم در بینش جامعه است. 
مشكلات زنان در مسائلی مانند طلاق، ازدواج، تحصیل و حضانت نشان از محرومیت زنان 

است ومجلس می تواند این شكاف عمیق اجتماعی را پر كند.

این روزها صحبتهایی از ضرورت اصلاح قانون انتخابات می شود. ارزیابی تان 
چیست؟

بد نیست شرایطی گذاشته شود كه كاندیداهای غیرواجد شرایط نتوانند نامزد شوند؛ اما 
ما باید فكری برای این كنیم كه چرا افرادی كه مورد علاقه مردم هستند نمی توانند امكان 

نامزد شدن در انتخابات را داشته باشند.
شورای نگهبان می گوید كه فرصت بررسی صلاحیت همه نامزد ها را ندارد. خوب قانون 
دستتان را بازگذاشته است، مطابق قانون عمل كنید و همه كسانی را كه چهار مرجع قانونی 
مدركی علیه آنها ندارند تایید صلاحیت كنید و بگذارید مردم تشخیص دهند چه كسی 
صلاحیت نمایندگی از جانب آنها را دارد. براساس قانون، فقط كسی كه طبق استعلام مراجع 
چهارگانه قوه قضائیه، نیروی انتظامی، سازمان ثبت احوال و وزارت اطلاعات پرونده خاصی 
دارد و به طور مثال عضو گروهگ های ضد انقلاب بوده یا سنش برای نامزدی كم یا زیاد 

است باید رد صلاحیت شود.

برخی چهره های اصولگرای معتدل می گویند علت شکست اصولگرایان در 
انتخابات اخیر وجود چهره های تندرو در لیست آنها بود. اگر این طور است چرا 

اصولگرایان معتدل از جبهه پایداری و تندروها اظهار برائت نمی کنند؟
علت این را نمی دانم. البته برخی از آنها شروع به روشن كردن مرزهای خود با پایداری 
ها كرده اند.  جدای از این بحث باید گفت جریان اصولگرایی یک جریان غیرزایای ناپویاست 
كه بسیار درگیر اطاعت كوركورانه و تقلید غیرمتعهدانه از چهره های خاص است. لذا در 
درون خود امكان هیچ نوزایی ندارد. یكی از دلایل اصلی كه اصولگرایان در شرایط بحرانی 
قدرت تفكر خود را از دست می دهند و زمینگیر می شوند و قادر به حل مسائل خود نیستند 

همین است. 
مساله دیگر اصولگرایان كه آنها را به شدت آسیب پذیر كرده عادت به استفاده مداوم از 
رانت قدرت است. البته شاید این معلول علت اولی باشد؛ یعنی چون پویایی نداشتند امكان 
رقابت خود با اصلاح طلبان را از دست دادند و متكی به رانت قدرت شدند. رد صلاحیت های 
گسترده نامزد رقیب و یكسویه كردن جریان اطلاع رسانی به نفع خود از رانت هایی است 

كه این جناح از آن بهره می برد.

وظیفه ام حضور جدی در انتخابات  ریاست مجلس است

عارف: کنار نمی کشم

آقای روحانی باید سنگهایش را با مدیران اجرایی وابکند. به همه وزرا بگوید این موارد برنامه من است
 آیا می توانید آنها را عملی کنید یا خیر. دیگر مانع مجلس هم وجود ندارد و موانع بیرونی تا حد زیادی برداشته شده اند.

 اگر اعضای کابینه توان اجرای این برنامه ها را نداشته باشند یا اصلا برخی شان این برنامه ها را قبول ندارند تغییر حتما باید 
اجرا شود؛ اما ممکن است آنها مجریان خوبی برای این برنامه ها باشند و نیازی به تغییر کابینه نباشد
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معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری با اشاره به 
كاهش آمار نرخ طلاق درقم گفت: باید علت این موفقیت 
به صورت كامل تجزیه و تحلیل شود تا تجربه های حاصل 
از آن برای كاهش سایر آسیب های اجتماعی دیگر نیز 

مورد استفاده قرار گیرد.
به گزارش ایرنا، احد جمالی روز چهارشنبه در كارگروه 
)ع(  امام رضا  تالار  در  قم  استان  فرهنگی  و  اجتماعی 
فرمانداری قم، اظهار داشت: طلاق، اعتیاد، ناهنجاری های 
اخلاقی، حاشیه نشینی و نقاط حادثه خیز از مهمترین 

آسیب های اجتماعی كشور است.
وی با بیان اینكه این آسیب ها همواره با یكدیگر 
همپوشانی داشته و به صورت یک جریان موازی و مرتبط 
با هم عمل می كنند، افزود: تنها راه رفع این معضلات 
اتكا به عقلانیت و اتخاذ تصمیم های منطقی و علمی با 
در نظر گرفتن منافع و مصالح عموم مردم و مجموعه 
نظام اسلامی است. معاون استاندار قم افزود: اگر نسبت 
به مسائل و مباحث تربیتی رویكرد جدی و ویژه ای داشته 
باشیم، بسیاری از مشكلات جامعه را می توانیم حل كنیم. 
جمالی همچنین بحث مهارت افزایی را در كاهش میزان 

جرم و تخلفات اجتماعی موثر دانست و اظهار كرد: طبق 
آمارهای ارائه شده از طرف مراكزی مانند دادگستری و 
سازمان زندان ها بیش از 80 درصد مجرمانی كه به دلایل 
مختلف از جمله اعتیاد و سرقت در زندان ها به سر می 
بردند، پس از فراگیری دوره های فنی و حرفه ای، هیچ گاه 

به زندان بازنگشتند. 
وی با اشاره به كاهش آمار نرخ طلاق درقم تصریح كرد: 
باید علت این موفقیت به صورت كامل تجزیه و تحلیل شود 
تا تجربه های حاصل از آن برای كاهش سایر آسیب های 

اجتماعی دیگر نیز مورد استفاده قرار گیرد.
جمالی با اذعان به اینكه برخی دستگاه های خدمات 
رسان در زمینه ناهنجاری های اجتماعی به هیچ وجه 
همكاری نمی كنند، تعامل و مشاركت آنها را خواستار شد 
و گفت: به عنوان نمونه برخی از انجمن ها و تشكل ها مانند 
انجمن معتادان گمنام كه از دو میلیون عضو آن در جهان 
بیش از 400 هزار نفر آن در ایران هستند، به شدت به 

همكاری نهادها و سازمان های مختلف نیاز دارند.
نشینی  حاشیه  بحث  به  اشاره  با  همچنین  وی 
خاطرنشان كرد: حاشیه نشینی طبیعت كشورهای در حال 

توسعه از جمله ایران است، ولی ما باید بدون اینكه از این 
وضعیت هراسی داشته باشیم آن را مدیریت كنیم. 

وی به موضوع نقاط حادثه خیز و بافت های فرسوده 
و تاثیر این مناطق در تشدید ناهنجاری های اجتماعی نیز 
اشاره كرد و گفت: برای ساماندهی بافت های فرسوده از 
سوی دولت مبلغ یک هزار و 200 میلیارد ریال برای سه 
كلانشهر كشور )قم، مشهد و شیراز( هر كدام 400 میلیارد 
ریال تصویب ولی بعد مقرر شد به دلیل حاد بودن وضعیت 

مشهد به این شهر سهم بیشتری اختصاص پیدا كند. 
جمالی اضافه كرد: این اعتبار هر چند كافی نیست، ولی 
مقدمه خوبی برای بازسازی بافت های فرسوده محسوب 
می شود. معاون سیاسی امنیتی استانداری قم در بخش 
دیگری از سخنان خود معضل رعایت نكردن نكات ایمنی 
از سوی راكب های موتورسیكلت را از مهمترین معضلات 
اجتماعی قم توصیف كرد و گفت: بیش از 40 درصد 
ظرفیت آی سی یو بیمارستان های استان تنها به وسیله 
راكبان موتور سیكلت اشغال شده كه هزینه سنگینی را 
برای دولت ایجاد كرده، از این رو فرهنگ سازی در این 

خصوص ضروری است.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم خبرداد:

کاهش آمار نرخ طلاق درقم

معاون شهردار قم با بیان این كه پروژه های 
جدید قطعا در زمان بندی اعلام شده افتتاح می 
شوند، گفت: تقاطع سه سطحه شهیدان محمود 
نژاد- بلوار جمهوری ظرف یك سال به بهره برداری 

می رسد.
دكتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به راه اندازی 
بلوار   - نژاد  محمود  شهیدان  تقاطع  پروژه 
جمهوری اظهار داشت: این پروژه سه سطحه 
می باشد كه از محور جمهوری غیر هم سطح و به 
صورت پل و از محور بلوار شهیدان محمود نژاد 
به صورت زیرگذر احداث می شود و هم سطح با 
بلوار جمهوری نیز یك میدان با دسترسی اطراف 
تقاطع تعیین شده است. وی به زمان بندی اتمام 
پروژه اشاره داشت و افزود: طبق قراردادی كه با 

پیمانكار انجام شده گرفته این پروژه در مدت یك سال از زمان 
آغاز به بهره برداری و در دسترس مردم قرار خواهد گرفت. 
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم تصریح كرد: 
پروژه های عمرانی شهرداری قم انتهای هر سال آماده و تقدیم 
شورای اسلامی شهر می شود و با تصویب و ابلاغ پروژه و بودجه 
توسط شوراها كار عمرانی آن ها آغاز می شود. وی طراحی و 
رفع معارضین ملكی و تأسیساتی را جزء فازهای اول پروژه 
دانست و ابراز داشت: از چند ماه قبل از سال 95 كار طراحی 
و شناخت تأسیسات انجام پذیرفت و با اخذ مصوب بودجه ای 
از شورای اسلامی شهر طبق برنامه ریزی ها ابتدای سال پروژه 
كلید خورد. قاری قرآن بیان داشت: معمولاً در آغاز پروژه ها 
رسم بر آن است كه در نیمه اول سال اقدامات طراحی و رفع 
معارضین صورت می گیرد و در نیمه دوم سال فعالیت عمرانی 
پروژه ها آغاز می شود كه این ایرادی اساسی است چراكه نیمه 
دوم سال با توجه به سردی هوا و كوتاهی روز زمان كمتری 

برای اجرا وجود دارد كه در این پروژه اقدامات پیش از اجرا 
قبل از سال انجام شده و بعدازآن با یك برنامه ریزی خوب كه 
بتوانیم از زمان بیشتر و آب هوای بهتری باشد استفاده كنیم. 
وی به انتقاداتی كه درباره زمان آغاز پروژه و همزمانی آن با نیمه 
شعبان می شود واكنش نشان داد و گفت: اكنون مصادف با ماه 
شعبان است و بعدازآن ماه مبارك رمضان، شب های قدر، ماه 
محرم و مناسبت های مختلف قرار دارد و با توجه به موقعیت 
قم این مناسبت ها دوچندان می شود ولی اگر بخواهیم منتظر 
آن ها شویم اصلًا نباید پروژه ای را آغاز كنیم. معاون شهرسازی 
و امور زیربنایی شهرداری قم خاطرنشان كرد: باید زمان بندی 
پروژه ها بر اساس تقویم ماه های شمسی و فصل ها تنظیم 
شود كه در این پروژه زمان آغاز آن زمان بسیار خوب و با 
تقویم مناسب انجام گرفته است. وی تنظیم قرارداد پروژه ها را 
جزء مشكلات پروژه های شهری برشمرد و اظهار داشت: اكثر 
پروژه های شهری متأسفانه دچار مشكل قرارداد هستند ولی 
تمامی مشكلات آن ها منوط به پیمانكار نیست و نوع قرارداد، 

زمان بندی، تأمین زیرساخت ها و مشكلات مالی 
همه و همه دست به دست هم می دهند كه 
باعث طولانی شدن زمان اجرای پروژه ها در 
قم شده است ولی در مجموع سود پیمانكار در 
انجام سریع تر پروژه هاست و آن ها نیز علاقه ای 
قرآن  قاری  ندارند.  پروژه ها  به طولانی شدن 
ادامه داد: برای پروژه تقاطع عمار یاسر شرایط 
معارضین متعدد، تأسیسات و مدیریت شهری 
در كنار نوع قرارداد باعث طولانی شدن این 
پروژه شد و باعث آن شد كه نتوان طبق جدول 
زمان بندی كنترل و پیشرفت كند. وی بابیان 
اینكه موقعیت مكانی تقاطع شهیدان محمود 
نژاد تأثیری در زمان بندی آن ندارد، ابراز داشت: 
خوشبختانه این پروژه مسائل معارضین ملكی 
ندارد و قبل از كلنگ زنی همه تمهیدات معارضین و تأسیساتی 
آن دیده شده است ولی این موضوع باعث نمی شود با كوتاه 
شدن زمان كیفیت و هزینه آن كاهش یابد. معاون شهرسازی 
و امور زیربنایی شهرداری قم ابراز داشت: این پروژه معارضین 
تأسیساتی دارد ولی با پیش بینی هایی كه شده و مكاتباتی كه 
با ادارات مختلف صورت گرفته همه به نوعی پای كار هستند 
و هم اكنون شركت آب و فاضلاب شهری درگیر پروژه است 
و این معارضین همزمان با اجرای پروژه قطعاً جلو خواهد 
رفت. وی تصریح كرد: تقاطع سه سطحه شهیدان محمودنژاد 
با هدف بهبود وضعیت ترافیك و تردد وسایل نقلیه در بلوار 
جمهوری اسلامی با اعتباری بالغ بر 500 میلیارد ریال از منابع 
داخلی شهرداری قم اجرایی می شود. طول عرصه سازه پل 
400 متر شامل 280 متر عرصه اصلی و دو رمپ به طول 60 
متر است و زیرگذر این تقاطع از بلوار شهیدان محمود نژاد به 

طول 700 متر اجرا می شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبر داد:

بهره برداری از تقاطع سه سطحه شهیدان محمود نژاد ظرف یك سال

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم معصومه جباری فرزند غلامحسین دارای شناسنامه شماره... به شرح دادخواست به كلاسه 950595   از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان فاطمه سلطان 
عبدالحسنی به شناسنامه شماره 88 در تاریخ ۱387/4/22 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین 
الفوت آن مرحوم منحصر است به: ۱ - علی اصغر جباری فرزند غلامحسین ش.ش ۱08۱9 نسبت با متوفی فرزند.  2 
- معصومه جباری فرزند غلامحسین ش.ش 52 نسبت با متوفی فرزند. 3 - زهرا جباری فرزند غلامحسین ش.ش 8 
نسبت با متوفی فرزند. 4 - اقدس جباری فرزند غلامحسین ش.ش 7078 نسبت با متوفی فرزند. 5 - نرگس جباری 
فرزند غلامحسین ش.ش 7079  نسبت با متوفی فرزند. 6 - اعظم جباری فرزند غلامحسین ش.ش7080  نسبت 
با متوفی فرزند. 7 - ممتاز جباری فرزند غلامحسین ش.ش 24۱  نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات 
مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او 

باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم گل بدن خان بابائی فرزند اطاقعلی دارای شناسنامه شماره ۱0 به شرح دادخواست به كلاسه 950609   از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان احمد خان بابائی  به 
شناسنامه شماره 4 در تاریخ ۱394/۱۱/5 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: ۱ - اكبر خان بابائی فرزند احمد ش.ش ۱8 نسبت با متوفی فرزند. 2 - اصغر خان بابائی فرزند 
احمد ش.ش ۱94 نسبت با متوفی فرزند. 3 - علیرضا خان بابائی فرزند احمد ش.ش 3۱2 نسبت با متوفی فرزند. 
4 - فاطمه خان بابائی فرزند احمد ش.ش 2857 نسبت با متوفی فرزند. 5 - زهرا خان بابائی فرزند احمد ش.ش 
525 نسبت با متوفی فرزند. 6- گل بدن خان بابائی فرزند اطاقعلی ش.ش ۱0 نسبت با متوفی زوجه.   اینک با انجام 
تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از 

متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای ابوالفضل الیاسی فرزند علیرضا دارای شناسنامه شماره 700 به شرح دادخواست به كلاسه 950599   از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان علیرضا الیاسی به 
شناسنامه شماره 465 در تاریخ ۱394/۱2/۱2 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: ۱ - محمد الیاسی فرزند علیرضا ش.ش ۱2 نسبت با متوفی فرزند. 2 - حسین الیاسی فرزند 
علیرضا ش.ش 70۱  نسبت با متوفی فرزند. 3 - مسلم  الیاسی فرزند علیرضا ش.ش ۱ نسبت با متوفی فرزند. 4 - 
احمد الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 3 نسبت با متوفی فرزند. 5 - ابوالفضل الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 700 نسبت 
با متوفی فرزند. 6- مریم الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 455 نسبت با متوفی فرزند. 7 - زهرا الیاسی فرزند علیرضا 
ش.ش 5 نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا 
هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه 

تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای ابوالفضل الیاسی فرزند علیرضا دارای شناسنامه شماره 700 به شرح دادخواست به كلاسه 950593   از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان توران الیاسی به 
شناسنامه شماره 533 در تاریخ ۱393/4/۱5 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: ۱ - ابوالفضل الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 700 نسبت با متوفی فرزند. 2 - احمد الیاسی 
فرزند علیرضا ش.ش 3 نسبت با متوفی فرزند. 3 - محمد الیاسی فرزند علیرضا ش.ش ۱2 نسبت با متوفی فرزند. 
4 - مسلم  الیاسی فرزند علیرضا ش.ش ۱ نسبت با متوفی فرزند. 5 - حسین الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 70۱  
نسبت با متوفی فرزند. 6- مریم الیاسی فرزند علیرضا ش.ش 455 نسبت با متوفی فرزند. 7 - زهرا الیاسی فرزند 
علیرضا ش.ش 5 نسبت با متوفی فرزند.  8 - علیرضا الیاسی فرزند نعمت اله ش.ش 365 نسبت با متوفی زوج. اینک 
با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای حسن حسین زاده فرمی فرزند قاسم دارای شناسنامه شماره ۱3 به شرح دادخواست به كلاسه 950592   
از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است كه شادروان صدیقه مهدوی 
به شناسنامه شماره ۱9۱ در تاریخ ۱386/۱0/۱9 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: ۱ - شعبانعلی حسین زاده فرزند قاسم ش.ش 7 نسبت با متوفی فرزند. 2 - مهدی حسین 
زاده فرمی فرزند قاسم  ش.ش 760 نسبت با متوفی فرزند. 3 - حسینعلی حسین زاده فرزند قاسم ش.ش ۱5 نسبت 
با متوفی فرزند. 4 - حسن حسین زاده فرمی فرزند قاسم ش.ش ۱3 نسبت با متوفی فرزند. 5 - سلیمه حسین زاده 
فرمی فرزند قاسم ش.ش 794  نسبت با متوفی فرزند. 6- كلیمه حسین زاده فرمی فرزند قاسم ش.ش 3 نسبت 
با متوفی فرزند. 7 - حدیقه حسین زاده فرزند قاسم ش.ش 363 نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات 
مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او 

باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی فقدان سند
چون آقای امراله صمدی وزینی ماالک كامیون مدل ۱360 به شماره انتظامی ۱6 - 879 ع ۱4 با شماره 
شاسی 349323۱48027۱6 و شماره موتور 335930۱0024539 به علت فقدان سند تقاضای صدور سند 
المثنی نموده است لذا چنانچه هرگونه ادعایی در مورد خودروی مذكور وجود دارد ظرف مدت ۱5 روز از تاریخ 
نشر آگهی با در دست داشتن مدارک كافی به دفتر فروش شركت ایران خودرو دیزل واقع در تهران كیلومتر 8 

جاده ساوه مراجعه نمایند.

مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم با بیان اینكه زیرساخت های 
گردشگری استان به نقطه مطلوب نرسیده، 
گفت: قم می تواند از قطب های مهم خدمات 

گردشگری و توریسم كشور باشد.
عیسی رضایی با اعلام اینكه قم سالانه 
20 میلیون گردشگر را پذیرایی می كند، 
گفت: در كشور سالانه حدود 6 میلیون 
تقریباً  كه  می كند  آمد  و  رفت  گردشگر 
نیمی از آنها به شهر قم سفر می كنند. وی 
از وضعیت نامطلوب اسكان مسافران در قم 
انتقاد كرد و گفت: به طور میانگین در انواع 
هزار  حدود ۱0  استان  استراحت گاه های 
تخت وجود دارد كه باید به آمار مطلوب 

برسد.  تا سال ۱404  تخت  میلیون   20
مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم با اعلام اینكه بیش از 60 
ظرفیت های  از  استان  درآمدهای  درصد 
نشان  این  گفت:  است،  خدماتی  بخش 
می دهد كه قم می تواند یكی از قطب های 
مهم خدمات گردشگری و توریسم كشور 
باشد. وی با تأكید بر اینكه حفظ و توسعه 
آثار تاریخی و فرهنگی تنها بر عهده سازمان 
میراث فرهنگی نیست، گفت: سازمان های 
سیاست گذار و متولی توسعه شهری باید 
ما را در حفظ، توسعه و بازسازی میراث 
فرهنگی و تاریخی استان همراهی و كمک 
كنند. رضایی با بیان اینكه سازمان میراث 

فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
وظیفه مراقبت و نظارت بر آثار و اماكن 
تاریخی و فرهنگی را بر عهده دارد، گفت: 
انواع  از  از 40 فقره  قم در سال 84 تنها 
استراحتگاه های كوچک و بزرگ برخوردار 
به  گذشته  سال  كه طی ۱۱  است  بوده 
بیش از ۱۱0 فقره رسیده كه از این تعداد 
30 هتل بسیار خوب راه اندازی و تجهیز 
شده است. وی با تأكید بر اینكه ظرفیت و 
زیرساخت های گردشگری استان به نقطه 
راه اندازی  گفت:  است،  نرسیده  مطلوب 
دو هتل 5 ستاره و برخورداری از مجتمع 
بین راهی مطلوب از شاخصه های مهم استان 
است. وی در ادامه اظهار داشت: بزرگ ترین 

پارک آبی كشور در بوستان غدیر قم به 
جاذبه  می تواند  كه  می رسد  بهره برداری 
بخش  در  وی  باشد.  داشته  گردشگری 
دیگری از سخنان خود  با انتقاد از اجرای 
برخی از پروژه های شهری، گفت: متأسفانه 
را  ترافیكی شهر  آینده  پروژه ها  از  برخی 
نگران كننده كرده و به نظر می رسد به گره 

كوری برای شهر ایجاد خواهد كرد. 
رضایی با تأكید بر اینكه سازمان میراث 
فرهنگی یک سازمان فرابخشی است، گفت: 
برای توسعه و حفظ آثار تاریخی نیاز به 
همكاری و تعامل سازمان های مربوطه است 
و ما به تنهایی نمی توانیم بسیاری از طرح ها 

را به سرانجام برسانیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

زیرساخت های گردشگری قم مطلوب نیست

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع 
تقلید با اشاره به اینكه وحدت و اتحاد لازمه 
نظام اسلامی است گفت: دشمنان اسلام و 
انقلاب و بعضی عوامل داخلی آنان به دنبال 
این هستند كه جامعه را به دو قطبی تبدیل 
كنند؛ اما باید در مقابل توطئه های آنان 
هوشیار باشیم، چرا كه هرگونه دوقطبی 

كردن جامعه موجب ضعف خواهد شد.
روز  وی  حوزه،  خبر  مركز  گزارش  به 
چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود 

در مسجد اعظم قم با اشاره به بیانات اخیر 
رهبر معظم انقلاب افزود: ایشان همواره بر 
عزت و اقتدار نظام اسلامی تاكید دارند و 
لازم است رهنمود های ایشان را آویزه گوش 
خویش نماییم. وی بیان كرد: مسئولان و 
و  ها  صحبت  در  باید  ما  های  دیپلمات 
تعاملات خود با مستكبران و بیگانگان از 
موضع قدرت و اقتدار نظام اسلامی حرف 
بزنند چرا كه تجربه نشان داده است اگر 
آنان جسورتر  بیاییم  كوتاه  آنان  درمقابل 

خواهند شد. آیت الله نوری همدانی با اشاره 
به اینكه جهاد راهی است كه خداوند متعال 
برای پیشرفت و پیشبرد اهداف انبیاء الهی 
كه  پیغمبری  هر  گفت:  است،  داده  قرار 
مبعوث شد و تربیت شدگان آن پیغمبر در 
عرصه های جهاد حضور پیدا كردند و هرگز 
سست نشدند و همواره در راه جهاد در برابر 
دشمن تسلیم نبودند. این مرجع تقلید با 
تاكید براینكه هر كسی كه در راه جهاد گام 
بردارد با ریخته شدن نخستین قطره خونش 

افزود:  می شود،  بخشیده  گناهانش  تمام 
خداوند جهاد را نیكوكاری حساب می  كند 
و هر ملتی كه جهاد را ترک كند در همین 
دنیا ذلت و فقر در انتظار اوست و عزت و 
سرافرازی در گرو جهاد است. آیت الله نوری 
همدانی در بخش دیگری از سخنان خود 
به مذاكرات ایران با مسئولان حج عربستان 
اشاره كرد و گفت: آنچه از مذاكرات با آنان 
مشخص شد این است كه عزت و كرامت 

اسلام و نظام اسلامی تامین نمی شود.

آیت الله نوری همدانی:

دو قطبی کردن جامعه موجب ضعف می شود

طنز قمی

اخبــار

اگ من بَدم 
تو دیگه مِنگِشِم نگی

تو مثل یه خوروس تو سركو نیگا نكن
سینه سپر نكن

حاج انَبَراتِ اون الَكِت تِل نَمیشینه
زیر قلی نگاه تو اون شب یه بونه بود

زیر اجُاق خاطر تو در گرونه بود
یه هو قُلا میكنم باس تو گردنت

من هورت میشم به تو پا پله میزنم
اَ الّا دای اوس تقیه گول نمیخورم

قایم میشم ابدا كُپ نمیكنم
اگ دیگه خش كنی

تمپونه های قلب تو رو خورد میكنم
با قلوه سنگ

در نیگوال عششق تو ازگر نمیریزم
من نمدونم چرا كه تو خال وارسی شدی

اَ ایناون میگی
با دونده ی خیال به من نیش میزنی

یه هو كه رجّه ی دل من پار پاره بشه
اون وخ دیگه بیا و باقالا رو بار كن
اگ من بدم تو دیگه منگشم نگی

نمخوام دیگه تور
جونم بیزار برو

خوش اومدی جونم

شهردار منطقه یك قم خبرداد:

 اجرای نهضت آسفالت در محله های 
قدیمی شهر قم

شهردار منطقه یك قم از اجرای نهضت آسفالت در محله های تاریخی و 
قدیمی شهر قم خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اهمیت ترمیم آسفالت در خیابان های شهر 
و به ویژه محله های قدیمی و تاریخی شهر قم اظهار كرد: نهضت آسفالت در 
محله های قدیمی منطقه یك قم با آسفالت 45 هزار متر مربع از شوارع پیگیری 
می شود. وی افزود: نهضت روكش آسفالت از اسفند ماه سال گذشته شروع شده 
و تاكنون ادامه دارد. در این نهضت طوری برنامه ریزی شده است كه محله های 
كمتر برخوردار برای استفاده از آسفالت مرغوب مورد اولویت قرار بگیرند. شهردار 
منطقه یك به خرید 6 هزار تن آسفالت برای این كار اشاره كرد و گفت: معابری كه 
در بافت های قدیمی با عرض كمتر از 3 متر وجود داشت موجب پیچیدگی های 

فنی این كار شد كه تلاش كردیم این كار با كیفیت كامل صورت بگیرد.

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم:

منوریل قم امسال آزمایشی 
به بهره برداری می رسد

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم گفت: پروژه منوریل قم امسال به بهره 
برداری آزمایشی می رسد

ابراهیم نیلیه در خصوص ایستگاه مترو میدان شهید مطهری گفت: با 
وجود احداث ایستگاه مترو و تكمیل ایستگاه منوریل در میدان شهید مطهری 
خوشبختانه شاهد ترافیك روان و نظم تردد در شلوغ ترین قسمت شهر قم 
هستیم. وی افزو: با وجود نگرانی های ناشی از اجرای طرح های جدید ترافیكی 
بابت احداث ایستگاه مترو میدان شهید مطهری و نیز تكمیل ایستگاه منوریل در 
این میدان، هم اكنون با تدابیر اتخاذ شده با همكاری پلیس راهور شاهد ترافیك 

روان و نظم در تردد خودروها در شلوغ ترین قسمت شهر می باشیم.
مدیر عامل سازمان قطار شهری قم ضمن عذرخواهی از شهروندان بابت 
مشكلات پیش آمده ادامه داد: طبق قرارداد منعقده و تعهدات اخذ شده از 
پیمانكار مقرر گردیده وضعیت میدان مطهری تا دی ماه سالجاری به حالت قبل 

برگردد و بخش عمده حصارهای اطراف میدان برچیده شود.
نیلیه با اشاره به تكمیل ایستگاه منوریل میدان مطهری اظهار داشت: پروژه 
منوریل تا اواخر سال 95 به بهره برداری آزمایش می رسد و در همین راستا می 
بایست 3 ایستگاه شامل ایستگاه های فرهنگیان، رضوی و مطهری در مسیری 

به طول 4.7 كیلومتر از جنب عوارضی كاشان تا میدان مطهری تكمیل گردد.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

افزایش 40 دستگاه اتوبوس 
به ناوگان اتوبوسرانی قم

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از افزایش 40 دستگاه اتوبوس به 
ناوگان اتوبوسرانی قم در سال جاری خبر داد.

سعید امراللهی با اشاره به افزایش ناوگان اتوبوسرانی در سال جاری اظهار كرد: 
با توجه به ضرورت افزایش سهم ناوگان اتوبوسرانی بر اساس پیش بینی حجم 
تقاضای سفر و همچنین ارائه خدمات بهینه به همشهریان كمیت و كیفیت 
ناوگان همواره مورد توجه بوده است. وی خاطرنشان كرد: مدیریت شهری و به 
ویژه سازمان اتوبوسرانی افزایش كمی و كیفی خدمات را هر ساله در دستور كار 
خود قرار داده است. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینكه 
ناوگان اتوبوسرانی در حمل و نقل درون شهری بیشترین نقش را می تواند ایفا 
كند، گفت: با توجه به نظر مساعد شهردار و پیگیری های به عمل آمده در سال 
جاری نیز پیش بینی توسعه ناوگان در دو بخش بازسازی اتوبوس ها و خرید آنها 
صورت می گیرد. وی عنوان كرد: با وجود كمبودی كه ناشی از كمك های دولتی 
در این بخش مشهود است،  به همت مدیریت شهری مقدمات تهیه و خرید 
اتوبوس انجام شده و نسبت به تهیه نزدیك به 40 دستگاه اتوبوس در سال جاری 

اقدام خواهد شد.

شهردار منطقه سه قم خبرداد:

اختصاص 65 میلیارد اعتبار 
برای احداث بلوار زینبیه

شهردار منطقه سه قم اعتبار در نظر گرفته شده برای پروژه بلوار زینبیه را 65 
میلیارد ریال عنوان كرد و گفت: 55 میلیارد ریال از این اعتبار به بخش تملك و 

۱0 میلیارد ریال به بخش اجرا اختصاص خواهد یافت.
رضا پوریا فر با اشاره به اینكه بلوار زینبیه یكی از پروژه های مهم منطقه است 
گفت: این پروژه بخشی از رینگ دوم ترافیك هسته مركزی شهر بوده و از اهمیت 
بالایی برخوردار است. وی تصریح كرد: با احداث این پروژه بار ترافیكی خیابان 
امام به خیابان اراك منتقل شده و بار ترافیك میدان سعیدی كاهش خواهد یافت. 
شهردار منطقه سه قم اعتبار در نظر گرفته شده برای این پروژه را 65 میلیارد 
ریال عنوان كرد و گفت: 55 میلیارد ریال از این اعتبار به بخش تملك و ۱0 میلیارد 
ریال به بخش اجرا اختصاص خواهد یافت. وی خاطرنشان كرد: امیدواریم كه تا 
پایان سال در صورت همكاری مردم تملك و اجرای این پروژه را به اتمام برسد. 
پوریا فر خاطرنشان كرد: برای سال 95 در تمام بخش های منطقه سه توسعه و 

تعریض و بازگشایی معابر را با جدیت دنبال می كنیم.

معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خواستارشد

داشتن کلاه ایمنی 
 برای کارمندان اجباری شود

معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خواستار اجباری شدن 
استفاده كارمندان و كاركنان دستگاه های دولتی از كلاه ایمنی در حین استفاده 

از موتور سیكلت شد.
سرهنگ احمد صادقی روز چهارشنبه در جلسه كارگروه اجتماعی فرهنگی 
قم در تالار امام رضا )ع( فرمانداری با تاكید بر این مطلب، اظهار داشت: بحث 
تصادف موتور سیكلت به یكی از حادترین مشكلات اجتماعی قم تبدیل شده به 
نحوی كه تنها در روز گذشته 35 تصادف موتور سیكلت در قم اتفاق افتاد كه دو 
مورد از آنها منجر به فوت شد. وی با بیان اینكه روزانه تعداد زیادی از كارمندان 
ادارات قم با استفاده از موتورسیكلت به محل كار خود می روند، با ارائه پیشنهادی 
از كارگروه مذكور خواست تا با مصوبه ای همه كاركنان دستگاه های اجرایی را 
ملزم به گذاشتن كلاه ایمنی كند، چرا كه این موضوع تا زمانی كه به صورت قانون 

ابلاغ نشود، كسی آن را رعایت نخواهد كرد.

مراجع  از  ناصر مكارم شیرازی  الله  آیت 
تقلید با اشاره به اینكه باید در مقابل هنجار 
شكنی ها ایستاد گفت: رسانه ملی باید با هجوم 

تبلیغات دشمن مقابله كند.
به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
این مرجع تقلید، وی روز چهارشنبه در درس 
خارج فقه خود در مسجد اعظم قم با اشاره به 
در پیش بودن ماه مبارک رمضان در توصیه 
هایی به مردم، رسانه ها و مبلغان افزود: برنامه 
های تبلیغاتی باید قوی باشد، الان برنامه های 
شوم شبكه های فاسد و گمراه كننده غوغا می 
كند، اكثر شبكه های اجتماعی غربی لجن زار 
است و دنیا را آلوده كرده است، باید از فرصت 
ماه رمضان استفاده و جوانان را بیمه كرد. وی 

با بیان اینكه افزون بر تبلیغ در مساجد، صدا و سیما و رسانه 
های دیگر باید در مقابل هجوم تبلیغاتی دشمن بایستند ادامه 
داد: دشمنان می گویند دنیا اگر فاسد شود تسخیرش آسان 
است و برای این مساله برنامه دارند و سرمایه گذاری می 
كنند، ما نیز باید برنامه ریزی كنیم و تبلیغاتمان را هم در 
رسانه ها و هم در مساجد قوی تر كنیم؛ مبلغان نیز با مطالعه 
منبر بروند. آیت الله مكارم شیرازی با تاكید بر این كه از 
تظاهر به هنجار شكنی در ماه رمضان جلوگیری شود، گفت: 
نكند روزه خواری علنی شود؛ اگر فردی بیماری و مشكلی 
دارد نباید اقدام به روزه خواری علنی كند؛ نكند رستوران ها 
در روز ماه رمضان باز باشد؛ باید در مقابل هنجارشكنی ها 
ایستاد. وی افزود: از خداوند متعال می خواهیم كه به بركت 
این ماه مبارک آتش هایی كه به وسیله دشمنان بی رحم و 
پاره ای از مسلمانان نادان در كشورهای اسلامی افروخته شده 
خاموش و دست ظالمان كوتاه شود؛ از خدا می خواهیم همه 
بویژه جوانان را از شر اشرار و هجمه تبلیغاتی دشمن حفظ 
كند. وی با اشاره به اینكه ماه مبارک رمضان، ماه پاكی، تقوا 
و ماه آمرزش گناهان و رحمت و فضل الهی است ادامه داد: 
از این ماه باید نهایت استفاده را كرده و تمام وجود خود را 

پاكیزه كنیم. این مرجع تقلید در ادامه غبار روبی مساجد در 
آستانه ماه مبارک رمضان را سنتی نیک توصیف كرد و گفت: 
همان طور كه انسان ظاهر را گردروبی می كند باید باطن را 

نیز گردروبی كند. 
آیت الله مكارم شیرازی افزود: یكی از اعمال ماه مبارک 
شعبان استغفار است، باید از فرصت باقی مانده این ماه برای 

ورود خالصانه به ماه مبارک رمضان نهایت استفاده را ببریم.
شوراها نباید گرفتار برنامه های جناحی شوند

آیت الله ناصر مكارم شیرازی از مراجع تقلید همچنین 
روز گذشته چهارشنبه در دیدار مهدی چمران رئیس و 
جمعی از اعضای شورای عالی استان های سراسر كشور با 
تاكید بر این كه شوراها نباید گرفتار برنامه های جناحی شوند 
گفت: در شوراهای شهر و روستا خدمت به مردم باید دور از 

تفكر اصولگرایی و اصلاح طلبی باشد.
نباید به قشرهای ضعیف فشاری وارد شود

وی با تاكید بر این كه فشار بر افراد ضعیف از طرف شورا 
و شهرداری نباید وارد شود بیان كرد: شوراها بودجه دولتی 
ندارند بنابراین گرفتن هزینه ها از مردم كار خلافی نیست 
و باید مردم را با فرهنگ شورایی شهر آشنا كرد و به آن 
ها گفت خدمات به مردم باید با هزینه خودشان انجام شود 

اما نباید به قشرهای ضعیف فشاری وارد شود. 
آیت الله مكارم شیرازی اظهار داشت: ساخت و 
سازهای مزاحم در برخی نقاط شهری دیده می 
شود كه تمام اطرافیان یک ساختمان را متاثر 
می كند و ساخت و سازهای مزاحم شكل شهر 
را تغییر می دهد و دردسری برای همسایه ها 
خواهد بود. وی گفت: شهرداری ها به مركزهای 
فرهنگی اهمیت بدهند كه گاهی به این مساله 
اهمیت داده نمی شود و در مكانی، شهركی 
ساخته شده است ولی مسجد و درمانگاه ندارد 
و باید مسائل فرهنگی نیز پیش بینی شود. 
وی افزود: برخی پاركینگ می سازند و پایان 
كار می گیرند ولی پاركینگ به تالاری برای 
اجتماعات تبدیل می شود و ماهیت پاركینگ 
خود را از دست می دهد و زمانی كه پایان كار داده می شود 
باید راهكار نظارتی ایجاد شود كه افراد نتوانند پاركینگ را به 

سالن اجتماعات تبدیل كنند.
سنت ایرانی و اسلامی

باید در ساخت و سازها نمایان باشد
این مرجع تقلید ابراز داشت: در گوشه و كنار دیده می 
شود برخی، تخلفاتی را با گرفتن پول هایی اجازه داده اند و 
جلوگیری از این مساله باید مورد توجه قرار گیرد. وی گفت: 
سنت های اسلامی و شرعی باید در ساخت و سازها رعایت 
شود و نباید خیابان ها و ساخت و سازها به شكل خیابان و 
ساخت و ساز اروپایی باشد و سنت ایرانی و اسلامی باید در 
ساخت و سازها نمایان باشد. وی افزود: شورا باید متعلق به 
همه مردم باشد و اگر این طور باشد خدمات اعضا خالصانه 

می شود و مردم راضی می شوند. 
آیت الله مكارم شیرازی بیان كرد: دولت و مجلس نباید 
غافل از شوراها باشند و باید حساب و كتاب و تعاملی بین 
دولت و شوراها باشد، در برخی نقاط، درآمد شهرداری بسیار 
كم است لذا در جایی كه باید حمایت شود و تعامل مستمری 

باشد دولت و ملت باید متحد با هم باشند.

آیت الله مکارم شیرازی:

باید در مقابل هنجار شکنی ها ایستاد

نامحــرمانه
وامازدواج10میلیونشد

گفته می شود: با وجود تمامی اما و اگرهایی كه در رابطه با افزایش وام ازدواج به ۱0 میلیون تومان 
و بر اساس مصوبه مجلس در قانون بودجه وجود داشت، در مدتی كوتاه و به فاصله كمتر از یک هفته از 
ابلاغ قانون بودجه ۱395، میزان وام ازدواج از سه میلیون به ۱0 میلیون تومان به ازای هر یک از زوجین 
افزایش یافته است. در حالی تاكنون اجرای مصوبه وام ازدواج و افزایش آن به ۱0 میلیون تومان اعلام 
رسمی نشده كه مراجعه به سایت بانک مركزی و سامانه تسهیلات ازدواج نشان می دهد كه میزان وام 
زوجین تغییر كرده و به ۱0 میلیون تومان افزایش یافته است. بر این اساس هر یک از زوجین می توانند 
رقم ۱0 میلیون تومان و در مجموع 20 میلیون تومان دریافت كنند. این در حالی است كه تمامی افرادی 
كه از قبل نیز در صف وام ازدواج قرار داشتند و حتی در زمان وام سه میلیون تومانی ثبت نام كرده اند، با 
تغییرات جدید، وام ۱0 میلیون تومانی دریافت خواهند كرد. این تسهیلات با دوره باز پرداخت 48 ماهه 
و كارمزد چهار درصد از طریق بانک های حاضر در سامانه ازدواج پرداخت می شود. در حال حاضر حدود 

450 هزار نفر در صف وام ازدواج قرار دارند.

درآمد20میلیارددلاریعربستانازحج
گفته می شود: مناسک حج عمره كه در ۱2 ماه سال قمری تقویم اسلامی و در هر زمان از سال 
قابل اداست، در مجموع سالیانه ۱2 میلیارد دلار نصیب سعودی ها می كند كه بر اساس اعلام شورای 
امور اقتصادی و توسعه عربستان، این رقم تا چهار سال آینده به سالانه 20 میلیارد دلار افزایش می یابد. 
شورای امور اقتصادی و توسعه عربستان همچنین پیش بینی می كند كه تعداد زائران حج عمره از هشت 
میلیون كنونی به سالانه ۱5 میلیون تا سال 2020 میلادی و 30 میلیون زائر تا سال 2030 میلادی 
خواهد رسید. مسئولان گردشگری و حج سعودی اعلام كرده اند، قصد دارند محدودیت های موجود در 
صدور روادید را برای زائران مسلمان برطرف كنند، به این معنا كه افرادی كه برای زیارت مكه و مدینه به 
عربستان سفر می كنند می توانند با تمدید اقامت خود از دیگر جاذبه های غیرمذهبی و فرهنگی این كشور 
نیز دیدن كنند. دولت عربستان در حالی ادعای تسهیل شریط صدور ویزا را كرده كه طی چند ماه اخیر 
با مانع تراشی های سیاسی، مانع حضور زائران ایرانی برای انجام حج شده و تمایلی برای حضور ایرانی ها در 

مناسک حج تمتع امسال را ندارد.

سنتجربهسیگاربه11سالگیرسیده
گفته می شود: معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشكی رفسنجان گفت: تأسف بار است كه بگوییم 
در دنیای نوین سن تجربه سیگار به ۱۱ سالگی و كمتر از آن رسیده است. دكتر احمد جمالی زاده با 
گرامیداشت هفته ملی بدون دخانیات اظهار كرد: سیگار را به عنوان دروازه ورود سایر اعتیادات می شناسیم 
و بسیاری از كسانی كه سیگار را تجربه كرده اند به سیگار بسنده نكرده و به سایر مواد مخدر نیز اعتیاد 
پیدا كرده اند. آمارها نشان می دهد بیش از 92 درصد افراد سیگاری نخستین بار آن را در سنین نوجوانی 

تجربه كرده اند.

معتبرترینگذرنامهجهانمتعلقبهکجاست؟
گفته می شود: نتیجه یک بررسی جدید نشان می دهد كه گذرنامه آلمانی، معتبرترین گذرنامه جهان 
است. به گزارش عصرخبر، شهروندان آلمانی می توانند به ۱77 كشور بدون داشتن ویزا سفر كنند. دارندگان 
گذرنامه سوئدی در رده دوم جای دارند. فرانسه ، فنلاند، ایتالیا، اسپانیا و بریتانیا به طور مشترک در جایگاه 
سوم قرار دارند. شهروندان آمریكایی، بلژیكی، دانماركی و هلندی با امكان سفر به ۱74 كشور در جایگاه 
چهارم جای گرفته اند. در این رده بندی گذرنامه های سومالی، عراق، پاكستان و افغانستان به عنوان "بدترین 

گذرنامه های جهان" شناخته شده و در ته جدول قرار دارند.

آزادیمدیرعاملپیشینباشگاهپرسپولیس
گفته می شود: مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس دیروز )چهارشنبه( از زندان اوین خارج شد. به 
گزارش خبرگزاری میزان، روز سه شنبه قرار بازداشت موقت مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس به قرار 
وثیقه تبدیل و به كارشناس تحویل داده شد. این قرار مورد تأیید قرار گرفت و از لحاظ قانونی از روز سه 
شنبه، مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس آزاد محسوب می شود. وی عملًا از روز سه شنبه آزاد بود اما 

دیروز )چهارشنبه( از زندان اوین خارج شد.

اژهایرئیسشوراینظارتبرصداوسیماشد
گفته می شود: در جلسه 4۱7 روز چهارشنبه 5 /3/ 95 شورای نظارت، حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای با نظر اعضای شورا، به عنوان هشتمین رئیس شورای نظارت بر سازمان صدا 
و سیما انتخاب شد. محسنی اژه ای 29 اردیبهشت ماه سال جاری با حكم رئیس قوه قضائیه به عنوان 

نماینده جدید این قوه در شورا معرفی شد.

خنثیشدنحملهانتحاریدرکاظمین
گفته می شود: فرماندهی پلیس بغداد دیروز )چهارشنبه( از دستگیری یک عامل انتحاری در ورودی 
منطقه كاظمین واقع در شمال بغداد خبر داد. به گزارش شبكه ماهواره ای سومریه نیوز عراق، شاكر جودت، 
فرمانده پلیس فدرال عراق امروز در بیانیه ای اعلام كرد:  تیپ هشت پلیس فدرال عراق امروز موفق به 
بازداشت یک عامل انتحاری در ورودی منطقه كاظمین واقع در شمال بغداد شد. جودت افزود:  این عامل 
انتحاری كه كمربند مواد منفجره به خود بسته و از اعضای گروه تروریستی موسوم به "ولایت نینوا" بود، 

قصد داشت خود را در كاظمین منفجر سازد.

تفاهمنامهرنوباایرانخودرووسایپا
گفته می شود: در آستانه برگزاری نمایشگاه قطعه سازان ایران در پاریس، تفاهم نامه رنو با ایران خودرو 
و سایپا به امضا رسد كه بر اساس آن رنو سیمبل در سایپا و رنو كوئید، به عنوان خودرویی ارزان در ایران 

خودرو به تولید خواهد رسید.

عباس فرساد


